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  Texaseko muga, Mexikoko Rio Grande zeharkatu ondoren. 
J. MOORE / GETTY IMAGES

  AXIER LOPEZ

Iragan astelehenean, Trumpek ziurtatu du larrialdi nazionala 
ezarriko duela aginte makila hartzean, besteak beste, armada 
migrazio lanetara zabaltzeko. Horrez gain, hauteskunde-kanpainan 
hainbatetan aldarrikatu zuenez, “AEBetako historian inoiz izandako 
deportaziorik handiena egingo duela” azpimarratu du, eta muga 
erabat itxiko duela, “migratzaileen inbasioa gelditzeko”. Bere 
hitzetan, adingabeak barne, paperik gabeko 11 milioi pertsona 
inguru daude herrialdean, baina kopurua 15 edo 20 milioitik 
gertuago dagoela uste du. Bitartean, Mexikoko hegoaldeko mugara 
gero eta lagun gehiago heltzen ari da, eskuin mutur trumpzalea 
agintera iritsi aurretik. Baina errealitatea da muga ia erabat itxita 
dagoela jada, ekainean Joe Bidenek sarrerak drastikoki mugatu 
eta deportazioak esponentzialki azkartu dituen dekretua sinatu 
ondoren. Datu ofizialen arabera, 2022ko irailetik 2023ko irailera, 
142.580 “ez-herritar” deportatu zituzten. Munduko lehen potentziak 
halaxe definitzen ditu-eta eskubideak ukatzen dizkieten pertsonak.

Ez-herritarrak
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82 urteko abeslari oriotarrari 
iritsi zaio agur esateko or-
dua. Mende erdi baino gehia-

go eman du oholtzan, eta adio esateko 
bi-ertzeko forma hautatu du: utzi egin-
go duela bai, baina disko bikoitz berria 
eskuetan: Benito Lertxundi. Gernika 
kontzertuan. Gernikan 2023ko azaroa-
ren 11n eskainitako kontzertuaren zu-
zenekoa da.

Ez du ibilbide makala egin Orioko 
bardoak. Datorren urtean beteko dira 
60 urte Ez Dok Amairu sortu zenetik, eta 
taldearen sortzailetako bat izan zen Ler-
txundi. Ondo gogoan zuen Ez Dok Amai-
ruko lehen bilera hura, 2022an ARGIAri 
eskainitako elkarrizketan: "Niretzako 
surrealista izan zen bilera hura, atera 
nintzen inpresioarekin ez nuela ezer 
ulertu, ez nekiela zertan ari ginen. Baina 
zerbait bazen nigan, sena edo, tiratzen 
ninduena, horretan jarraitzeko esaten 
zidana. Bilera batzuk egin genituen, eta 
hortik sortu zen Ez Dok Amairu taldea. 
Niretzat berriro jaiotzea, bataioa izan 
zen. Ordurako kantatzen nuen, baina 
orduan hartu nuen kontzientzia. Beste 
nortasun bat, beste kantari bat sortu 
zen. Garai hartan oso hedatuta zegoen 
protesta kantutan hasi ginen".

Urte haietan lehen disko motz eta 
laburrak argitaratu zituen. Tartean, 
oraindik ere han edo hemen entzuten 

diren bi kantu ezagun, Zenbat gera eta 
Loretxoa. Eta Gure bide galduak ere bai, 
bigarren EPan. Gerora, lehen bakarkako 
lan luzean ere argitaratua, Herri Gogoa 
zigiluarekin, 1969an. Gitarra hutsez 
abestua, nagusiki maitasuna eta garaiko 
egoera soziala uztartu zituen Lertxun-
dik bere letratan. Buelta horretan eza-
gutu zuen Nafarroa Garaiko Erribera 
ere, eta hortik sortu kantu homonimoa.

Ez Dok Amairu deseginda, bakarka-
ko bestelako bide bati ekin zion, nahiz 
proiektu kolektiboetan ere ibili zen han 
eta hemen. Zuberoara jo zuen asko, 
eta musikari talde zabala osatu, akor-
deoi eta harpa soinuak nabarmenduta, 
eta letragintzan lagunen laguntza jaso 
zuen: bi abestu ezagun, Oi Zuberoa eta 
Bizkaia maite esaterako, Jose Anjel Iri-
garaik idatzi zizkion.

Zuberoatik harago, Italiara ere jo 
zuen Antonio Berschi pianista eta kon-
posatzaile ezagunarengana, baita Bre-
tainiara eta Irlandara ere. Azken he-
rrialde horretako musikari miresmen 
handia diola esan izan du.

Aro berria hasi zuen gerora, behin 60 
urteak gerturatzen joan ahala, Euskal 
Herrian egonkortuago. Ordurako jada 
aldamenean zuen Olatz Zugasti, aspaldi-
txotik, eta geroagotik bi Zeberio anaiak, 
Pello Ramírez, Ángel Unzu... Edonor 
egon daiteke lasai haien ondoan. 

  GORKA PEÑAGARIKANO GOIKOETXEA

Benito Lertxundik 
erretiroa hartuko du

EHUko errektoretzarako hauteskun-
deak irabazi ditu Bengoetxearen 
hautagaitzak, botoen %63,6 lortu-

ta. Beste taldeak berriz, Eva Ferreirare-
nak, botoen %36,3 jaso du. Parte-har-
tzea %21,9koa izan da eta gora egin du 
aurreko hauteaskundeekin alderatuta. 
Datozen sei urteetan unibertsitate pu-
blikoa gidatuko du Bengoetxeak, lege 
organiko berriaren arabera lehen aldiz 
izango da horrela gainera.

Garaipena argi eta garbi lortu du 
errektore berriak. Segmentu guztietan 
irabazi du gainera –ikasle, irakasle, tek-
nikari eta administrazioko langileak–. 
Beste hautagaiak, Eva Ferreirak, au-
rreko errektoretza taldeari jarraipena 
eman nahi zion, baina boto-emaileek 
aldaketa aukeratu dute.

Duela hamasei urtetik ez da lehiarik 
izan EHUko errektoretzarako hautes-
kundeetan eta horrek kanpaina bera 
berotu du. Hautagaiek eta Ferreiraren 
ingurukoek izandako hainbat jokabidek 
ere polemika sortu dute –bere taldeko 
kide Guillermo Quindósek dimititu egin 
zuen, aurkaria iraintzeko kontu faltsuak 
erabiltzen zituela jakin ostean–.

Emaitzak jakin ondoren Bengoetxeak 
adierazi du "unibertsitateak irabazi" 
duela hauteskundeetan. "Denok nahi 
dugu onena unibertsitatearentzat, agian 
ikuspegi ezberdinak izan ditzakegu, bai-
na denok gara talde handi honen parte", 
gaineratu du errektore berriak. Azaldu 
duenez, bere agintaldian gakoa izango 
da "ikasleak zentroan jartzea", eta zen-
tzu horretan ikasleei beraiei eskatu die 
"kritikoak" izateko errektoretzarekin.

Parte-hartzeak igoera nabarmena 
izan du segmentu guztietan. Botoa ema-
tera deituta zeuden 50.590 lagunetik 
11.081 joan dira boto-kutxetara. No-
lanahi ere, hautagaiek izandako emai-
tzak ponderatuak dira, ikasleen botoak 
%22,08ko pisua baitu, eta irakasle dok-
toreenak, adibidez, %56,25.

Filosofian katedraduna da Bengoe-
txea, 30 urteko esperientzia dauka Euro-
pako zuzenbidearen inguruan eta hain-
bat sari ere jaso ditu, tartean 2021ean 
eman zioten Jeus Maria Leizaola Saria. 

Joxerramon 
Bengoetxea, 
EHUko errektore
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EZ HANKA EZ BURU

UXUE APAOLAZA LARREA

MATERIALISMO HISTERIKOA

  ADUR LARREA
www.adurlarrea.com

Gaindegiak azken 20 urteotako 
argazkia egin du: Euskal Herriak 
biztanlerian, energian eta pobrezian 
gora egin du, CO2 isurketetan eta 
elikagaien kontsumoan behera. 
Espainia eta Frantziarekin alderatuta 
ongi goazela, baina Europara 
begiratuta, han puntan daudenetatik 
oso atzera gaudela zehaztu du.

Tolosan Ertzaintzak pilotakadaz 
zauritu zuen gaztearen kasua 
artxibatu du epaileak, kasualitatez jo 
zuela ebatzita eta biktimak deklaratu 
aurretik.

Ostia sareko Jakes Bortairu eta 
Dominika Dagerre militanteak 
atxilo izan dituzte goiz batez. 
Salmenta espekulatibo bat salatzeko 
ekintzarekin lotuta egon daiteke.

Korsikako Asanblean korsikeraz 
hitz egitearen debekua berretsi du 
Bastiako Auzitegiak. Epaiak tokiko 
beste hizkuntzei (tartean euskarari) 
eragiten diela ohartarazi du Asanbleak.

Behin-behineko su-etena onartu 
zuten Israelek eta Hizbulahk, 
azaroaren 27an. Gazaren aurkako 
sarraskia areagotzeko helburuz sinatu 
duela onartu du Netanyahuk.

MOTZEAN

Beteta

Bata bestea irentsiz gordetako azken galtzerdi parearen 
ondoren, ezin izan nuen kaxoia itxi. Horrela zegoen, gaizki 
itxita, bi astez jada, pijamena (pijamen tiraderan, oparitu-

tako hiru izan ezik, ez dago pijamarik; “etxerako” kamiseta eta 
galtzaz beteta dago). Atera ditut paredun eta parerik gabeko 
galtzerdi batzuk, baina alperrik, zerbaitek ez zidan uzten altza-
ria laukizuzentasunera itzultzen. 

Laneko kaxoian ez zait folio bakar bat gehiago kabitzen. Kar-
petak ditut paperez beteta, inprimakiak eta klaserako artikuluak 
eta jolasak eta liburu bat eta beste irakasleren baten oharren bat 
eta botila bat ardo eta mototsak egiteko xingola bat. Motxila la-
nean utzi nuen pasa den astean, eta han hasi naiz gordetzen bota-
tzeko astirik, gogorik, asmorik izan ez dudan gehienetan paperak. 

Azken aldian, bidaltzen ditudan mezuak ezin omen dira gorde 
emailean, ez daukat lekurik. Ez helbide batean, ez bestean. Ez 
daukat lekurik telefonoan ere, fitxategi astun asko baitut; adi-
bidez, umez betetako bideoak. Whatsappa abisatu eta abisatu 
ari zait fitxategiak kudeatu behar ditudala espazioa edukitzeko. 
Ordenagailuko disko gogorra ere goraino, eta word-eko orrialdea 
irekitzerako kafesnea bukatuta izaten dut. Drive berdin. Eta aldi-
ro agintzen diot nire buruari kanpoko disko gogor batean sartuko 
ditudala argazki guztiak, bideo guztiak, kanta guztiak, film guz-
tiak, sinfalta, aste honetan. 

Ixteko bultzatzen diodan bakoitzean atzean malgukia balu 
bezala irekitzen ari zaidan kaxoia guztiz hustu, eta atera egin dut 
altzaritik, apur bat indarka. Eta han hondoan zegoen etxean goxo 
egoteko erabiltzen dudan pare gorri lodi-lodia, tiraderatik atzeko 
aldetik erorita. Jantzi egin ditut. Orain lurra daukat galtzerdiz 
beteta, zulodunez eta zulorik gabeez. Kaxoia ohe gainean, ezin 
izan baitut atzera jarri (“apur bat indarka” horrek edukiko du 
zerikusia). Gehiegi bete zait dena. Ea orain ez naizen ni kabituko, 
eta bizitza hau itxita utzi, eta beste bat hasi behar dudan. 
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LURRALDEA ETA ARKITEKTURA

Londrestik iritsi da ospe handiko arki-
tekto bat Galiziako herri txiki batera. 
David Chipperfield du izena, eraiki-

nak mundu osotik zehar ditu, Berlin, Mi-
lan eta Shangaigo bulegoetatik lanean. 
Arkitektura elegantea, fina, Sir batek 
egindakoa. Istorioa Corrubedo herrixkan 
hasten da. Ribieran bere familiarentzat 
udarako etxe bat berriztatu eta lurral-
deaz maitemindu da. Ondoren, herriko 
beste eraikin batzuk zaharberritu eta ta-
berna bat ireki du bere semeak gidatua. 
Fundazio bat, laborategi bat martxan ja-
rri eta Santiago de Compostelan kokatu-
riko Casa Ria bulegoan arkitekto, politi-
kari, enpresari, bizilagun aktibistak bildu 
nahi ditu. Publiko eta pribatua elkarre-
kin lanean jarri. Galiziar plangintzatren 
panorama astintzen ari da dagoeneko, 
landako baliabideak balioan jarri eta be-
rreskuratzeko plangintza abian jarri nahi 
duelako, komunitatearekin lanean. Az-
ken albistea da, baina, Inditex-eko Marta 
Ortegarekin proiektu komun batean ari 
dela. BBC-k ere interesa agertu du arki-
tekto ospetsua Galizian mugitzen ari den 
proiektu eta ikuspegia zabaltzeko. Kurio-
sitatea pizten du, googleatu bestela. 

Apeta, kapritxoa, liluramena. Moda-
koa, oportunista, negozioa, elitismoaren 
mozorroa. Zer ari ote da gertatzen, le-
kukoari benetan zintzoki laguntzen ari 
zaion proiektua ala bertakoa eta landa 
erantsi nahi duen beste proiektu kolo-
nialista bat. Zaila distantziatik jakitea. 
Kanpotarra, arkitektoa eta dirudun batek 
sustatzea susmagarri egiten du. Aurrei-
ritziak gaindituz, aberatsen diru mugi-
mendua lurrean gelditzea aukera bat da 
ordea. Egia dena da, proiektuak arkitek-
toaren egitekoa eraikin bat egiteaz ha-
ratago jartzen duela. Eraikin baten erai-
kuntza erabaki eta balore sistema zabal 
batean kokatzen da, eta arkitektoaren 
helburu nagusia eraikinean finkatu beha-
rrean, sistemaren arkitekturan ardaztea 
aldaketa esanguratsua da, politikoa bila-
katzen duelako. Lurraldeko komunitatea, 
bertako ekonomia eta baliabideak susta-
tzea arkitekturak sekula galdu behar ez 
zuen lan ildoa da... 

Sir

H
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Azken asteotan esku artean ibili ditut honako bi liburuak: Euskararen go-
goetagunea (Euskaltzaindia, 2024) eta Mariano Ferrer, el periodismo refle-
xivo. Kazetaritza eta konpromisoa (Erein, 2023) . Irakurri dut euskaldunen 

%42,2k ikusten duela ETB1, eta %20,6k irakurtzen duela euskal prentsa, Elkar 
Fundazioaren enkarguz 2018an Siadecok egindako inkestaren arabera. Ez dago 
txarto, kontuan hartuta EAEko euskaldunen artean %22 dela –Nafarroan %6,7 
eta Iparraldean %7– ohikoan euskara erdara baino gehiago darabilena. 

Euskaltzaindiko liburuan irakurri dut euskal hedabideen etorkizuneko be-
giradan “matrize aldaketa” behar dela. Azken 40 urteetan aurrekontuak eta 
ikuspegia ETBren bueltan egon direla nagusiki, “nazio ikuspegian”, eta aurreran-
tzean matrize hori “tokiko hedabideetara” –nazio ikuspegia utzi barik– aldatu 
beharko litzatekeela, esparru horretan euskarazko hedabideek “komunikazioa-
ren lidergoa hartzeko”. Debagoienan hori posible izan dela eta beste leku batzue-
tan ere izan daitekeela. Hori da mezuaren muina. Eta akaso bai, batek daki, beste 
esparru batzuetan moduan, logika handia du tokikoa eta gertukoa indartzeak.

Baina indartze horretan beste osagai garrantzitsu bat ere aipatzen da: eskual-
deko komunikabide horiek eduki beharko lituzkete “lerro editorial partekatuak, 
zeharkatzaileak”, Debagoienan moduan. Zeharkatzailea, nondik noraino? Eskuin 
espainolistatik eskuin abertzaleraino? Edo siglekin aipatuta, PPtik EH Bildurai-
no? Edo nagusiki abertzaleen artekoa, eta beraz, EH Bildutik EAJtaraino?

Egiazki, lan-ibilbide osoa ARGIAn eginda, ez dut uste kazetaritza eta “lerro 
editorial zeharkatzailea” oso bateragarriak direnik, baina aitortzen dut hainbat 
kazetaritza molde daudela, eta euskarak horietako guztiak behar dituela. Hori 
bai, esaten denagatik edo esaten ez denagatik, ez dago lerro editorialik gabeko 
kazetaritzarik. Susmoa dut guztiona edo zeharkatzaile den horrek, azkenean, 
eta boterea medio, “batzuena” besteena baino gehiago izatea dakarrela, bereziki 
dirua jartzen duenarena, izan publikoa edo pribatua. 

Mariano Ferrerrek kazetaritzari buruzko hausnarketa eta kontzeptu eder 
ugari zituen: “Kontsentsua ideia propioen inguruan egituratzeko borroka da ko-
munikazioa”, “ez da nahikoa notiziaren berri ematea, gertaeraren eta datuaren 
arrazoiak eta zioak azaldu behar dira”, “kazetariak estutu behar du agintaria, 
politikaria”, edo, besteak beste, “sinesgarritasuna independentziatik lortzen da”.

40 urtez EITBk bere buruari eta Lakuari begiratu die nagusiki. Mirentxu Pu-
rroyren laburpena zorrotza bezain deskribagarria da: “Arantxa Tapia telebista”. 
Indartsuena izanik, izan zezakeen euskal hedabideen lidergoa eta haien arteko 
elkarlanean bestelako funtziorik, baina ez da horrela izan. Nago, benetako ma-
trize aldaketak tokikotasunean baino, jarreretan eta herri ikuspegian daudela, 
eta euskarazko hedabideen indartzea hortik etorriko dela gehiago: EITBren 
bestelako konfiguraziotik –Ramón Zallok dioen legez, egin barik dagoen Euskal 
Komunikazio Legearen menpe egonda?–; Hekimen eta instituzioen arteko elkar-
lana sendotuta; eta hedabideon arteko elkarlanetik, 40 urtez eskasa, eta oraindik 
ere urri samarra. Bakoitzak bere izaeratik emanda, gure artean elkarlanerako 
aukera lehiarakoa baino askoz handiagoa da. 

  XABIER LETONA BITERI

Euskal hedabideen etorkizunaz

ULA IRURETAGOIENA
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Soziolinguistika Klusterrak jendau-
rrean.eus gida ipini du Interneten. 
Orientazio tresna bat da, komuni-

kazio publikoetan euskarak ahalik eta 
toki handiena izatea lortzeko gomen-
dioak eta gakoak eskaintzen ditu. Asier 
Basurto Soziolinguistika Klusterreko 
kideari elkarrizketa egin diogu, gidaren 
inguruko azalpenak eman ditzan.

Zer da jendaurrean.eus gida?
Gida praktiko bat izan nahi du erakun-
deen komunikazio publikoa egin nahi 
duen edonorentzat, hizkuntzak ego-
ki kudeatzeko. Egoki kudeatzean guk 
sartzen dugu euskarari ahalik eta toki 
txukunena eta handiena ematea. Komu-
nikazio publikoa esaten dugunean ari 
gara hitz egiten erakunde batek kanpo-
ra begira egiten dituen mila ekintzez. 
Oso mota desberdinetako erakundeek 
dituzten beharrak dira, bai eremu digi-
talean, bai sare sozialetan, baita ere pre-
sentzialki ekitaldi, batzar, bilera zabal 
eta horrelakoetan, baita ere prentsare-
kin harremanean...

Erakundeak aipatu dituzu. Balio 
dezake herri mugimenduetarako, 
elkarte eta taldeetarako?
Bai, zalantzarik gabe. Adibidez, ikaste-
txeak ere kontuan hartu ditugu. Kasu 
tipiko bat da eskolaren bueltan gura-
soekin egin beharreko bilerak. Jendau-
rrean proiektuan askotan problema-
tizatu da gai hau: bi bilera egin, bilera 
bakarra egin, nola jaso parte-hartzai-
leen profilak, zeinek ulertzen du, zei-
nek ez... Nola kudeatu. Elkarteek ere 
horrelako bilerak asko egiten dituzte. 
Bilera zabal bat deitu eta nola kudeatu? 
Xuxurlaria, aldibereko itzulpena... Hori 
kasu tipikoa da, baina elkarteek pren-
tsarekin ere badute harremana, sare 
sozialak erabiltzen dituzte...

Bederatzi urtez, Jendaurrean 
erabili proiektuaren bidez, hainbat 
erakundek hizkuntza kudeaketaren 
esperientziak elkartrukatu dituzte. 
Zein ondorio atera duzue?
Ondorio nagusia da gauza horiei buruz 
hausnartu egin behar dela, ahal dela tal-
dean, erabakiak hartu behar dira, hau-

tuak egin behar dira, denbora eskaini 
behar zaio, baliabideak ere bai, eta bes-
tela ez da ondo ateratzen. Ondo atera-
tze horretan galtzen duena euskararen 
erabilera izaten da. Inprobisatzen bada, 
euskarak leku gutxi izaten du. Joera beti 
da: “errazago da...”, “denek ulertzen 
dute...”, “ohitura hala dugu...”, eta azke-
nean erdaraz.

Erabakiak hartzen laguntzeko gida 
egin duzue. Erabakiak hartu eta 
praktikan jartzerakoan sortzen dira 
ezinegonak, erresistentziak, talkak... 
Horiek kudeatzeko baliabiderik 
badago gidan?
Gidak daukan Zergatik? atala hori da. 
Hor dago argudiategi bat esplikatzeko 
erakunde batek zergatik ondo landu 
behar duen komunikazio publikoan hiz-
kuntzak nola erabili. Hor ematen dira 
argudioak ondo justifikatzeko: guk hau 
horrela eta horrela egiten dugu honen-
gatik. Argudiategiak lagungarri izan 
nahi du erakundeak bere erabakiak 

kanpora begira hartzen dituenerako, 
eta baita etxe barrurako ere. 

Jendearen erresistentziei aurre egi-
teko gomendioak-eta badaude, ez dago 
atal bat espreski, baina badaude hain-
bat gako. Bat da gardentasuna eta es-
plizitu egitea kontuak. Iragartzea bilera 
bat nola egingo den: euskaraz egingo da 
eta nahi duenak eskuragarri izango du 
itzulpena. Edo datorren asteko txoste-
na euskaraz egongo da eta laburpena 
izango du bukaeran erdaraz. Horrelako 
gauzak aurrez esanda, ez dira sorpresaz 
hartzen, eta sustoak eta disgustoak au-
rreztu egin daitezke. Aurrez hitz egitea 
garrantzitsua da.

Bigarren ondorio nagusia da molda-
garritasuna, testuinguru bakoitza uler-
tzearen beharra, ez formula kopiatu ba-
karrik, baizik eta pentsatu: norekin ari 
zara lanean, zertarako... Etengabe pro-
batu eta emaitzak baloratu behar dira.

Beraz, aurrez ez bada lantzen 
inprobisazioaren mende gelditzen 
gara.
Adibide bat emango dut. Bileraren an-
tolatzaileak ardura bere gainetik kendu 
du: “Bakoitzak nahi duen hizkuntzan 
egin dezala”, eta erdaldunak daude! Ar-
dura euskaraz egin nahi duenaren biz-
kar gainean jartzen du; bai, nahi dudan 
hizkuntzan egingo dut, baina batzuek ez 
didate ulertuko. 

Nola kudeatu hizkuntzak bileretan?
  ONINTZA IRURETA AZKUNE       SOZIOLINGUISTIKA KLUSTERRA

Inprobisatzen bada, euskarak 
leku gutxi izaten du. 
Joera beti da: “errazago da...”, 
“denek ulertzen dute...”, 
“ohitura hala dugu...”
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DIANA FRANCO EGUREN

TEKNOLOGIA

Mundu digital 
bortitza

Bilbon bazterkeria arriskuan dau-
den kolektiboekin lanean aritu 
nintzen bost urtez, arrakala digi-

talaren inguruan, batez ere emakumee-
kin. Bidean, bortizkeria matxistekin eta 
beste arazo askorekin aurkitu nintzen. 
Oso modu organikoan, indarkeria ma-
txista pairatzen zuten emakumeekin 
lanean zebiltzan eragileekin harrema-
nak izaten eta haien lana ulertzen hasi 
nintzen. Eragileen arduretariko bat zen 
erasotzaileek biktimen bizitzetan era-
giten zuten kontrola, mundu digitalera 
eta gailuetara zabaltzen zena. Horrega-
tik, helburuetako bat zen emakumeak 
teknologikoki boteretzea. Baina hain-
beste dira emakume hauen beharrak, 
mehatxu egoera iraunkor batean bizita, 
hezitzaileak haien idazkari bilakatzen 
zituztela, osasun kontuetan, seme-ala-
ben kontuetan, kontu legaletan...

Bortizkeria matxista gure gizartee-
tako maila ezberdinetan pairatzen da 
eta kasuistika ugari ditu. Bazterkeria 
arriskuan dauden emakumeena gehien 
ikusten dena bada ere, ikertzaileak la-
borategian, politikariak sare sozialetan, 
ikasleak unibertsitatean... jasaten ditue-
nak ere asko dira. Agian, azken horiei 
arnasa eman liezaieke eremu digitalean 
autodefentsa digitalaren inguruko infor-
mazioa aurkitzea, ulertzeko ez daude-
la bakarrik, gertatu zaienaren inguruan 
beste batzuekin hausnartzeko, norbere 
izaera eta egoera emozionalera egokitu-
riko neurriak hartzeko. Baina emakume 
asko  ez dira eduki horietara helduko, 
ez dute izango beren kabuz irtenbideak 
eraikitzeko baliabiderik. Hain da handia 
jasotzen duten zapalkuntza, euren ingu-
ru digitalak eskaintzen diena oso txikia 
dela. Eremu digitalean autodefentsa eta 
borroka digitalaren inguruan egiten den 
lana ez da eurengana helduko. Ezagutza 
euren munduetara hurbildu behar dugu. 
Irudimena gehiago piztu beharko dugu, 
hainbeste emakume zapaltzen dituen 
mundu digital bortitzean eragiteko. 

  AXIER LOPEZ

Mendietako gurutzeak, 
euskal kulturaren parte?

PP ren eskutik iritsi da eztabaida 
Batzar Nagusietako Kultura 
Batzordera. Popularrek Eus-

ko Jaurlaritzari eskatu diote gurutzeak 
Interes Kulturaleko Ondasun izenda-
tzeko. Arrasateko Udalatx mendiko gu-
rutzetzarra ezezagunek desagerrarazi 
eta bost astera eraman du gaia Batzar 
Nagusietara alderdi eskuindarrak.

PPren kalkuluen arabera, EAEn 140 
mendik dute gurutze bana gailurrean. 
Popularren hasierako testua atzera 
bota zuten gainerako alderdiek eta tes-
tu berri bat atera da aurrera, jeltzaleen 
eta sozialisten babesarekin.

GURUTZE KATOLIKOAK EUSKAL 
KULTURA-ONDAREAREN 
FUNTSEZKO PARTE DIRA
EAJk, PSEk eta PPk onartutako testuak 
bi puntu ditu. Lehenengoak honakoa 
dio: "Gipuzkoako Batzar Nagusiek Eus-
ko Jaurlaritzari eskatzen diote azter di-
tzala gure mendien tontorretako guru-
tzeen osotasun materiala eta esanahia 
babesteko aukerak eta har ditzala 
euskal kultura eta ohiturak babesteko 
beharrezko erabakiak".

Bigarrenak Eusko Jaurlaritzari eska-
tzen dio "hiru lurralde historikoetako 
mendien tontorretako gurutzeen eta 
gainerako elementuen egoerari buruz-
ko azterketa bat egin dezala kultura-
ondarearen ikuspegiarekin, haien kon-
tserbazio-egoeraren inbentarioa eta 
katalogoa egiteko, euskal kulturan hain 

esanguratsuak diren elementu horien 
osotasuna eta haien inguruko ohiturak 
babesten laguntzeko".

Bi puntuen aurka agertu da EH 
Bildu, eta Elkarrekin Podemosek bi-
garrena babestu du. Jeltzaleen Batzar 
Nagusietako bozeramaile eta Arrasa-
teko zinegotzi Ander Garay Zabaletak 
adierazi du gurutze katolikoak "euskal 
kultura-ondarearen ezinbesteko zati" 
direla, eta horiek babestea “funtsez-
koa" dela "herri gisa dugun nortasuna 
indartzen jarraitzeko".

MENDIAK BABESTU, EZ 
GURUTZEAK
Eguzki talde ekologistak gogor kritika-
tu du Kultura Batzordearen erabakia 
eta "harridura eta amorrua" adierazi 
ditu: "Gurutzeak babestu? Eta men-
diak? Hamaika dira gure mendietako 
biodibertsitate, paisaia eta, oro har, on-
darea mehatxatzen dituzten proiektu 
energetikoak, abiadura handikoak...".

Eguzkik dio sinbolo erlijiosoek espa-
zio publikoan jokatu behar duten rola 
ezbaian dagoela, eta kontziente direla 
gurutzeen inguruko eztabaidan ingu-
rumena ez dela kontuan hartu beha-
rreko irizpide bakarra, baina argi du-
tela mendi-tontorrak ahalik eta gehien 
soildu behar direla, naturalak ez diren 
elementuak kenduta. Gehitu dutenez, 
mendietako gurutzeak “euskal kultura-
ren osagai esanguratsuak direla" argu-
diatzea "aitzakia" da. 

Lasarte-Oriako Buruntza mendiko gurutze frankista eraitsi zuen Ernaik 2021ean.
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E skolak bidegurutze inportante ba-
tean gaude eta erabakiak hartu 
behar dira, aldatzeko baino gehiago, 

hobetzeko, zeren aldaketa guztiak ez dira 
onak. Geratu eta hausnartu egin behar 
dugu, eta eskola bakoitzak ikusi behar du 
zer nahi duen, nora jo nahi duen, eskola 
guztiek ez dutelako zertan bide berdina 
hartu”, adierazi du Koldo Rabadan ira-
kasleak, Superbotereak. 10 urrats eskola 
eraldatze bidean liburuaren egileak.

Liburua aurkezteko, ARGIAk mahai-
ingurua antolatu du Larraulgo eskolan, 
non bestela, eta aukeratutako aretoa hau-
rrez, gurasoz, irakaslez, herritarrez bete 
da, (hezkuntza) komunitate bizi baten 
adierazle. Larraulgo haurrek hasi dute 
ekitaldia, abesten eta gitarra, teklatua eta 
perkusioa jotzen. Segidan, solasaldiari 
ekin diote mahaikideek, Gorka Peñagari-
kano ARGIAko kazetariak gidatuta.

“Eraldaketa, berrikuntza… modan 
jarri diren hitzak dira, denak ari gara 
eraldatzen… baina nola? Zein aurrelan-
keta egin da? Egin al da aurrelanketa-
rik? Beharretatik ari gara eraldatzen ala 
eraldatu behar delako?”, zirikatu du Irati 
Manzisidorrek (Euskadiko Eskola Txi-
kien koordinatzaileak): ongi etorria da 
aldaketa, “baina hausnarketaren ondorio 
izan dadila”.

Aldaketa horrek barrutik etorri behar 
duela gehitu du Maitane Telletxeak (Zi-
zurkilgo Mendigain eskolako zuzenda-
riak), “klaustroak beharra sentitu duela-
ko, eta ez lege berriak hala dioelako”.

Hezkuntza gizartea eraldatzeko gai 
dela pentsatzea pentsamendu magikoa 
dela dio Yayo Herrerok, gogoratu du Nora 
Salbotxek (Amaiurko eskolako maistrak), 
eta aldiz, hezkuntzak mundua aldatzeko 
erramintak ematen dizkigula dio Marina 
Garcesek. Zein ekarpen egin nahi dio es-
kolak herriari, Euskal Herriari, zaintza-
ri, naturari, gure arteko harremanei…? 
“Horretaz guztiaz gogoetatu dezagun”, 
dio Salbotxek, eta jar dezagun utopia hel-
buru. “Gurasoei eurei galdetuko nieke, 
anonimoki, nolako eskola amesten duten 
euren seme-alabentzat”, adierazi du Ra-
badanek. Hausnartu, formatu, teorizatu, 
amestu eta probatu: teilatutik hasi etxea, 

gero errealitateak jaitsiko gaitu-eta, “bai-
na gutxienez saia gaitezen”; bat etorri 
dira mahaikideak. “Zoragarria da proiek-
tua teilatutik hasteko prest dagoen lan-
taldea izatea”, onartu du Salbotxek.

Eskolaren nortasuna, iparra, baloreak 
eta printzipioak zehazteko, lehenik geldi-
tzea eta denbora hartzea komeni da, es-
tresak eta presak bizi gaituen garaiotan. 
“Hezkuntzak izan behar du patxadatsua 
eta geldoa”, Manzisidorren hitzetan. La-
rraulgo eskolan halaxe egin zuten, geratu 
eta zer nahi zuten, nora jo nahi zuten ez-
tabaidatu, “eta adostu genuen haur ba-
koitzak bere lekua aurkitu behar zuela 
eskolan, baita irakasleen kasuan ere, leku 
askotan ez haurrek ez irakasleek ez dute-
lako beren lekua topatzen, klaustro ugari 
ikusten dituzu nekatuta eta ezkor; guk 
denontzako eskola nahi genuela erabaki 
genuen”, azaldu du Rabadanek.

IRAKASLEAK AHALDUNTZEAZ
Klaustroetan ikusten den zama eta nekea 
izan daiteke maiz eskolari eskatzen zaio-
lako dena soluzionatu behar duela, eta 
omnipotentziatik inpotentziara urrats 
bat dago, gehitu du Ainhoa Azpirozek 
(Hik Hasiko koordinatzaileak). “Itota 
gaude, kanpoko proiektuak gurera ekarri 
nahian, baina klaustroari berari gehia-
go begiratuko bagenio, denei gehiago 
entzungo bagenie, gauza politak egingo 
genituzke, irakasle bakoitzak badu bere 
dohaina”, iritzi dio Telletxeak. Zentzu ho-
rretan, irakasleak ahalduntzeaz mintzatu 
da Manzisidor: “Irakasleok bagara nor, 
gure profesioaz filosofatzeko, pedagogiaz 
eztabaidatzeko”.

Hori bai, eskolak ardura asko dituela 
eta berak bakarrik ezin duela garbi dute 
solaskideek, herri proiektua dela behar 
dena, eta ikastetxeen, gertukoen arteko 
elkarlana. “Baina elkartu eta ‘puf’, ‘tope-
ra nabil’, ‘ez naiz iristen’ bada dinamika, 
ez du askorik laguntzen, ilusioz heldu 
behar zaio proiektuari; taldean terapia 
pixka bat egin dezakegu, baina mantsoa-
go joango bagina eta lasai eztabaidatzeko 
tartea hartuko bagenu, ongi goazela sen-
titu dezakegu”, dio Rabadanek. Denbo-
ra falta dugula? “Betelana di-da egin, ez 
galdu horretan denborarik, eta benetan 
garrantzitsua den horretan zentratu”. 

“Hezkuntzak izan behar du patxadatsua”
  MIKEL GARCIA IDIAKEZ       DANI BLANCO / ARGIA CC BY-SA

“Eraldaketa, berrikuntza... 
modan daude, denak ari gara 
eraldatzen, baina beharretatik 
ari gara eraldatzen ala 
eraldatu behar delako?”
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  URKO APAOLAZA AVILA 

Atun latatan aurkitu diren merkurio kopuruekin asaldatuta dabiltza 
herritarrak. Bloom erakundeak Europan egindako ikerketa baten 
arabera, Carrefour, Intermarché, Mercadona, Aldi... supermerkatu 
guztiek merkaturatzen dute atuna kutsaturik. Arrantza industrialak 
berehala gutxietsi ditu datuok. Izan ere, hedabide nagusiek 
erakutsiko ez dizuten beste arazo bat ere badago atzean: lobbyen 
presioa gu kutsatzen jarraitzeko.

TUNAGATE: 
MERKURIO PIXKA BAT NAHI 
ENTSALADAREKIN?

148 atun lata hartu dituzte alea-
torio148 atun lata hartu dituzte, 
zozketaz eta aleatorioki, Alema-
nia, Frantzia, Espainia, Ingalate-
rra eta Italiako supermerkatue-

tan. Eta laborategi independente batean 
aztertu ondoren, hemen ondorioa: 
denek dute merkurioa, denek. Hori 
da Bloom eta Foodwach erakundeek 
erakutsi berri dutena ikerketa batean. 
Munduko Osasun Erakundearen arabe-
ra, hamar produktu toxikoenen artean 
aurkitzen da merkurioa; Nazio Batuen 
Erakundearen esanetan, industrializa-
zioa hasi zenetik itsasoan %200 handitu 
da bere presentzia. Baina eskandaluak 
ez ditu agintariak gehiegi larritu, izan 
ere, arrantza-industria boteretsuaren 
eta bere lobbyaren itzala suma liteke 
Bruselako ur sakonetan.

Gure lonja eta arrandegitan hamai-
ka izen jarri diegu atun generoaren ba-
rruan sailkaturiko arrainei: hegaluzea 
edo atunzuria (Thunnus alalunga); zi-
marroia, atungorria edo hegalaburra 
(Thunnus thynnus); atun moja (Thunnus 
obesus); hegats-horia (Thunnus albaca-
res)... Horietako gehienak kontserba-
latatan ere merkaturatzen dira, saltoki-

kate handietan eta modu industrialean. 
Europa mailan egindako ikerketak pro-
duktu horiek aztertu ditu, eta egileek 
eman dioten izenburua bera esangura-
tsua da: Du poison dans le poisson. Ch-
ronique d’un scandale de santé publique 
(Pozoia arrainetan. Osasun publikoko 
eskandalu baten kronika), deitu diote.

Datuak esanguratsuak dira: aztertu-
riko laten %10,3an europar legeak atu-
narentzat markatzen duen mugaren gai-
netik ageri da merkurioa, hau da, kiloko 
miligramo bat (1 mg/kg) baino gehiago. 
Zehazki, hamabost latetan gainditu da 
kopuru hori, eta kasuren batean mer-
kurio kutsagarriaren presentzia laukoi-
tza da –Parisko Carrefourreko saltoki 
batekoak 3,9 mg/kg eman du–. Gaine-
ra, Europar Batasunean itsasoko beste 
arrainentzat orokorrean dagoen muga 
are zorrotzagoa da (0,3 mg/kg), eta hori 
kontuan hartuz gero, azterturiko laten 
%57 legoke legearen gainetik.

Baina larriena zera da, arestian esan 
bezala, gehiago edo gutxiago, lata guz-
tiak daudela kutsatuta. Ez da ahuntza-
ren gauerdiko eztula, kontuan izanik 
atuna dela Europan gehien saltzen den 
arraina. Frantziako Estatuan, esatera-

ko, pertsonako 4,9 kilogramo atun kon-
tsumitzen da urtero. Horietako gehiena 
Indiako Itsasoan harrapatzen da, baina 
baita Atlantikoan eta Itsaso Barean ere. 

SELENIOAREKIN NAHASTU ETA... 
VOILÀ!
Arrantza-industria eta elikadura segur-
tasunerako erakundeak arrapaladan 
atera dira ikerlanaren emaitzak gutxies-
tera. Esate baterako, El País egunkarian 
leitu ahal izan ditugu Aesan (Espainiako 
Elikadura Segurtasunerako Agentzia) 
eta Afanco-Cecopesca kontserba-en-
presen patronaleko ordezkarien hitz 
txit jantziak, esaten eurek egindako 
“milaka” inspekziotan balio seguruak 
atera zaizkiela, edo ziurtatzen atunak 
selenioa ere baduenez, gorputzak erraz 
eliminatzen duela merkurioa. Beste to-
kiren batean, Eroskiren Consumer aldiz-
karian kasu, diote latetarako erabiltzen 
den atuna txikiagoa denez merkurio gu-
txiago duela... Halako argudio xelebreak 
erabiltzeaz gain, ikerlanaren metodolo-
gia ere ezbaian jarri dute: “Txostenak 
alde baterantz egiten du eta ez dator 
bat errealitatearekin”, esan du Cepesca 
atun-ontzien patronaleko buru Javier 
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Garatek. Geroago hitz egingo dugu per-
tsona horren inguruan.

Parisen egoitza duen Bloom Gober-
nuz Kanpoko Erakundea aski ezaguna 
da Greenpeace eta antzekoekin eginda-
ko ekintzengatik. Denbora darama atun-
arrantzaren industrian gertatzen diren 
gehiegikeriak –ustelkeria orokortua eta 
arrantza-ontzietan esklabotza kasuak 
tarteko– ikertzen eta salatzen Tunagate 
deituriko erreportaje-seriean, eta oraingo 
pieza honetan ere sektorearen negozio-
interesak jarri ditu luparen azpian, Ale-
maniako Foodwach elkarteak lagunduta. 

BI AUKERA: GU KUTSATU, EDO EZ
“1970eko hamarkadaz geroztik ba-
dakigu, oso ziur gainera, atunetan da-
goen merkurioa arazo larria dela osa-
sun publikoarentzat. Haurdun dagoen 
pertsona batek pozoia jaten badu, bere 
odoletik joango da zilborrestera, hortik 
umekiaren garunera, eta kalte oso han-
diak eragingo dizkio”. Julie Guterma-
nek ahoan bilorik gabe hitz egiten du. 
Bera da Bloomek egindako txostenaren 
ikerlari nagusia eta Ecoyako hedabide 
ekologista independentearen atarian 
zintzilikaturiko bideo labur baten bi-

Latetan kontserbaturiko 
atunak, kontzentratuago 

dagoenez, hiru aldiz merkurio 
gehiago izan dezake ikerlarien 
arabera, baina araudiak ez du 

halakorik kontuan hartzen.

“Merkurio kutsadura masibo 
bati aurre egin beharrean 

gaude, autoritate publikoek 
atun-industriarekin eskuz 

esku lan egin dutelako hori 
horrela izan dadin” 

Julie Guterman, Bloom

GETTY
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dez aurpegia eman nahi izan du, azal-
tzeko arazoa norainokoa izan daitekeen: 
“Merkurio kutsadura masibo bati aurre 
egin beharrean gaude, autoritate publi-
koek atun-industriarekin eskuz esku lan 
egin dutelako hori horrela izan dadin”, 
salatu du.

Gutermanek pausoz pauso azaltzen 
du zein izan den agintarien jokabidea: 
“Bi aukera zituzten: edo atunetan bai-
mendutako merkurio kopuruaren muga 
zorroztu eta gure osasuna zaindu, edo 
atun guztia merkaturatzen jarraitu neu-
rrira egindako araudi batekin, kutsadu-
ra dena dela ere atuna saldu ahal izate-
ko”. Bistan da bigarren aukeraren alde 
egin zutela.

Gaur egun, Europar Batasunean ba-
kailaoa, antxoa, sardina eta antzeko es-
pezieetan 0,3 mg/kg-ko merkurio muga 
dagoen bitartean, atunarentzat 1 mg/
kg-koa dago, baina zifra hori ezartzeko 
ez da erabiltzen merkurioak helduen eta 
haurren osasunean dituen ondorioak 
neurtuko dituen metodorik. “Atunetan 
dagoen merkurioa ez al da bakailaoan 
edo sardinetan dagoena bezain toxikoa? 
Hau ez da batere logikoa”, dio. Afera are 
larriagoa da kontutan edukita muga hori 
arrain freskoarentzat dela. Ikerlariaren 
esanetan, kontserbatan generoa kon-
tzentratuagoa denez, hiru aldiz merku-
rio gehiago egon liteke.

BERMEOTIK BRUSELARA 
Logikarik gabeko salbuespen hori espli-
katu liteke, soilik ulertuta nolako inda-
rra duen arrantza sektorearen lobbygin-
tzak Bruselako eta munduko elikadura 
foro garrantzitsuenetan. Ikerlanerako, 
NBEren Elikadura eta Nekazaritza Era-
kundeak (FAO) eta Munduko Osasun 
Erakundeak (MOE) hamarkada askotan 
egindako araudiak alderatu dituzte, eta 
ikusi dute arau horiek idatzi dituzten 
adituen batzordeetako kide askok inte-
resak dituztela atunaren industrian.

1963an bi erakundeek elikadurari 
buruzko Codex Alimentarius araudi-bil-
duma sortu zuten. 1985ean kodize hori 
eguneratzen zuen batzordeak delibe-
ratu zuen “zenbait arrain predatzaile-
rentzat” –tartean atuna– nahikoa zela 1 
mg/kg-ko merkurio muga jartzea. Bloo-
men esanetan, “lantalde horretako hiru 
kideetatik bat, industriaren interesak 
defendatzeko zegoen han”. Horrela joka-
tzen dute gure osasunarekin.

Halako eta antzeko beste hamaika 
presio- eta amarru-bide aipatzen ditu 
GKE ekologistak txostenean. Eta atun-

industriaren gorenean daudenei ere 
erreparatu die, bereziki Pesca España 
elkarteari. Zein da bere burua? Javier 
Garat, patronaleko gure gizona. 

Bermeon egoitza eta lantegiak di-
tuen Albacora SA atun-ontzien enpre-
sako akziodun eta idazkaria da Garat, 
eta karguak han eta hemen biltzen ditu. 
Esaterako, Europako arrantza sektoreko 
“lobby boteretsuena” den Europêcheko 
presidentea ere bada. Europêche eza-
guna da itsasoko biodibertsitatearen 
galera gutxitzeko EBren politiken aur-
ka egiteagatik. InfluenceMap klimaren 
ikerketa zentroak, nota txarrena ate-
ratzen duten petrolio eta meatzaritza 
lobbyen ondoan kokatu du, hain zuzen. 
Garat bezalako jendeak maneiatzen ditu 
Bruselako hariak eta hango erresonan-
tzia kutxak hedabideetan. 

LASAI... BAINA EZ JAN EGUNEAN 
HIRU LATA
Bloomek merkurioa eta atunari buruz-
ko bere ikerlana ezagutzera eman eta 
egun gutxitara, azaroaren hastapenetan, 
Frantziako astekari eskuindar eta isla-
mofobo nagusienetakoa den Le Point-
eko erredakzio-buru Géraldine Woess-
nerrek mezu irmoa idatzi zuen sarean: 
ikerketa fake bat da, eta France TV eta 
antzeko medio publikoei eskatzen zien 
oihartzunik ez emateko. Bere esanetan 
“lasai” egon gaitezke, Japonian jaten de-
lako inon baino atun gehiago, eta daki-
gunez japoniarrak dira bizi-itxarope-
nean txapeldun... Akabo zalantzak eta 
eztabaidak. Gainera, kazetariak mezuan 

argitzen digu ez dela ezer pasatzen egun 
bakarrean “hiru lata atun irensten badi-
tuzu”, inportanteena da gainerako egu-
netan zentzuz jokatzea: “Biometatzea da 
epe luzera gorputzean arazoa sortzen 
duena”. Bera behintzat lasai geratu da, 
hori esan eta gero.

Merkurioaren kalteak ezagun egin 
ziren 1880ko hamarkadan AEBetan 
Kapelgile Eroen gaitza zabaldu zenean 
–jantzien industrian ohikoa zen merku-
rioa erabiltzea materialak garbitzeko–. 
Geroztik, kutsatze masibo larriak gerta-
tu izan dira: 1930eko hamarkadan, Japo-
niako Minamatako bahian enpresa ba-
ten isuriaren ondorioz hango arraina jan 
zuten milaka lagunek sintoma larriak 
izan zituzten. Iraken, berriz, 1970eko 
hamarkadan metilmerkuriorekin ku-
tsaturiko zereala jan zuten herritarrek 
gosete batean, ekibokazioz. 

Gaur egun, ustez, kontrolak zorro-
tzagoak dira. Eta merkurioa hagineta-
ko txantxarrak betetzeko erabiltzeari 
aspaldi utzi zitzaion. Badakigu metil-
merkurioa neurotoxiko arriskutsua 
dela haurrentzat, eta metatzen denean 
nerbio-sisteman, sistema-kardiobas-
kularrean eta immunologikoan eragin 
dezakeela. Badakigu kartzinomak sor 
ditzakeela. Badakigu, ez gaudelako XIX. 
mendean. Julie Gutermanek argi diosku 
berriz ere: “Eskatzen duguna da apa-
lategietatik pozoia kendu dezatela, eta 
utz diezaiotela etekinak ateratzeari gu 
merkurioarekin kutsatzearen ordaine-
tan”. XXI. mendean gaude. Badakigu, eta 
badakite. 

ERANTZUNIK GABE Julie Guterman Bloomeko ikerlariak Frantziako Elikadura Zuzendaritza 
Orokorrari galdetu dio ea egia den 50 kontrol besterik ez dituztela egiten urtean; ez du erantzunik jaso. 
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Cristina Osés
EUSKARAREN DEMOKRATIZAZIORANTZ

JAKIN NAHI DUT 
NOLA DESERAIKI DAITEKEEN 

EUSKARAREN 
AURREKO INDIFERENTZIA

Nondik heldu zara hona?
Gure etxea oso etxe politiko eta militan-
tea izan da beti. 18 urterekin Azkoien-
dik Iruñera etorri nintzenean, energia 
eta interes hori guztia modu askotan 
bideratzeko aukera suertatu zitzaidan. 
Testuinguru militantean hezi izanak ar-
durak era altruista batean hartzeko eta 
bizitza proiektu politikoei eta sozialei 
lotzeko gogoa eman dizkit.

Modu diferentetan bideratu nuen 
energia hori unibertsitate garaian: egon 
nintzen ikasle mugimenduan sartuta, 
estatu mailan koordinatu nintzen, heldu 
ziren ere mugimendu feministaren gre-
bak… Ulertzen dut beste gazte batzuek 

euren energia garapen kulturalari edo 
artistikoari lotutako proiektuetan jarri 
izana, baina nik kalean egon nahi nuen.
Kulturalagoa zen nik euskararen ingu-
ruan ezagutzen nuen militantzia, Az-
koiengoa: Olentzero Elkartearen buel-
tako jendea eta seme-alabak A ereduan 
matrikulatuak zituzten gurasoak. Nik ez 
nuen nire burua euskaltzaletzat, ez ne-
kielako zer zen euskaltzale izatea. Baina 
sentitzen nuen euskararen aldeko edo-
zein aldarrikapen egiteko zilegitasuna 
niri ere bazegokidala. 

Euskararen aldeko borrokaren 
nolakotasuna zen hor militatzera 

motibatzen ez zintuena?
Uste dut nire testuinguruarekin duela 
lotura gehienbat. Langile klaseko ema-
kume gaztea naiz eta horrek baldintza-
tu du dena. Euskararen kontua ez nuen 
lehentasun gisa ulertzen gazteagoa nin-
tzenean, ez nuen sentitzen nire energia 
guztia horretan emateko auzi gisa.

Beranduago heldu zen mugimendu 
euskaltzalearekin lotura. NUPen ikas-
kide izan nuen Jon Zapatak zirikatzen 
ninduen tarteka gaiarekin eta Euskaltza-
leen Topagunetik nirekin harremanetan 
jarri zenean hasi zen nire euskararekiko 
berradiskidetze prozesua. Berradiskide-
tu diot unibertsitatean izan nuen espe-

2022an egin nuen topo Cristinarekin lehen aldiz, Eusko 
Ikaskuntzak antolaturiko Aniztasunaren kudeaketa demokratikoa 

Nafarroan proiektuaren baitan. Nafarroa Garaiko errealitate 
soziopolitikoaren ordezkari-edo ginen zortzi gazte elkartu eta 
batzen eta bereizten gaituzten aferez aritu ginen eztabaidan. 

Cristinarengandik ikasi nuen gehien egun haietan.

 AMETS ARANGUREN ARRIETA        JOSU SANTESTEBAN  /  ARGIA CC BY-SA
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rientziak sentiarazi zidalako ez nuela 
borroka horretarako balio, ezin nuela 
ekarpenik egin ez nekielako euskaraz 
eta, gainera, ez nintzelako ikasteko 
ezer egiten ari. Profil batzuen aldetik 
ez nuen nire burua zilegiztatua ikus-
ten eta paso egitea erabaki nuen.

2021ean Topagunean izandako 
esperientzia horren ondotik hasi 
nintzen buruari bueltaka eta ordutik 
nire bizitzan transbertsala da gaia. 
Aurten euskaltegian matrikulatzeko 
hautua egin dut.

Zerk motibatzen zaitu egun?
Bere momentuan borroka horretatik 
aldenarazi ninduen gauzetako bat da 
gaur egun gehien motibatzen naue-
na: alderdi kulturala. Euskaraz diren 
espazio publiko jakin batzuetara sar-
tzeko aukerak motibatzen nau gehien.
Zilegitasunari lotutako beste gauza 
funtsezko bat ere aipatu nahi dut. 
Esan dudan bezala, emakumezkoa 
naiz eta gaztea, eta horrek erabat 
zeharkatzen nau. Zilegitasun bila nabil 
uneoro, bizitzaren esparru guztietan. 
Zilegitasuna eta errekonozimendua. 
Balioespena, hori da hitza. Gustatuko 
balitzait ere, ezin dut ukatu. 

Euskararen alde agertzen naizen 
aldiro, inguruan ditudan lagun ba-
tzuek “Cris, oso ongi, ekarpen hau 
beharrezkoa zen”, esaten didate. Es-
kerrak horiei!

Nor da zentzu horretan zuretako 
autoritatea? 
Asko pentsatu dut horretan eta ez dut 
pertsona bat edo beste identifikatua, 
baina uste dut entitate edo sektore 
zehatz batzuek erresistentzia handia-
goa dutela euskararen komunitatea-
ren irekierari dagokionez. Diskurtsi-
boki agian.

Eremu ez-euskaldunetan aurrera 
egiteko urratsei dagokienez, komuni-
tate euskaldunak baino askoz ekarpen 
gogorragoak egin izan ditut nik. Ho-
rren bueltan Euskaltzaleen Topagu-
neak egindako azken diagnostikoen 
ondorioetan askoz gogorragoa izanen 
nintzatekeen, adibidez. Hizkuntza es-
kubideak bermatzeko bidean aurrera 
egin nahi badugu, Erriberako lokatze-
tara jaitsi behar dugu.

Ea, lokatzetara jaistearena 
interesatzen zait.
Ez dut lokatzaren kontua nahi bezain-
beste garatu oraindik eta sentitzen 

dut leku guztietan gauza bera ari nai-
zela esaten, baina nire ustez tokian to-
kiko errealitateari egokitzen zaizkion 
helburuak finkatu behar dira, inguru 
sozialari garrantzi handia emanen 
diotenak, inguru hori baita biharko 
egunean euskararekiko jarrera bat 
edo beste hartuko duena. Askotan 
ezin da hizkuntza eskubideen diskur-
tsoarekin joan leku guztietara, jendea 
aspertzen delako. Batzuetan ezta ber-
tako hizkuntza izatearen argudioare-
kin ere.

Iruñea bada hein batean nafar jen-
dartearen polarizazioaren erakusle. 
Espazio batzuk batzuenak dira eta 
beste batzuk besteenak, eta hori erres-
petatzen da. Baina uste dut bi aldeek 
ez dutela benetan elkar ezagutzen.

Errespetu dei al dakioke horri?
Horrela ulertzen du jende batek, baina 
berez bi esparruetako batek ere ez du 
benetan bestea ezagutzen. Hemen, bi 
esparruetakoek dute hezkuntza alde-
tik, sozialki eta kulturalki garatzeko 
aukera, eta horri esaten diot nik elka-
rrekiko errespetua. Hau da, pertsona 
bakoitzak dituen baldintza eta aukera 
ekonomikoak dituela, nahi duen no-
rabidean gara dezake bere bizitza, eta 
hori errealitate bat da [Iruñean].

Badakit euskaldunek oraindik ez 
dituztela zerbitzu publikoetan euren 
hizkuntza-eskubideak bermatuta, 
haur eskolen borroka ere martxan 
dela… Baina bai komunitate euskaldu-
nak bai erdaldunak ere, badute aukera 
normalitatearen barruan garatzeko 
eta minimo batzuk bermatuta izateko.

Elkarbizitzari tiraka, 
komunitate batekoak dira beste 
komunitatearen formetara 
egokitzeko gai. Alderantziz ez.
Nola?

Hizkuntza hautua elebakarrek 
bakarrik baldintzatzen dute.
Ez naiz horretaz ari. Esan nahi du-
dana da gure inguru sozialak hezten 
gaituela eta inguru sozial horrek arau 
batzuk dituela. Zu inguru euskaldun 
batean hezi izan bazara baduzu tes-
tuinguru kultural, sozial eta militante 
jakin bat. Eta Elizaren eskola kontzer-
tatu batean ikasi baduzu, beste bat. 
Nik aipatzen dudana da bakoitzari 
uzten zaiola ahal duen moduan ga-
ratzen. Baina hemen ez da existitzen 
elkarbizitza arazo erreal bat euskal 

 Cristina 
Osés 

Zudaire
AZKOIEN, 1994

Oso familia politizatuan hezia, A ere-
duan matrikulatu zuten gurasoek 
herriko eskolan. 18 urte zituela eto-
rri zen Iruñera, NUPen Soziologiako 
gradua egitera. Partaidetza eta Ko-
munitate Garapena masterra egin 
zuen gero EHUn eta egun gizarte-
ikerketan eta proiektu teknikari da-
bil Innicia elkartean. Orain arteko 
bizitzaren zati handia eskaini dio jar-
dun militanteari, izan komunismoa-
ren edo feminismoaren bueltan, 
edota euskarari beranduago.



komunitateak egin ditzakeen salaketa 
zilegi horiez harago.

Baina, orduan, zentzu horretan 
elkarbizitza posible egiten dutenak 
batzuk bakarrik dira.
Bai eta hor beti galduko du euskal ko-
munitateak. Baina euskal komunitatea 
oso indartsua da hemen eta badu gaita-
suna bere egitura propioak garatzeko, 
izan ere, praktika horiei esker ari da ge-
roz eta gehiago hedatzen.

Kontua da, lokatzarenera itzulita, 
Erriberan ez direla bi talde horiek exis-
titzen, ez dagoela gaitasunik horietako 
bat garatzeko. Euskararen alde egiten 
diren planteamendu batzuk entzuten 
ditudanean iruditzen zait egiten dire-
la tokian tokiko errealitateak kontuan 
hartu gabe.

Bi komunitate hauen arteko talka da-
goenean, babes instituzionalaz ari baga-
ra, beti aterako da galtzaile euskalduna. 
Baina Iruñean euskal komunitatea oso 
harro dago eta oso indartsua eta 
aldarrikatzailea da. Hori da 
Erriberan hauspotu behar 
dena. Beste leku batzue-
tan euskal komunitateak 
garatzeko eta bere azpie-
gitura propioak sortzeko 
duen gaitasuna, Erribe-
ran ez da izanen 40 urte 
barrura arte.

Horregatik exijitzen zaie 
instituzioei.
Bai, ulertzen dut. Baina lehentasunez 
mintzo garenean, nik ezin dut permititu 
Erriberako biztanleriaren euskalduntze 
prozesua konfrontazio linguistiko gisa 
hautemana izatea.

Noski, noski. 
[Barreak]. Nik zera uste dut: ni lau ur-

tetan gai banaiz euskaraz 
elkarrizketa bat manten-

tzeko, egon nahi dudan 
espazioetan egon ahal 
izateko eta lortu nahi 
dudan zilegitasuna lor-
tzeko, egin beharrekoa 
egina dut. Niretzat hiz-

kuntzaz aldatzea ez da 
sekula arazoa izanen, ez 

dut inoiz bizi izan printzipio 
batzuei uko egin behar izatearen 

sentsaziotik. Kontua da diskurtso hori 
nire herrira eramatea izugarri konple-
xua egiten zaidala. 

Erriberako lokatzetara jaistearena 
nondik egin behar da, bide 
emozionaletik ala hizkuntza 
eskubideetatik?

Nire ustez biak behar dira. Ez dago botoi 
magikorik. Begira, Iruñeko Laba elkar-
teak migratzaileekin duen proiektuare-
kin enpatia handia sentitu nuen. Iltzatu-
ta geratu zitzaidan elkartearen izenean 
Yasmine Khrisek bota zuen esaldi bat: 
“Guk transmititu nahi dugu Iruñea 
Pamplona baino dibertigarriagoa dela”. 
Haurtzarora itzultzea bezala izan zen 
niretzat. Euskara dibertigarria zen, be-
rritzailea, aurrerakoia, oso guay-a eta 
eskolan egiten zen gainontzekoarekiko 
desberdina oso, beste mundu baterako 
giltza. 

Baina nola heltzen da horra? Nire us-
tez, funtsezko bi zutabe daude. Batetik, 
tokian tokiko errealitateari egokitutako 
helburuak behar ditugu, ulertuta ba-
tzuek eta besteek oso harreman desber-
dina dugula euskararekin. Bestetik, ez 

A eredua funtsezkoa 
da euskarak oraindik 
zilegitasunik ez duen 

lekuetan, euskara 
bere ikusten ez duen 

jendearendako”
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da bertako euskaltzaleok anbizio txikia-
goa dugunik, kontua da guk ikasi dugula 
euskara bizitzen bere existentzia hutsa 
aldarrikatuz. 

Zein da une honetan lehentasuna?
Euskararen ez alde ez kontra dagoen 
nafar jendartearen %30arengana jo 
behar dugu. Ez da posible halako pa-
sioa sortzen duen mugimenduaren au-
rrean, biztanleriaren horren ehuneko 
handiak interesik ez izatea. Horretaz 
aparte, euskararen kontra dagoen %30 
hori ez da inoiz alde agertuko, eta nik 
ez dut “que vienen los vascos” dioen ino-
rekin joka aritu nahi, ez zait jende hori 
interesatzen.

Nire lehentasuna ez da jendeak uler-
tzea nik badudala eskubidea Azkoienen 
medikuak euskaraz arta nazan; lehe-
nengo zera nahi dut, Azkoienen norma-
litatearen barruan ikus dadila haurrak 
D ereduan matrikulatzea. Eta horrekin 
ez dut esan nahi zerbitzu publikoeta-
ko eskaera hori ez dudanik zentzuzkoa 
ikusten, baizik eta nik ezin dudala hor-
tik hasi.

Beti entzun izan zaitut A ereduaren 
alde.
A eredua da hazia, baina aldi berean, A 
ereduak haur frustratuak ere sor ditza-
ke. A ereduak ez duenez euskalduntzen 
–eta, beraz, haur horiek ez dakite ongi 
euskaraz–, gero gerta liteke haurrok 
aurpegiratzea gurasoei D ereduan ma-
trikulatu ez izana. A eredua funtsezkoa 
da euskarak oraindik zilegitasunik ez 
duen lekuetan, euskara bere ikusten ez 
duen jendearendako.

Oso agerikoa da hori. Eguberrietan 
Olentzero kalera ateratzen duten he-
rrietan A ereduko gurasoen inplikazioa 
handiagoa izan ohi da, gero Euskararen 
Egunak heldu dira eta horien ondotik 

D eredua. Azken finean, zera uste dut, 
Amets, toki horietan euskararen alde 
apustua egiten duen jendeak beste he-
rritarrek baino ahalegin handiagoa egin 
behar duela jendea euskarara hurbiltze-
ko, eta gauza batzuei uko egin behar die. 
Polikiago joan behar da, Erriberan ez 
dago beste aukerarik.

Zertan ikusten duzu zure ekarpena?
Nire inguruko jende konkretu baten-
gan pentsatzen dudanean, sentitzen dut 
nire lana dela euren seme-alabak, inoiz 
izanen badituzte, D ereduan matriku-
la ditzatela. Nola eginen dut hori? Nola 
salduko dut hori? Askotan ez dut jaki-
ten zein argudio erabili. Jakina, azaldu 
behar dut euskarak ez dizula deus ken-
tzen, gehitzea besterik ez dela.

Erriberan euskararen auzia erdi-
gunean jarri nahi dut euskal komuni-
tatearen hizkuntza eskubideak zabal 
daitezen, baina ez dut inolako interesik 
Erriberan eztabaida hau hizkuntza es-
kubideen markoan kokatzeko, jendeari 
ez zaiolako hori axola. 

Euskararen demokratizazioaz 
hizketan entzun zaitut maiz. Zer da 
hori?
Mundu guztiak izan beharko luke auke-
ra euskara ikasi eta inguru euskaltzalea 
izateko. Horregatik nago hain tematua 
tokian tokiko proiektuekin. Jende askok 
urteak daramatza fin-fin lanean, Erri-
gora da adibiderik argiena. Izugarrizko 
lana egiten dute eta ez dut lan eredu 
horrekiko inolako kritikarik, baina jen-
dartearen sektore batera heltzen den 
praktika bat da.

Niretzat demokratizazioa da Nafa-
rroa Garaian jende guztiak izan deza-
la aukera euskarak duen garrantziaz 
jabetzeko. Dena den, zalantzarik gabe, 
administrazioari ere exijitu behar zaio 

erabakiak hartzea. Euskara ikasteko 
instituzio publikoek egiten duten bolun-
tarismoaren sustapena ez da hizkuntza 
politika. Izan daiteke sustapen edo sen-
tsibilizazio kanpaina bat, baina sekula 
ez datu soziolinguistikoak eraldatzeko 
apustu erreala.

Zerk barnebiltzen ditu zure 
militantzia-eremu guztiak?
Beti galdetu izan diot nire buruari zer-
gatik jendeak pentsatzen duen pentsa-
tzen duena, zergatik dagoen dagoen 
lekuan. Unibertsitate garaian ez nuen 
ulertzen zergatik jendeak ez zuen mi-
litatzen ikasle mugimenduan. Orain, 
beste ikuspegi eta espazio batzuetatik 
begiratuta, nire obsesioa da ulertzea 
nondik abiatzen den pertsona bakoitza 
euskararen aferan. Euskararekiko kon-
trakotasuna nola deseraiki jakin nahi 
dut, baina, batez ere, jakin nahi dut nola 
deseraiki indiferentzia.

Ez dakit zerbait gehitu nahi duzun.
Azken gauza bat, bai. Asko pentsatu 
dut zein izan daitekeen nire ekarpena 
euskalduntze prozesuaren inguruko ez-
tabaidetan, eta sarri errepikakor sen-
titzen naiz Erriberaren aferarekin eta 
helburuak jartzearekin.

Erriberari buruzko eztabaida ho-
netan, nire lana ez da euskal komuni-
tateak beti izan dituen praktikak eta 
diskurtsoak berrestea eta legitimatzea. 
Nik beste ikuspegi batzuk ekarri nahi 
ditut, eta horiekin euskalduntze proze-
sua azkartu.

Saiatzen naiz ulertzen zergatik nire 
inguruak ez duen egiten euskararen al-
deko apustua; eta, batez ere, zergatik 
euskara indiferente zaion biztanleria-
ren %30ari. Beharbada, hain zuzen ere, 
praktika eta diskurtso batzuk zaharki-
tuta daudelako. 
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KARMELO LANDA
HISTORIALARIADurangok dakarrena

Egotea egitea da. Hala dio aurten 
Durangoko Azokak, eta egia da, 
azokaren beraren kasuan behin-

tzat eta Euskal Herria aintzat hartu-
ta. Dagoeneko 59. azoka da aurtengoa, 
eta urtero egote hutsak frogatzen du 
euskara, euskal kultura, euskal nazioa 
egiteko modua dela Durangoko Azoka. 

Azokaren izena eta izana aldatuz 
joan dira, baina norabidea zehaztuz. 
Aspaldiko 1965. urtean, sortu zenean, 
“Euskal liburu eta disko azoka” zeka-
rren kartelean, gero izena murriztu 
egin zaio, Durangoko Azoka, baina iza-
na zabalduz joan da, eta Kulturaren Pla-
za ere deitua izan da. Azken urteetan 
DA akronimoak laburbiltzen du izena, 
baina edukia zabalduz eta sakonduz 
doa, norabidea zehaztuz. 

Zer dakar aurten Durangok? Uste 
dut aurrera urratsa egiteko moduko 
berrikuntzak agertuko direla. Liburu 
eta diskotik euskal kulturaren arlo des-
berdinetara salto egin du XXI. mendea-
rekin, baina orain kulturaren eremutik 
haratago salto berria emateko puntuan 
dagoela esango nuke, eta saiatuko naiz 
hori azaltzen.

Izan ere, euskal komunitatearen 
etorkizuna aurretik prestatu eta tre-
batzeko laborategia kontsidera daiteke 
Durangoko Azoka. Liburu eta diskoe-
tatik hasi bazen, ikus-entzunezkoen 
eremura hedatu da gero, teknologia 

berrietara, pantaila eta plataforma 
desberdinetara, eta adimen artifiziala 
ere ate joka dauka. Euskal kulturaren 
eremuan habitus bihurtu zaigu azoka, 
baina laborategia izaten jarraitzen du, 
gune zehatz batean eta egun kopuru 
mugatuan. Frogatu egin du euskal kul-
tura gai dela bere kultur polisistema 
propioa osatzeko, horretarako ezinbes-
teko diren osagarriak badituela: sor-
tzaileak, instituzioak, errepertorioak, 
produktuak eta merkatua, eta azkena 
baina ez garrantzian txikiena, kultura 
hartzaileak. 

Laborategiko entseguaren emaitzak 
baikorrak dira, bai. Baina orain egune-
roko bizitzara jauzi egin behar da. Eus-
kal Herri osoan, euskaldunon komuni-
tatearentzat habitat egokia sortzea da 

ezinbesteko urratsa orain. Horixe izan-
go da pausu erabakigarria. Eta zer izan-
go da habitat hori, bada? Euskal nazioa 
bera. Euskal nazio demokratikoaren 
antolaketa burutu beharra dago. Eta 
uste dut norabide horretan mugitzen 
hasiko dela Durango aurten. Zergatik 
diodan hau?  Azken urteotan azokaren 
programazioak dimentsio oso handia 
hartu du, kultura polisistemaren neu-
rri zabala agertzen duena, eta aurten 
kulturatik nazio antolaketara jauzia 
iragartzen duten arloak agertuko dira 
azoka inguruan. 

Lehen aldiz, Naziogintza elkarte 
eraginkorrak abenduaren 5etik era-
kusmahaia jarri eta lanen aurkezpenak 
burutuko ditu abenduaren 6an. Horrez 
gain, abenduaren 7an eguerdiz Eus-
kal Herri osoan garatzen ari den Bat 
Gara prozesuak nazio mailako lehen 
agerpena egingo du Durangon, eta 7an 
arratsaldez Euskal Herrian Euskaraz 
erakunde herritarrak mobilizazioa dei-
tu du, mailan gora egin eta espresuki 
eta argi azalduz: “Euskaraz bizitzeko, 
Euskararen Errepublika behar dugu”. 

Liburu eta disko azokatik euskal 
kultura polisistema osatzera, habitus 
izatetik habitat propioa osatzera, eta 
Durangoren arrakastatik Euskal He-
rriaren nazio antolaketara doan bidean 
abiatu garela dirudi. Durangon ikusiko 
dugu ea horrela den. 

Euskal Herri osoan, 
euskaldunon 

komunitatearentzat 
habitat egokia sortzea 

da ezinbesteko 
urratsa orain
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TERE MALDONADO
FILOSOFIA IRAKASLEA

Biraka jarraitzen du 
gurpilak

Gogoratzen al duzue? Legebiltza-
rreko %90ak onartu zuen Hez-
kuntza Akordioa duela bi mende 
–barkatu, bi urte–. Ezkerraren 

biltzarkideen erreakzioa euforiaren eta 
neurriko gogobetetasunaren artean mu-
gitu zen. Onarturiko dokumentuaren 
arabera, zentro pribatuek diru publikoa 
jasotzen jarraituko zuten, beti ere legeak 
ezartzen dituen printzipio eta helburuak 
betetzen baldin bazituzten, hark eska-
tutako “konpromiso eta betebeharrak 
bere gain hartuz”. Zati hori urratu au-
rretik, Hezkuntza Sailak dokumentuan 
jasotakoari muzin egin eta hitzarmena 
itxi zuen Google multinazionalarekin. 
Legebiltzarreko akordio “historikoaren” 
ostean legea atera zuten oposizioaren 
babesik gabe. Zirriborroetatik, akordio-
ra; akordiotik, legera; legetik, errealita-
tera. Egileek ederki despistatu zuten ez-
kerra eta zorioneko Akordio historikoak 
oihartzuna dauka oraindik bi mende 
geroago. Badakite propaganda maneia-
tzen. Hezkuntza publikoa oso kolpatuta 
atera zen trantzetik. Baina, badakizue, 
gaurko saila ez da garai hartakoa (or-
duko sailburuordea sailburua da gaur, 
besterik ez).

 Oraingo lehendakariak euskal era-
kundeetan burokrazia murrizteko plan 
bat eskatu du. Burbuila burokratikoa 

puztu ostean, plan bat eskatzen dute 
eurek gizendutakoa arintzeko (bar-
katu, beste batzuk dira). Noski, baten 
batek inplementatu beharko du plana, 
eta baten bati kontraturik, konbenio-
rik edo dena delakorik egin beharko 
zaio. Eusko Jaurlaritzak eta Microsof-
tek lankidetza-hitzarmena sinatu dute 
aurten, zibersegurtasunari eta hez-
kuntza digitalari buruz (ikusi bideoa, 
multinazionalaren ordezkaria adurra 
dariola dago). Zenbat urte daramatza-
gu gailu digitalak ikasgeletan sartzen 
amen-omenka, irizpiderik gabe? Ikas-
le eta langileon zenbat datu jarri di-
tuzte informatikako erraldoien esku? 
Zenbat diru publiko eman diete Eusko 
Jaurlaritza desberdinek? Zenbat behar-
ko da orain zatarkeria konpontzeko? 
(adi, erraldoi berberei pagako diete 
berriro!).

 Eusko Jaurlaritza desberdinak hez-
kuntza berrikuntzaren abangoardian 
egoteaz harrotzen dira, digitalizazioa-
ren arloan ere bai. Bada, erabiltzen du-
gun teknologia digitala VII. mendekoa 
da eta programak zintzilikatu egiten 
dira txitean-pitean. Ikasleen notak 
txertatu beharreko aplikazioak, itsusia 
eta deserosoa izateaz gain, ez du lana 
errazten, aitzitik, izugarri zailtzen du. 
Benetan gure lana den hori amaitu on-

doren (azaldu, zalantzak argitu, eba-
luatu, kalifikatu) egonarriz hartu eta 
orduak dedikatu behar Jaurlaritzaren 
aplikazio ikaragarrian berriro sartzeko 
jada beste nonbait sartu ditugun kalifi-
kazioak, sailak ez duelako datuen iraul-
keta egiteko tresna informatikorik (VII. 
mendeko teknologia, badiotsuet, lanki-
de batzuek ordenagailuak piztean kan-
tu gregoriano urrun bat entzuten dute-
la diote). Zer dela eta emango ziguten 
aukera gure lanari berriro ekiteko eta 
hurrengo ebaluazioko kontuekin has-
teko? Hobe buru-makur jarraitzea, jain-
kosei erreguka programa ez dadin zin-
tzilik geratu, kontu handiz ez okertzeko 
(erraza dena, 21:00etan egun nekagarri 
baten ondoren eta programa kaskar eta 
zaharkituarekin). Baina, diot nik, apli-
kazio horiek norbaitek diseinatu eta 
ezarriko zituen, eta ez zuen musu-truk 
egingo, aurreko Eusko Jaurlaritza ba-
tek ordainduko zion. Zenbat denbora 
hartuko du Jaurlaritza berriak milioie-
tako hitzarmena ixteko korporazio ba-
tekin, irakasleok behar bezala lan egi-
teko tresna informatikoak izateko? Eta 
eskertuko ez diegu ba, egiten badute! 
Kate motzean lotu gaituzte. Propaganda 
maneiatzen ez ezik auzolana egiten ere 
badakite (ala gauza bera da? Hainbeste 
bira eginda, nahasturik nabil)... 
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MAIALEN ARTEAGA
KAZETARIA

Barruko zera honi

Barruan dudan zera honi idatzi nahi-
ko nioke. Pandemiatik ia bost urte 
beteko dira, eta garai hartan gaz-

teak ginenak hasi gara, gazte izaten ja-
rraitzen badugu ere, bestelako espazio 
batzuetan orbitatzen. Etxebizitza, bizi 
proiektua, amatasuna, lana, osasuna... 
elkarrizketetako gai ordenak bestela-
koak dira orain. Bost urte atzera eginez 
gero, nork bere bidea hartu du (“ez beste 
inorena”, dio Katamalok).

Ingurura begiratu eta noizbait pen-
tsatu izan dut, nik ere beharko nukeela 
suhartasuna esnatzeko moduko zaleta-
sun propio bat, nire-nirea eta ez beste 
inorena. Zerbaitetan ona izan, kanalizatu 
nire kezkak krosfitean edo beste edo-
zein kiroletan, musikan, edo akaso, lan 
munduan eskalatu eta urtez urte solda-
ta handiagoa izateko aspirazioak gida 
nazala hautatu. Arrakasta pertsonala 
bizi proiektu bezala. Errazagoa litzateke 
dena horrela, seguru. Pasio propio bat, 
ez beste inorena. Barruko zera hori hara-
tago doa, ordea. Altxor bat da; munduko 
diskurtso distopikoek, indibidualismoa-
ren hegemoniak edo etorkizun ezaren 
oratoriak lapurtu ezin didatena. Nire 
altxorra da, baina batez ere, beste asko-
rena da, kolektiboa da. Militantzia politi-
koak eskaini didan zera honek mundua 
ulertu eta berri baten alde bidea egite-
ko heldulekuak eskaini dizkit. Ez dira 

mundua edo Euskal Herria irakurtzeko 
betaurrekoak, betaurrekoak jantzi eta 
erantzi egiten dira eta. Orain, zera hori 
nire begiak eta begirada dira, orain ez 
dago ikusgairik ikuskera honetatik kan-
po, eta eskerrak. Miresgarria iruditzen 
zait norbere zilborra baino handiagoa 
den zerbaitek, kolektiboa den zerbaitek, 
bizitza gidatzen duenean. Ariketa eta 
apostu iraultzailea iruditzen zait are-
riotasun, lehiakortasun eta neoliberalis-
moaren muturreko adierazpenen lekuko 
garenetan, norbere burua besteen burua 
salbatuz salbatzen dela ulertzea. Pena 
ematen dit besteengan antzeko zerbait 
aurkitzen ez dudanean, hain da handia 
altxor hau... Frikitzat izango naute as-
kok, zerbaitetan sinistea, amestea eta 
proiektu politiko eta kolektibo bati en-
gaiatzea ez baitago modan, ez du hype-ik 
sortzen. Baina, ez gara ari korrontearen 
kontra igerian korrontearen kontra igeri 
egite hutsagatik, korrontea gure alde 
jartzeko baizik. 

 Eskerrak militantzia politikoari, es-
kerrak nire zilborrera begiratzean herri 
bat ikustera eraman nauen eskola ko-
lektiboari, eskerrak nirea den eta aldi 
berean beste askorekin batera konpar-
titzen dudan etxeari. "Guk erabakia har-
tu dugu. Orain ekidin ezin dezakezuen 
zerbait gara", dio Mikel Sotok. Eta hor 
ikusten naiz, ez beste inon. 

LEIRE NARBAIZA 
ARIZMENDI
IRAKASLEA

Ikusezin

Tabernan zaude, barran, eskatu 
nahian. Mostradoarean beste per-
tsona batzuk ere berdin. Laster 

izango da zure txanda, baina zuri toka-
tu arren, zerbitzariak ez dizu galdetu 
ea zer nahi duzun, salto egin dizu eta 
zure atzean etorri den gizona atenditu 
du. Ergel aurpegia geratu zaizu, eta ka-
mareroaren atentzioa zureganatu nahi 
duzu, urruntzen ari zaizulako. Atzera 
ere paso egingo duen susmoa duzu. 
Ikustezina zara berriro ere.

Film eta telesailetan protagonista 
roletan ez da adin batetik aurrerako 
andrazkorik egoten, bigarren mailako 
paperak betetzen dituzte agertzekotan. 

Badirudi mundutik desagertu direla 
emakume horiek, ostenduta baleude 
legez. Ikustezin bihurtu dira.

Jakinekoa da adin batera iritsita 
emakumeok ikusezin bihurtzen gare-
la, edo ikusezin bihurtzen gaituztela. 
Menopausiaren bueltan gertatzen da, 
hortik aurrera ez ei gara desiragarri eta. 

Gainean gandu moduko bat ezar-
tzen zaigu, lanbrotuta lagatzen gaituen 
geruza ukiezina, ikusezin bihurtzen 
gaituena. Superboterea omen da, bai-
na infra-ahalmendun bilakatzen gaitu, 
ikustezintasunak ezdeustu egiten gai-
tuelako.

Ikusgarriak gara, ordea. 
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ZIGOR ETXEBURUA URBIZU
EUSKALTZALEA

Euskara mailu bat da

Neronek esan nezake, baina Mac-
ronek esan zuen. Frantses na-
zioa zatitzeko tresnak omen 
dira frantsesa estatu hizkuntza 

bilakatu baino lehenagotik ere exago-
noan baziren hizkuntza horiek. Aitor-
tu ordez Frantziak hizkuntza horietako 
hiztunak azpiratu, uniformizatu eta asi-
milatu egin zituela, horiei leporatu die 
kontrakoa egin nahi izatea. Otsoa ardi 
narruz jantzia, Goebbelsen eran.

Hego Euskal Herrian ere antzera ari 
zaizkigu CCOO, UGT eta PSOE. Oztopoak 
jartzeaz gain berezko hizkuntzan hitz 
egin nahi eta hori lortzeko neurriak har-
tzen dituenari, haren aurka diskurtso 
manipulatzaile eta erasotzailea darabil-
te; ez da neohizkuntzaren mailara iris-
ten, baina apropiazioaren eta suprema-
zismoaren osagarriak ditu.

Batetik, erabat antieuskalduna da. 
Euskarafoboa idatzi behar nuen, baina 
zehatzagoa iruditzen zait euskaldunon 
aurkakoa dela adieraztea. Euskara es-
kakizunak langile batzuek baztertzeko 
arma direla adierazi dute, nahita ahan-
tzita hemen baztertu bakarrak bi hiz-

kuntza ofizialak dakizkigun herrita-
rrok garela. Gutxieneko demokratikoa 
beharko luke euskaraz elkar ulertzea; 
hizkuntz eskubideen berdintasuna lor-
tzeko, eskaera zilegia eta neurrikoa 
da euskal herritarron zerbitzura aritu 
behar duenak, gutxienez, elkar ulertze-
ko adina euskara jakitea. Gainerakoa es-
pañolaren nagusikeria linguistikoa eta 
euskaldunekiko bazterkeria da. Legez 
ezarria, gainera.

Bestalde,  diskurtso klasista da, 
euskara gutxiengoaren hizkuntzatzat 
dutelako. Toleratu egiten dute, baina 
(beraiek erabakitzen dituzten) “behar 
errealetara” egokitu behar dela diote. 
Euskaraz bizi nahi dugunoi oztopoak 
jartzen dizkigute beren ezjakintasu-
nari eta pribilegioei eusteko. Herritar 
xumeak behartuta daude española ja-
kitera, baina VIP kastakoek, herrikideei 
ulertu gabe, haiengan agintzeko pribi-
legioa dute. Legez, inposatuta; ez go-
mendio, ez erregu.

Eta, azkenik, diskurtso españolista 
da. Beraientzat normala da euskaldunok 
legez behartuta egotea gaztelania ezagu-
tzera, Espainiako Konstituzioak horrela 
ezartzen duelako. Beren itsukeria roji-
gualdaren erakusle da nahita ahanztea 
500dik gora lege, arau eta jarraibide, eta 
estatuaren errepresio tresnak dituztela 
gaztelania inposatzeko, eta, batera, uka-
tzea oldarraldi judizialik dagoenik.

Horien guztien aurrean jarrai deza-
gun euskaraz, eta euskaldunak ugari-
tzen, bi nazio zapaltzaile horiek zatitu 
eta gurea askatu arte. 

Nahita ahanzten dute 
500dik gora lege, arau 
eta jarraibide dituztela 
gaztelania inposatzeko, 

eta aldi berean oldarraldi 
judizialik dagoenik ere 

ukatzen dute
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Euskal Herrian gero eta ozenago 
altxatzen ari gara makroproiek-
tuen ugaritzearen aurrean, horien 
kalteek arduratuta. Baina noraino 

egingo dugu ingurumenaren defentsa? 
Guatemalan ezagutu ditugun maia he-
rriek ez dute zalantzarik: lurren defen-
tsa bururaino eramaten ari dira, bizitza 
baitute jokoan. Mendebaldar gehienok 
ez bezala, herri indigenak naturarekin 
bat bizi dira, haien bizi sostengua dira, 
eta lurrak eta urak berebiziko garrantzia 
dute beraien mundu ikuskeran.

Zer lotura dago klima aldaketaren eta 
giza eskubideen urraketen artean? Mu-
garik Gabe GKEak hainbat txostenetan 
ondorioztatu du lotura estua dagoela, 
besteak beste, Latinoamerikan patroi 
bera errepikatzen delako herrialde as-

kotan: “Eredu estraktibista, kapitalista 
eta neoliberala sistematikoa da, logika 
kolonialek eta espolioak gidatuta da-
goena”. Beraz, argi du jatorrizko herrien 
eskubideak defendatuta lurra babesten 
ari garela. Instituzioei ardurak hartze-
ko eskatzen ari da gobernuz kanpoko 
erakundea. “Fokua jarri behar da klima 
larrialdian ardura gehien duten enpresa 
eta enpresariengan”, ziurtatu dute. Mu-
garik Gaberi esker Guatemalara bidaiatu 
dugu, eta estraktibismoak itotako maia 
herritarren borrokak ezagutu ditugu.

Alta Verapaz departamentua da Gua-
temalan makroproiektu gehien meta-
tzen dituena. Aldi berean, departamentu 
hori da herrialdeko muturreko pobrezia 
handiena duena –%83ko pobrezia-tasa 
du–. Errepide malkartsuetatik barrena 

zeharkatu ditugun herrietan agerikoa da 
oinarrizko beharren gabezia, hala nola 
elektrizitatea ez baita toki guztietara iris-
ten, eta jatekoa uztaren arabera ugaria-
goa edo eskasagoa da. Gainera, hainbat 
komunitate bakartuta bizi dira, eta ezi-
nezkoa izan zaigu batzuetara iristea: ba-
tetik, euriteen ondorioz errepideak itxita 
daudelako; eta bestetik, errepide batzuk 
enpresa hidroelektrikoen jabetzakoak 
direlako, eta haien baimena behar da iga-
rotzeko. Esan gabe doa: ez dute nahi ka-
zetaririk topatu euren bideetan.

Departamentuko Coban hiriburutik 
gertu kokatuta daude zentral hidroe-
lektriko horietako bi: Renace eta Oxec, 
hurrenez hurren. Bernardo Caal (Santa 
Maria Cahabon, 1972) maia q’eqchi’ he-
rriko lider indigenak azpimarratu digu 

2023an ezagutu genuen Solway In-
vestment Group multinazional suitzar-
errusiarraren boterea noraino iristen 
den. Guatemalan duen Fenix meate-
giaren gehiegikeriak agerian uzten zi-
tuen ikerketa baten berri eman zigun 
Prensa Comunitariako kazetari batek, 
eta elkarrizketa hori zentsuratzen saia-
tu zen multinazionala: hura ezabatzeko 
eta 15.000 euro ordaintzeko exijitu zi-
gun. ARGIAk kazetaritza independen-
tea defendatzeko baliatu zuen erasoa. 

Orain, bertatik bertara ezagutu ditugu 
Solwayren estraktibismoak eragiten 
dituen giza eskubideen urraketak: in-
gurumena kutsatu, herri indigenen 
defentsa kriminalizatu, mehatxuak, ka-
zetarien aurkako erasoak, eroskeria... 
Mendebaldeko jabetza duten multina-
zionalek Guatemalan eragindako mina, 
beldurra eta suntsiketa isildu nahi di-
tuztenez, guk ahotsa eman diegu an-
tolatuta dauden komunitateei, lurraren 
defentsan dihardutenei.

Kapitalismo berdearen izenean, 
lurraren defendatzaileak 

kriminalizatuta

  LEIRE ARTOLA ARIN        EDDY ZETA / PRENSA COMUNITARIA
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“kapitalismo hiltzaileak” Alta Verapa-
zen interes handia duela, biodibertsitate 
emankorra dagoelako, besteren artean. 
Ondotxo ezagutzen ditu multinaziona-
len praktikak, izan ere, 2018an, proba-
rik aurkeztu gabe, zazpi urteko kartzela 
zigorra ezarri zioten, makroproiektu ho-
rien aurka borrokatzeagatik. Lapurreta 
eta legez kanpoko atxikitzea leporatu 
zizkioten, baina Amnesty Internationa-
lek “kontzientzia preso” gisa aitortu du. 
Lau urte pasa ditu Cobaneko kartzelan, 
eta jarrera ona dela-eta ateratzen utzi 
zioten. Espetxearen kanpoaldetik kon-
tatu digunez, kartzelaldia bizirauten 
lagundu zioten idazteak, borrokan eta 
aldarrikapenean jarraitzeak, eta herri-
tarren 50.000 babes-gutun jasotzeak 
ere bai. Espetxeko atetik 300 metrora 
pasatzen den Cahabon ibaia seinalatu-
ta, gogoratzen du ibaia entzuten zuela 
barrutik, eta haren emaria defendatzen 
jarraitzeko indarra ematen ziola horrek.

Caalek “ekozidioa” leporatzen die 
“energia berdea” ekoizten duten enpre-
sen jabeei eta haren konplize diren go-
bernuei. Natura izaki gisa deskribatzen 
du: “Cahabon ibaia torturatu, masakratu 
eta hiltzen dute hidroelektrikek. Nora 
doa sakeatzen duten aberastasun guz-
tia?”, salatu du, eta gogorarazi bertatik 
eskuratutako energia ez dela komunita-
teentzat, baizik eta oro har meategi eta 
beste makroproiektuetara bideratzen 
dutela. Zentral horien dimentsioa iru-
dikatzeko, nabarmentzekoa da Renace 
eta Oxec hidroelektriken artean sortzen 
dutela estatuak sortzen duen energia 
baino gehiago. Caalek ohartarazi du ho-
rretarako ibaia lehortzen dutela, izan 
ere, zentralak funtziona dezan, ibilgua 
desbideratzen dute 8-10 metroko sa-
konerako kanal artifizial batzuetara. Fi-
nean, ura eta ibaia pribatizatzen dute, 
etekin ekonomikoa eskuratzeko.

Ekintzaileak ez du ahoan bilorik, eta 
errudunak seinalatu behar direla dio: 
Florentino Pérez Espainiako enpresa-
ri eta Real Madrileko presidentea “kri-
minal” gisa jokatzen ari dela dio, bere 
ACS enpresa baita Renaceren jabea eta 
Oxecen parte. Azken horren jabea den 
Israelgo enpresa bat ere seinalatu du, 
gerra garaian Guatemalara iritsitakoa 
“proiektu milioidunak eskuratzera” eta 
“iruzurrak egitera”. Dena den, transna-
zional horiei aurre egin ahal zaiela era-
kutsi du Bernardo Caalek: “Zentralak 
eraikitzeko zazpi lizentzia zituen Flo-
rentino Pérezen enpresak, eta laugarren 
fasean zeudenean preso sartu ninduten. 

Baina antolakuntza ugariren laguntzari 
eta borrokari esker, geldiarazi egin ziren 
gainerakoak”.

Cahabon Guatemalako ibairik ga-
rrantzitsuenetakoa da, eta Caalek argi 
du haren defentsan segituko duela: 
“Suge bat bezala doa Cahabon, sigi-sa-
ga, hainbat herritako errekekin batzen. 

Ibai ugariren elkarketa da, kilometro 
askoren ostean Izabal lakuan ura isur-
tzen amaitzen duena”. Lider indigenak 
antolakuntzaren bidez presioa egitearen 
fruituetan sinesten jarraitzen du, nahiz 
eta horretarako arriskuak hartu behar 
diren. Espetxeak ez du isilarazi; aitzitik, 
lortu du bere kasuak nazioartean sona 
eta babesa izatea.

Zentral hidroelektrikoetatik, 
meatzaritza zentraletara
Cahabonen sigi-saga herrialdearen ekial-
derantz doa, Karibe itsasoaren berota-
sunerantz. Zentral ugariren oztopoak 
gaindituta, Cahabon Polochic ibaiarekin 
elkartzen da Izabal departamentuaren 
sarreran, eta emaria Izabal lakuan isur-
tzen du, Guatemalako lakurik handie-
nean. 45 kilometro luze eta hogei kilo-
metro zabal dituen lakuko urak azken 
hamarkadan oso nahasita daude, eta 
makroproiektu estraktibisten eraginek 
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“Cahabon ibaia torturatu, 
masakratu eta hiltzen  
dute hidroelektrikek.  

Nora doa sakeatzen duten 
aberastasun guztia?”, 

Bernardo Caal,  
maia q’eqchi’ lider indigena
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zikinduta. Lakuko arrantzatik bizirauten 
duten komunitateek azaldu digutenez, 
Izabal kutsatzen dute Solwayren Fenix 
meategiak eta NaturAceites SA enpresa-
ren palma plantazioak, besteak beste.

Turistentzat idilikoa den paisaiak 
inguratzen du Izabal: mendikate berde 
garaiak, natura basa, animaliak libre, txo-
riak arraien harrapaketan. Lakua hain da 
handia, kosta egiten dela lurretik beste 
muturra ikustea ere. Baina badago la-
kuaren edozein puntatik lehen begirada 
hutsean ikusteko moduko zerbait: mendi 
zati bat biluzik, berde kolorea galdu eta 
marroi-laranjaz tindatua. “Jada ez dago 
lehenagoko mendixka, arrautza-oskola 
besterik ez da; gorringorik eta zuringorik 
gabeko arrautza bat bezalakoa”, deskri-
batu du arrantzale batek. Eta mendixka 
biluzi horren azpian, ur-ertzean, Proni-
co idatzita duen tximinia eta eraikuntza 
erraldoiak daude, Solway Investment 
Group enpresa suitzar-errusiarrak nikela 
prozesatzeko darabilen zentrala, alegia.

Pronico, CGN eta Mayaniquel dira ni-
kela ateratzen ari direnak, eta saiatu izan 
dira azaltzen zerikusirik ez duten enti-
tateak bezala, bati edo besteari jarritako 
zigorrek eraginik izan ez dezaten. Baina, 
funtsean, elkarrekin jarduten dute, eta 
Solwayri lotuta daude hirurak. Paolina 
Albanik 2023ko elkarrizketan esan zigun 

bezala, “organizazio kriminal gisa joka-
tzen dute”, burua kenduta ere, beste bat 
etorriko da eta nikela erauzten jarraitu-
ko du, “errentagarria delako”. Legea ez 
betetzeagatik ezarri dizkieten zigorren 
aurrean beti ukatu dute egotzitakoa, eta 
nabarmentzen dute “enpresa jasanga-
rriak” direla, gobernuarekin eta guate-
malarrekin elkarlanean dihardutela, eta 
1.500 lanpostu inguru sortzen dituztela.

Nork kutsatu du Guatemalako 
lakurik handiena?
ARGIA zentsuratzen saiatu zen multi-
nazional horren ohiko jarduna da haren 
aurkako ahots guztiak erreprimitzea, 
bertatik ikusi dugunez. El Estor herri 

arrantzalean kokatuta dago meategia; 
80.000 biztanle inguru bizi dira, eta 
%90 baino gehiago maia q’eqchi’ jato-
rrikoak dira. Meategiaren inguru guz-
tia kontrolpean du enpresak, lurretik, 
airetik eta uretatik zaintza etengabea 
dauka. Hortaz, ez da erraza kazetariak 
hara iristea. Juan Bautista Xol (El Estor, 
1994) Prensa Comunitariako kazetaria-
rekin egin dugu El Estorrerainoko bidea. 
Meategiaren aurkako borroka hasiera-
tik bizi eta kontatu du, eta kasuaz in-
formatzeagatik pertsekuzioa jasaten ari 
da. “Errepide alboan ikusten dituzuen 
komunitateak dira lehen mendian bizi 
zirenak, baina nikela erauzteko handik 
desplazatu zituzten”. Bautistak azaldu 
digu enpresek askotan dirua erabiltzen 
dutela komunitateak desplazatzeko, eta 
bestetan, indarkeria edo intimidazioa. 
Bidean aurrerago, itxitura handi batek 
babestuta, kanpotik etorritako enpre-
sako langileen bizitokia erakutsi digu, 
“kolonia” deritzotena.

Zenbat eta gehiago gerturatu nikela 
prozesatzen duten plantara, orduan eta 
okerragoa da errepidea: “Haien kamioien 
joan-etorriek eragin dituzte zulo hauek”, 
zehaztu du El Estorreko kazetariak, eta 
tximinia seinalatuta zera gehitu: “Nikela 
prozesatzen ari zirenean tximiniako keak 
hodei gorri bat sortzen zuen egunero”. 

“Pertsekuzioa eta 
seinalamendua ditut, baina  
ez naiz El Estorretik mugitu.  

Ni joaten banaiz, nork  
egingo du kazetaritza?”,  

Juan Bautista Xol,  
Prensa Comunitaria
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I
nteres publikokoak diren –edo 
izan beharko luketen– gaiei buruz 
informatzeko oztopoak daudela 
frogatu dute giza eskubideen eta 
adierazpen askatasunaren de-

fentsan aritzen diren Ameriketako 
hainbat erakundek, azterlan batean, 
zazpi herrialde hauetan zentratuta: 
Mexiko, El Salvador, Guatemala, Ar-
gentina, Brasil, Kolonbia eta Nika-
ragua. Azterlanean hartu du parte 
Guatemalako Prensa Comunitariak, 
eta azaroaren 30ean kazetarien 
eguna izan denez herrialdean, hori 
aldarrikatzeko probestu dute.

Gobernuek hainbat taktika balia-
tzen dituzte kazetariak isilarazteko, 
txostenean identifikatuta geratu 
denez. Erabiliena, mundu mailan 
ere aski usatua, kazetaritza des-
prestigiatzeko mezu desitxuratuak 
sare sozialetan hedatzean datza. 
Ofizioa bera baino, kazetari norba-
nakoak ipintzen dira jo puntuan, 
eta horiek iraintzen eta seinalatzen 
dituzte sare sozialetan; askotan, 
Guatemalan eta El Salvadorren fro-
gatu den gisara, gobernuak berak 
sortu ditu kontu faltsuak presioak 
egiteko. Seinalamendu horietako 
asko heriotza-mehatxuak izan dira, 
eta horregatik, zenbait komunika-
bide edota kazetari ezkutatu egin 
izan dira.

Zenbait kasutan, epaitegietara 
iritsi eta auzitan jarri izan da adie-
razpen askatasuna. Edonola ere, 
epaiketara iriste hutsak suposa de-
zakeen diru-kantitatea hain da han-
dia, horixe dela kazetariak isilaraz-
teko modu esanguratsuenetako bat. 

Harago joan eta kontrol soziala 
ere baliatu dute aipaturiko esta-
tuek. Espioitza-programen bidez, 
esaterako. El Salvadorreko gober-
nuak 35 kazetariren mugikorrak 
zituen atzemanak 2020an.

Prensa Comunitaria bezalako 
hedabide independenteen lana fun-
tsezkoa dela berretsi dugu Guate-
malan, eta ARGIAn ere jarraitzen 
dugu defendatzen kazetaritza ez 
dela delitua, ezta kriminalizatzeko 
arrazoia ere. 
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Kazetaritza
ez da delitua

Une honetan zentral hori ez dago 
martxan, besteak beste, 2022ko aza-
roan AEBetako Altxor Publikoko 
Departamentuak kontu korronteak 
izoztu zizkiolako, salatutako jardue-
rak tarteko. Halere, zigor hori altxatu 
diete 2024an, eta Solwayk iragarri du 
berriro martxan jartzeko lanean ari 
direla. Orain ere lanean ari dira, zen-
bait mineral dituzten “lur-arraroak” 
deritzotenak ateratzen, baina herrian 
duen eragina ezin da alderatu tximi-
niak martxan dauden unekoarekin. 
Herritarren amesgaiztoa da hori, eta 
ziurgabetasunez bizi dute berriro ere 
martxan jartzeko unea. Solwayk ema-
ten duen informazioa oso opakoa da, 
eta herritarrek ez dute haren asmoen 
berri. Horrela, inpunitatez jardutea 
ere errazagoa zaio.

Ur-ertzean pila handiak ikusten 
dira, meategiak sortutako hondaki-
nenak. Enpresaren esanetan, tratatu 
egiten dituzte kutsakorrak izan ez dai-
tezen, baina arrantzale ugarik ziurtatu 
digute ez dela horrela: “Ez dute bete-
tzen ingurumen-eraginari buruzko 
txostena. Mendixka lehortu dute, eta 
ura kutsatzen dute. Arrainak gutxitu 
egin dira. Lehen, amua bota eta arrain 
bat ateratzen genuen, orain ez”.

Solwayri buruzko aurreko ar-
tikuluetan azaldu izan dugunez, 
2017an lehertu zen auzia, lakuan 
orban gorrixka bat agertu zenean, 
eta arrainak hilda urazaleratu. Or-
duan, Arrantzale Gremioa sortu eta 
protestak gogortu zituzten. Enpresak 
ziurtatu zuen alga batzuen ondorioa 
izan zela kutsadura, eta herritarrei 
egotzi zien errua. Dena den, Mining 
Secrets nazioarteko kazetaritza iker-

keta handiaren arabera, enpresak 
kutsadura ezkutatu zuen, eta era 
guztietako praktikak erabili zituen 
gertatutakoa isilarazteko: meha-
txuak, intimidazioa, eroskeria... Are, 
protestetan Carlos Maaz arrantzalea 
tiroz hil zuen Poliziak.

Arrantzaleak antolatuta 
meategiaren aurka
Egoera erabat gaiztotu zen, eta kri-
minalizazio eta errepresio bortitzak 
jasan dituzte ordutik. Halaxe adie-
razi digute Arrantzaleen Gremioko 
bilkuran, Prensa Comunitariak gonbi-
datuta elkartu diren hamar bat ema-
kume eta hamabost bat gizonek, eta 
kazetarioi eskatu digute euren errea-
litatearen berri emateko: “Zuek etor-
tzean enpresa eta gobernua gogaitu 
egiten dira, baina ez bada kontatzen 
dena estalita geratzen da”. Orain arte 
“abandonatuta” sentitu dira Prensa 
Comunitaria ez diren beste hedabi-
deen aldetik. Enpresaren boterea 
denenganaino iristen dela kritikatu 
dute, eta erosita dituela hedabideak, 
indar armatuak, gobernua, alkatea, 
epaileak... baita herri indigenen or-
dezkariak ere. 

“Momentu kritiko batean gaude, 
tentsioa handia da”. Suminetik eta 
haserretik hitz egiten dute Arrantza-
leen Gremioko kideek, q’eqchi’ hiz-
kuntza eta espainola tartekatuta. Eta 
ez da gutxiagorako. Herri indigenen 
eskubideen urraketak etengabeak 
dira, eta boterekeria erabilita, bel-
durrez, antsietatez, mesfidantzaz eta 
babesgabetasunez bizitzera konde-
natu dituzte. Antolakuntza eta elkar-
tasuna dira aurrera egiten laguntzen 
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dietenak, baina aitortu digute baliabide 
faltagatik kosta egiten zaiela sarea josi-
ta mantentzea.

Pasa den urriaren 29an El Estorren 
beste kide bat hil zutela gogorarazi 
dute, Felipe Xo Quib arrantzalea. Mea-
tzaritza enpresako langile bati egotzi 
diote hilketa Arrantzaleen Gremiotik. 
Bi arrantzaleen alargunak bilkuran 
daude, haurrak magalean. “Emakume 
hauei nork emango die kalte-ordaina? 
Haurrak nola aterako dituzte aurrera?”. 
“Justizia” galdegin dute arrantzaleek.

Kontsultarako eskubidea, 
urratuta
Bi eskaera nagusi dituzte Arrantzaleen 
Gremioko kideek: giza eskubide urra-
ketak eta Solwayren jarduna ikertzea, 
eta kontsultarako legezko eskubidea 
behar bezala betearaztea. “Asmo one-
ko” kontsultarako eskubidea da maia 
herrien aldarrikapen nagusietako bat. 
Horren arabera, lurraldean makro-
proiektu bat ezartzeko baimena eman 
aurretik, estatuak jatorrizko herriei 
kontsulta egin behar die, aurretikoa, 
askea eta informatua izan behar dena. 
Guatemalan bi tresna dituzte hori 
bermatzen dela exijitzeko, gobernuak 
onartu dituenak: Nazioarteko Lan 
Erakundearen 169. hitzarmena, he-
rri indigenei buruzkoa, 1996ko Bake 
Akordioetan sinatua; eta NBEren Herri 
Indigenen Eskubideen Adierazpena, 
2007an gobernuak onetsitakoa.

Arrantzaleen Gremiotik ziurtatzen 
dute “asmo oneko kontsulta” eginez 
gero, emaitza onartuko luketela. Baina 
ez da halakorik egon El Estorren eta 
Izabalgo beste komunitateetan. Fenix 
meategiari buruzko kontsulta egin, egin 
zuten 2021ean, baina ez zen legezkoa 
izan, 2022ko apirilean Guatemalako 
Konstituzio Gorteak ebatzi zuenez. 

Epaiak zioen enpresak jarduna geldi-
tu behar zuela berriro kontsulta egin 
arte, baina ez dago datarik horretarako. 
Cristobal Pop Arrantzaleen Gremioko 
presidentea preso egon zen lakuaren 
defentsa egiteagatik, eta hark salatu 
duenez, 2021ekoa “ez zen kontsulta 
izan”: “Komunitateek ez genuen meate-
gia jartzeko baimenik eman, galdeketak 
ez zuen ez informaziorik ez askatasu-
nik”. Izan ere, arrantzaleek ohartarazi 
digute kontsulta egin zuten unean se-
tio-egoera zegoela El Estorren, eta en-
presak eroskeria baliatu zuela aldeko 
botoak eskuratzeko.

Herrian bizi duten tentsioaren beste 
arrazoietako bat horixe da, herritarren 
artean gatazkak eta bandoak piztu di-
tuela meategiak. Batzuek meategia de-
fendatzeko manifestazioa ere egin izan 
dute. Antzinako Autoritateen –herri 
indigenen antolakunde eta autogober-
nua– liderrak dira bilkuran elkartu-
tako arrantzaleak, eta haiek diotenez, 
herri indigenen ordezkariak biltzen 
dituen COCODE antolakundeak –al-
kate laguntzaileak–, meategiaren alde 
dagoenak, haiek baztertzen ditu. Ziur-
tatu dutenez, batzuek lehen pertso-
nan bizi izan dute alkate laguntzaile 
izan eta eroskeria jasatea, baina horri 

uko eginda, orain, antzinako autori-
tate gisa, baztertuta sentitzen dira. 
2021eko kontsultan, esaterako, CO-
CODE jakin batzuk deitu zituzten gal-
deketara, eta antzinako autoritateak 
kanpo utzi zituzten. “Pena sentitzen 
dugu alkate laguntzaileek beren bu-
ruak saltzen dituztelako. Indigenok ez 
dugu pobrezia saldu behar”. Beste ba-
tek, alboko lakuari eta lur emankorrei 
begira, zera gehitu du: “Pobreak garela 
esaten digute, baina begiratu hau guz-
tia, dena aberastasuna da”.

Kendutakoa berreskuratzeko 
borroka
Cristobal Pop eta Juan Bautista Gre-
mioko arrantzaleek gidatuta, txalupan 
gurutzatu dugu Izabal lakua eta Cha-
pin Abajo komunitatera heldu gara, 
ordubeteko bidaian, txalupako motor 
zaharrak ahalbidetzen duen abiadu-
ran. Ur-ertzera gerturatutakoan, usain 
arraro bat sumatu dugu. “NaturAcei-
tesen zentralaren usaina da, palma 
olioarena”, ziurtatu digu Juan Bautista 
kazetariak. Komunitate hori bakartuta 
dago, ezin baitira bertatik irten, hain-
bat kide kriminalizatuta daudelako eta 
atxilotze aginduak dituztelako, palma 
plantazioen inposizioen aurka borroka-
tzeagatik. Halere, “kapitalismoaren eta 
neoliberalismoaren aurka” antolatuta 
dagoen komunitate bat topatu dugu, 
Pedro Cuc lider indigenaren azalpenek 
argi utzi digutenez. Besteak beste, pal-
ma enpresak kontsultarik egin gabe 
hartutako lurren erdia berreskuratu 
dute, euren kabuz palmondoak moztu 
eta uzta dibertsifikatuta. Urtebete bada 
horretan dabiltzala, baina dolua pasa-
tzen ari dira oraindik: indar polizialez 
inguratuta daude, eta haien errepresio 
latza jasan zuten, heldu zein haurren 
aurka erabili zuten indarkeria. Halere, 
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Boterekeria erabilita, 
beldurrez, antsietatez, 

mesfidantzaz eta 
babesgabetasunez bizitzera 

kondenatu dituzte El Estorreko 
komunitateak
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itxaropentsu daude, beraien lana bete-
tzeko borrokan: “Nahi dugun bakarra 
da gure ondorengoei bizitzeko moduko 
lurra eta balioak eman”.

Komunitateen ahotsak 
zentsuratzeko saiakera
Eguzkiaren irteerarekin hasten dira 
arrantzaleak lanean, eta hala dabiltza 
oraingoan ere, aurreko gauean bota 
duten “atarraia” sareak biltzen. Zortea 
lagun, gizon horietako askoren emaz-
teek hondartzan edo merkatuan saldu-
ko dute sarean harrapatutakoa, harik 
eta haurren zaintza lanek oztopatzen ez 
dieten arte.

Juan Bautista kazetariaren aita da, 
hain zuzen, txalupako gidari Bautista 
arrantzalea ere. Kazetaria haren la-
guntzaile gisa ibili zen bost urtez, le-
gez kanpoko arrantzari buruz informa-
tzen eta salatzen hasi zen garai hartan. 
Arrantzale artisauak dira, oro har, El 
Estorren, eta gurean hain ohikoa den 
arrantza industrialetik oso urrun dau-
de. Bautista semeak ikusi zuen arran-
tzale tradizionalek ahotsa behar zutela, 
eta sare sozialetan aurkitu zuen alda-
rrikapenerako bidea. “Ni ez naiz kaze-
taritzan lizentziatua, baina kazetari 
komunitarioa naiz”, zehaztu du Prensa 
Comunitariako kolaboratzaileak.

Larrutik ordaindu du kazetari ko-
munitarioa izatea, alegia, komunitateen 
bozgorailua izatea. 2017ko meategia-
ren aurkako protestei jarraipena egi-
teagatik hainbat kazetari komunitario 
enpresaren jo-puntuan jarri ziren, eta 
ihes egin behar izan zuten. Bautista 
oraindik ez zen kazetaria, baina “herri-
tarrak informatzera behartuta” sentitu 
zuen bere burua, eta Prensa Comunita-
riarentzat lanean hasi zen El Estorretik. 
2021ean errepresio bortitza egin zuen 
enpresak, errepidea blokeatu zuten lu-

rren defendatzaileen aurka, eta Bautis-
tak horren berri eman zuen. Informa-
tzearen erantzuna hauxe izan zen: bere 
etxera sartu ziren, atxikita izan zuten 
sei orduz, material elektronikoa kendu 
zioten... Jarraian 45 egunez ihes eginda 
egon zen, bere “bizitza babesteko”, eta 
itzulitakoan topatu zuen haren bi urte-
ko haurraren ama eta orduko bikoteki-
dea zena ere kazetariaren aurka jartzea 
lortu zutela, eroskeria baliatuta.

Orain bera bakarrik da kazetari ko-
munitarioa herrian, eta kritikatu du 
autoritateek zailtasunak jartzen dizkio-
tela lan egiteko, eta informazioa uka-
tzen diotela. Dena den, komunitateen 
esker onak aurrera egiteko motibatzen 
du, eta argi du lan honetan “bururaino” 
jarraituko duela: “Nire kontrako per-
tsekuzioa eta seinalamendua ditut, bel-
durra izaten dut etxetik sartu-irtenak 
egiterakoan, baina ez naiz nire herritik 
mugitu. Zeren, ni joaten banaiz, nork 

egingo du kazetaritza?”. Adierazpen as-
katasunaren defentsan, hainbat tailer 
ematen ari da inguruko komunitatee-
tan, herritarrek ikas dezaten gertatuta-
koa independenteki kontatzen, kazeta-
rien zain egon gabe.

Bautistaren gurasoek bere lana ba-
besten dute, eta horrek ere laguntzen dio 
amore ez emateko: “Nire gurasoak lu-
rraldearen erresistentziaren parte dira, 
eta eurei esker nago hemen. Ez dut utzi-
ko, agian lortuko dute noizbait ni zentsu-
ratzea, baina nire kabuz ez diot utziko El 
Estorreko errealitatea kontatzeari”.

Proiektu estraktibisten gehiegike-
rien informazioa itsasoz bestaldera 
iristeko, haizea aurka izan ohi dugu. 
Kontrara, palma eta meatzaritza zentra-
letatik ateratako olio eta nikelari ateak 
irekitzen dizkie Europak, eta Izabaleko 
Puerto Barrios herritik ateratzen diren 
itsasontzi kargatuei harrera egiten die-
te gure enpresa eta denda erraldoiek. 

32 І NAZIOARTEA



Abenduak 8, 2024

 33

Abenduaren 14an etxebizitzaren nego-
zioaren aurkako manifestazioa egingo 
dute Bilbon, etxebizitza sindikatu nagusiek 
deituta. “Doako eta kalitatezko etxebizitza-
ren alde eta politikarien eta instituzioen 
fartsaren aurka” mobilizatzera dei egin 

dute. Karla Pisanok (Etxebizitza Sindikatu 
Sozialista) eta Ane Salvadorrek (Etxebizitza 
Sindikatuen Sareak) egungo koiunturaren 
inguruan aritu zaizkigu. Soldata erreala jais-
ten ari den honetan, langileriaren pobretze 
orokortua gertatzen ari dela salatu dute. 

Arazoa ez da etxebizitzaren 
prezioa igotzea, etxebizitzak 

prezio bat izatea baizik 
Etxebizitza sindikatuak

 LEIRE IBAR         PELLO MAUDO / ARGIA CC BY-SA

  Bilbon elkartu gara Ane Salvador (Etxebizitza Sindikatuen Sarea) eta Karla Pisanorekin (Etxebizitza Sindikatu Sozialista), 
bertan abenduaren 14an egingo den manifestazioaren harira.
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Euskal Herriko etxebizitzen bataz 
besteko alokairua ia 800 eurokoa da, 
soldataren erdia edo gehiago da hori 
askorentzat. Zer ondorio dakartza 
horrek? 
Karla Pisano (Etxebizitza Sindikatu 
Sozialista): Pobretze prozesu orokor-
tua da ondorioa, langile klase osoa po-
bretzen ari dela ikusten ari gara. Nire 
ustez, garrantzitsua da kausa bera azter-
tzea; mugimendu espekulatibo zabala 
dagoelako etxebizitzaren merkatuari 
bideratuta. Horrek igo egiten ditu pre-
zioak, eta etxebizitza bateko sarbidera-
ko aukerak murriztu. 

Euskal Herriko alokairuen prezioa 
nabarmen igo da azken urteetan, 
soldatek ordea ez dute gorakada 
hori izan.
Ane Salvador (Etxebizitza Sindika-
tuen Sarea): Langile klase osoaren po-
bretzearen kausa potoloenetako bat 
etxebizitza da. Duela urte batzuk, lan-
gile klase geruza bat honetaz nolabait 
libratzen zela ikusten genuen, baina 
gaur egun horren handia da arazoa, 
non orokorra bihurtu den. Guztiontzat 
da arazoa, baina lehenagotik okerrago 
zeudenentzat tragedia bihurtu da. Kate 
horren azken katebegia da langileria 
prekarizatuena, etxebizitzarako sarbi-
derik ez duena, kalean bizi dena eta hil 
egiten dena. 

Administrazio publikoek auzi 
honi erantzuteko zenbait neurri 
aplikatzen dituzte, horietako bat da 
alokairu soziala.
K. Pisano: Etxebizitza Sindikatu Sozia-
listatik, ikusten dugu etxebizitza soziala 
ez dela inondik inora ere konponbidea, 
bi arrazoi nagusirengatik. Batetik, esta-
tuaren menpeko kudeaketa izateak ere 
ez duelako bermatzen etxebizitzarako 
eskubide unibertsala. Ikusten da etxebi-
zitza sozialak ez direla oasi bat, horietan 
ere gertatzen direla etxegabetzeak, eta 
batez ere abusuzko praktikak, inpunita-
te are handiagoarekin. Horren adierazle 
dira etxebizitza sindikatuetara egunero 
datozen kasuak.

Bestetik, etxebizitzaren gainean da-
goen kezka soziala negozioa bera in-
dartzeko erabiltzen ari direlako. Etxe-
bizitza sozialen eskaintza handitzean, 
populazioa gero eta pobreagoa izango 
dela onartzen ari gara; eta eraikuntzako 
enpresei konpetentziak ematen zaizkie 
etxebizitza sozialak eraikitzeko, nego-
zioa are eta gehiago handituta.

A. Salvador: Gehitzeko, esan alokairu 
sozialentzako sarbidea izugarri zaila 
dela, baldintzak oso zorrotzak direla eta 
ez dela iristen geruza zabal batengana. 
Etxebizitza Sindikatuen Saretik ez dugu 
uste alokairu sozialeko etxebizitzak ara-
zoaren azken konponbide direnik, baina 
bai alokairu sozialen handitzeak neurri 
batean herritar multzo baten baldintzak 
hobetu ditzakeela. Hau diogu jakinda ins-
tituzioak ez direla etxebizitzaren arazoa-
ren konponbide, arazoaren parte baizik. 

Etxegabetzeak aipatu dituzue, 
kopuruak gora egiten jarraitzen du, 
zein alternartiba eskaini beharko 
lirateke? 
A. Salvador: Pandemiatik hona eta etxe-
bizitza lege berriarekin, etxegabetzeen 
etetea aplikatu dela saldu digute, baina ez 
da horrela. Jendea kale gorrian uzten ari 
dira, funts putreek, inbertsore handiek 
eta jabe handiek haien jabetza berres-

kuratu ahal izateko, etxe horiek hutsak 
mantentzeko edo pisu turistiko bihur-
tzeko. Eskatzen duguna etxegabetze 
guztien etetea da.

K. Pisano: Beste bi elementu seinalatu-
ko ditut. Lehenengoa, alternatiben pro-
mesa hori etxegabetzeak exekutatu ahal 
izateko erabiltzen ari dira. Hau da, alter-
natibatzat hartzen da aterpetxe batean 
bi aste pasatzea, eta hori nahikoa berme 
legal da norbait bere etxetik botatzeko. 
Bestetik, ulertu behar dugu etxegabe-
tze asko negozioa handitu ahal izateko 
egiten ari direla. Astrabuduan ikusi ge-
nuena oso adibide ona da, 7.000 euro-
rengatik etxe bat husten du enpresak, 
ondoren 150.000 eurotan edo dena de-
lakoan saltzeko. Gure ustez, etxegabetze 
guztien suspentsioa aldarrikatu behar 
da; hor kokatu behar da arreta, eta ez 
hainbeste alternatiben aferan. 

Euskal Herrian 70.000 etxe huts 
baino gehiago daude, eta bitartean 
etxe berriak eraikitzen jarraitzen 
dute. Zer egin beharko litzateke etxe 
hutsekin?
A. Salvador: Gure ustez arazoa ez da 
eskaintza falta, etxebizitzarako sarbide 
falta baizik. Etxebizitza eskuragarririk ez 
badago, ez da existitzen ez delako, baizik 
eta etxeak errentagarriagoak direlako 
hutsik badaude edo pisu turistikoak badi-
ra. Gainera, etxebizitza berrien eraikun-

Arazoa ez da eskaintza 
falta, etxebizitzarako 
sarbide falta baizik
Ane Salvador
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tza negozioaren zati oso garrantzitsua 
da, burbuila are eta gehiago elikatzea eta 
handitzea lortzen baita. Etxeak egonda 
zentzugabekeria hutsa da berri gehia-
go eraikitzea, kontua liztateke hutsik eta 
abandonatuta dauden etxe horiek inter-
benitzea eta behar dutenei ematea. 

K. Pisano: Anek esan bezala, arazoa ez 
da eskaintza falta, sarbidea baizik. Etxe 
hutsen inguruan esango nuke, badagoe-
la printzipio bat, behinola alderdi so-
zialdemokrata erradikalen baitan egon 
izan dena eta 1980ko hamarkadan apli-
katu zena. Hauxe da, etxebizitza arazo 
bat dagoen bitartean, jendea kalean da-
goen bitartean eta etxe hutsak dauden 
bitartean, okupazioaren despenaliza-
zioa minimo demokratiko moduan onar-
tzea. Gaur inork ez du ordezkatzen hau, 
eta minimo demokratiko bezala ulertu 
beharko genuke. 

Etxe berri ugari eraikitzen ari da, 
gehienbat Gipuzkoako eta Lapurdiko 
kostaldean. Erregulatzeko neurririk 
hartu beharko litzatekeela uste 
duzue?
A. Salvador: Turistifikazioa da Euskal 
Herrian dagoen gaitzik handienetako bat, 
argi eta garbi. Auzi horrek biztanleriaren 
desplazamentua eta ordezkapena dakar-
tza, eta tendentzia hori Euskal Herri oso-
ra zabaltzen ari da. Askotan hitz egiten 
dugu turismoari buruz zerbait abstraktua 

izango balitz bezala, eta ez da aipatzen 
turismoaren atzean nazioarteko kapitala 
eta industria turistikoa daudela.

K. Pisano: Turistifikazioa etxebizitzaren 
arazoaren kausetako bat da, baina ez da 
kausa bakarra, Euskal Herriko jabego egi-
tura hori baino konplexuagoa baita. Bai 
hutsik dauden etxebizitzak, bai luxura 
edo turismora bideratzen direnak ere, 
negozioaren mesedetan daude.  

Espainiako etxebizitza legeak 
zenbaterainoko onura ekar 
dezakeela uste duzue? 
K. Pisano: Izugarrizko triunfalismoz 
atera dira seinalatzen etxebizitzaren 
lege honek prezioak jaitsiko dituela, 
etxegabetzeak geldituko dituela eta abar 
luze bat. Baina ez ditu etxegabetzeak 
gelditzen, egunero ditugunek horrela 
erakusten dute; eta bestetik, lege honek 
ez ditu prezioak jaisten. Prezioen igoe-
rari muga bat jartzen die, oso baldintza 
determinatuetan eta batez ere jabe han-
diei dagokionez. Hau da, igotzen jarraitu 
dezatela, baina piska bat motelago. Ez du 
ez hanka ez buru. 

Aldarrikatzen dituzuen neurri 
urgenteen artean dago etxebizitzaren 
prezio orokorra jaistea. Zein pausu 
ematea proposatzen duzue hori 
gauzatzeko?
A. Salvador: Arazoa da orain arte hartu 
diren neurri guztiak ustez etxebizitzaren 
eskubidea bermatzeko hartu direla, baina 
praktikan helburua etxejabeen errenta 
bermatzea izan dela. Proposatzen dugu-
na da urgentziazko neurri hauek nora-
bide horretan benetan aplikatzea, eta, 
noski, etxebizitzaren prezioaren jaitsiera 
orokor bar inposatzea. Nahiz eta jakin ez 
direla irtenbidea eta ez dutela konpondu-
ko etxebizitzaren arazoa.

Etxebizitza eskubide unibertsala 

izateko zein baldintza bete beharko 
lirateke?
K. Pisano: Hiru puntutan laburbildu ge-
nezake. Bat, etxebizitzaren eskubide uni-
bertsalaz hitz egiten dugunean zer esan 
nahi dugun argitzea. Uste dugu mundu 
guztiak eduki beharko lukeela bermea 
gutxieneko kalitatezko baldintzetan etxe-
bizitza batean bizi ahal izateko, eta modu 
egonkor batean bizi ahal izateko aukera 
eta eskubidea. Eskubidea ez baita esku-
bidea aukerarik ez badago. Bestela ideal 
hutsala da. 

Bi, eskubide hori erreala izan dadin 
beharrezkoa da bestelako ekonomia ba-
ten gestioa. Auzia ez da matematikek ez 
dutela ematen, baizik eta dauden bitar-
tekoak logika ekonomiko guztiz irrazio-
nal baten baitan erabiltzen direla. Irra-
zionala behar sozialen prespektibatik, 
guztiz arrazionala etekin ekonomikoen 
prespektibatik. 

Eta hiru, printzipio argi horien baitan 
mugimendu zabal bat artikulatzea, pre-
sioa egiteko eta aldaketa horiek eragiteko. 

Sindikatu askok deitu duzue 
manifestazioa.
A.Salvador: Uste dugu garrantzitsua 
dela mobilizazio hau etxebizitzaren bo-
rroka aurrera eramaten dugun subjektu 
ezberdinen artean deitzea. Gure ustez, 
eman beharreko urratsa zen, klase ofen-
tsiba baten aurrean gauden honetan 
oinarri edo puntu amankomun batzuk 
adostea eta puntu horietan batasuna bi-
latzea etsaiari aurre egiteko.

K.Pisano: Puntu horiek ahalik eta ez-
kerrenean jartzea ezinbestekoa izan da. 
Kasu honetan, fokua etxebizitzaren des-
merkantilizazioan eta jabetza pribatuari 
egin ahal zaion kritikan jarri dugu.

Zergatik da garrantzitsua 
mobilizatzea?
K. Pisano: Aldaketa erradikalak nahi ba-
dira, mugimendu zabal eta erradikalak 
sortu behar dira. Ez gaitzatela kondenatu 
petatxuen inguruko eztabaidetara, eta 
goazen erroko eztabaidara. Goazen esa-
tera erroko zein aldaketa behar diren al-
daketa posible izateko eta has gaitezen 
mugitzen erroko aldaketa horiek sorra-
razteko.

A. Salvador: Ezinbestekoa da etxebizi-
tzaren desmerkantilizazioa azpimarra-
tzea, arazoa ez delako etxebizitzaren pre-
zioaren igoera, etxebizitzak prezio bat 
izatea baizik. 
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Etxebizitza sozialak ez 
dira oasia, horietan ere 
ematen dira etxegabetzeak 
eta abusuzko praktikak
Karla Pisano
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“Educación en la Sombra en España” 
azterketaren arabera, eskola 
partikularretan ikasle gehien dituen 
Espainiako Estatuko erkidegoa EAE da.
Ziurrenik, seme-alabak eskola partiku-
larretara bidaltzeko aukera ekonomi-
ko handiagoa dugu hemen, bizi-maila 
altuxeagoa, beste erkidego batzuekin 
alderatuta. Iruditzen zait beste lurralde 
eta familia batzuek, baliabideak izanez 
gero, bidaliko lituzketela seme-alabak. 
Beste ikerketa batek dio estatuan EAE 
dela eskola porrot txikiena duen erkide-
goa; agian biak lotuta doaz, akademieta-
ra joateko aukera handiagoa izateak eta 
ikasleei laguntza gehigarri hori eskain-
tzeak zerikusia izan dezake.

Normala al da hainbeste ikasle joatea 
eskola partikularretara?
Ulertu behar dugu zergatik datozen 
hainbeste ikasle eskola partikularretara: 
batzuk datoz ezin dutelako irakaslearen 
erritmoa jarraitu; beste batzuek eskolaz 
kanpoko jardun mordoa dute eta etxean 

lan egiteko nahikoa denbora ez dutenez, 
eskola partikularretara datoz azkarrago 
eta eraginkorrago egiteko; badira ka-
suak zeintzuetan euskaraz ez dakiten 
gurasoek ezin dituzten seme-alabak 
eskolako lanetan lagundu; eta guraso 
ugari dago segituan larritzen direnak, 
seme-alabak sufritzen ikusten dituzte-
la-eta karga kentzeko asmoz bidaltzen 
dituztenak eskola partikularretara. Eta 
nik ditudan ikasle gehienak daude uni-
bertsitatean sartzeko batez besteko 
altua eskatzen dietelako eta nota hori 
eskuratu nahi dutelako, baina asko oso 
ikasle onak dira, ikasle exijenteak, berez 
ez dutenak eskola partikularrik behar.

Eta zure galderari zuzenean erantzu-
nez, ez da normala hainbesteko eskae-
ra izatea eskola partikularrek. Batetik, 
gurasoek normalizatu egin dituzte, se-
me-alabei erraztasun bat jartzeko, baina 
ikasle horietako askok ez dituzte behar. 
Bestetik, egia da errefortzua behar du-
tenak ere badirela, eta zerbaitek huts 
egiten duen sintoma da hori.

Eta zerk egiten du huts? Irakasleek, 
curriculumak, ratioek, denbora 
faltak, gurasoek?
Nik ematen ditudan ikasgaietan zentra-
tuta, batzuei asko kostatzen zaie mate-
matikaren logika harrapatzea, denbo-
ra gehiago behar dute eta galdu egiten 
dira. Irakasle batek 25 ikasle baldin ba-
ditu gelan (kontzertatu batzuetan 35-
40 ikasleko gelak ere badira, pentsa), 
eta nagusiki bi erritmo baldin badaude, 
ikasgaia erraz jarraitzen dutenak eta 
ezin dutenak jarraitu, zeinek markatu 
behar du erritmoa? Zeren eskola plan-
teatuta dagoen moduan ez dira bi talde 
egiten ikasgela barruan, ez dira bi errit-
mo ezartzen.

Eta bi horietako zeinek markatzen 
du erritmoa?
Normalean irakasleak berak erritmo bat 
du buruan ikasturte hasieran, eta ikas-
turtero erritmo hori eramaten du, egoki-
tzen zaizkion ikasleak egokitzen zaizkio-
la ere. Ikasle batzuentzat erritmo lasaia 

Ongi ezagutzen ditu eskola partikularretara doazen ikasleak Aitziber Ibarbiak. 
25 urte inguru daramatza matematika, fisika eta kimikako partikularrak ematen, 
batez ere Batxilerrekoei. Irakasle on eta txarrez, ikasgelan sortzen diren erritmo 

ezberdinez, azterketak zuzentzeko moduez, ikasle erosoez, ratioez, ikastetxe 
publiko eta itunpekoen arteko aldeaz, gurasoen rolaz, dagoen lehiaz... luze eta 

zabal mintzatu da. Eta garbi du: “Ez da nahikoa eskola-orduetan egiten denarekin”.

  MIKEL GARCIA IDIAKEZ          DANI BLANCO / ARGIA CC-BY-SA

“Eskola partikularren eskaera handia 
zerbaitek huts egiten duen sintoma da”

AITZIBER IBARBIA
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izango da eta beste batzuentzat azkarre-
gia. Ikastetxe kontzertatuetan, adibidez, 
erritmoa, metodoa, oso markatuta dute.

Hara, uste nuen curriculumak lotuago 
zuela eskola publikoa, eta ikastetxe 
kontzertatu batzuek malguago 
jokatzen zutela…
Normalean, ikastetxe kontzertatura sartzen 
den irakasleak eskola horretan dagoen me-
todoa, proiektua, jarraitzen du. Irakasle oso 
ona bazara, metodo horri probetxua atera-
ko diozu; eta oso abila ez bazara, proiek-
tu horrek markatzen dituen pautak bere 
horretan segituko dituzu, aurrean dituzun 
ikasleez asko arduratu gabe, eta pentsatuko 
duzu, “behar duen ikasle horri jarriko diote 
gero laguntza eskolaz kanpo”. Eskola publi-
koan aldiz, ez dute zertan metodologia edo 
proiektu bat jarraitu; ikastetxera sartzen 
den irakasle berriak erabaki dezake eskola 
horretan aurrez prestatuta dagoen mate-
riala (baldin badago) segitzea, edo erabaki 
dezake bestelako molde bat segitzea, ma-
teriala desegokitzat, zaharkitutzat… jotzen 
badu. Kontuak kontu, publiko nahiz kon-
tzertatu, irakasleak berak duen erakusteko 
metodo eta erritmoetara moldatu behar 
dugu eskola partikularretan, aldiro.

Ikastetxe publiko eta itunpekoez ari 
garela, ezberdina al da batetik eta 
bestetik datozkizun ikasleen demanda 
eta exijentzia maila?
Eskola publikoko ikasle gehiago etortzen 
zaizkit, eta kuriosoa da, ratioak txikiagoak 
izan ohi direlako. Publikoan, ikasleak lan 
gehiago egin behar izaten du bere kon-
tura, Batxilerrean behintzat autonomia 
handiagoa eskatzen zaie, askeago uzten 
dituzte eta informazio gehiago eskura-
tu behar dute beren kabuz; itunpekoetan 
aldiz, apunteak, ariketak eta pautak mar-
katuago daude, eta galtzeko arrisku gutxi 
izaten dute. Curriculum beraren bueltan, 
mamituago jaso ohi dituzte gauzak.

“Behar duen ikasle horri jarriko 
diote gero laguntza eskolaz kanpo”. 

Arazoa da izugarri 
lehiakorrak garela, eta 
gainera, erritmo eta maila 
ezberdineko ikasleak erritmo 
eta talde berean ditugula
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Irakaskuntza azpikontratatzen ari 
gara?
Gizarteak horrela funtzionatzen du: are, 
egin dezakegun hori ere azpikontrata-
tzen dugu, errazago eta erosoago egite-
ko, denbora libre gehiago izateko, eta 
ahalegin txikiagoak gainera frustrazio 
txikiagoa dakarrelako. Zergatik diodan 
hori? Eskola partikularrak ematen hasi 
nintzenean, ez zegoen Internetik, eta 
ikaslea irakaslearen azalpenetan galtzen 
bazen, zentzua zuen eskola partikularrak 
behar izatea. Gaur egun, sarean bideo-
tutorial mordoa dago, irakasleak azaldu-
tako hori berriz ere primeran azaltzen 
dutenak, edo irakasleak berak azalpenak 
igotzen ditu gelan erabiltzen duten plata-
formara, behar duenak berriz jaso dezan 
azalpena, baina ikasleak eskola partikula-
rrera etortzen dira eta onartzen didate ez 
direla jarri bideo hori ikusten; autonomia 
eta ahalegin hori falta zaie, erosoagoa da 
eskola partikularretan egitea, eta Batxi-
lergoko ikasleez ari naiz.

Eskola partikularretan erosoagoa eta 
errazagoa da beraz.
Hezkuntzan nabarmen huts egiten due-
na ratioak dira, nik zortzi ikasleko tal-
deak ditut eta primeran iristen naiz de-
nengana, badakit non eta zergatik egiten 
duen huts ikasle batek, zein sentsibilita-
te duen eta nola zuzendu behar naizen 
berarengana. Eta hain justu, irakasle on 
bat izatea ez da bakarrik materia ongi 
ematen jakitea, baizik eta nori ematen 
diozun oso kontuan izatea, ikasle horren 
atzean faktore pila bat daudelako, eta 
irakasle on batek horiek guztiak harra-
patu beharko lituzke. Izan kontuan nera-
beez ari garela eta buru nahasmen kasu 
asko dagoela; ratioek ez badiote uzten 
irakasleari horretan guztian zentratzen, 
arazoa hor ere badago.

Ratioak aipatu dituzu. Huts egiten 
duten faktoreen artean zerrendatu 
dut galderan.
Eta ez da faktore bakarra. Curriculuma 
ere aipatu duzu zerrendan, bada, curricu-
lumetan begiratu beharko litzateke nork 
behar duen horrenbeste eta nork ez, eta 
horren arabera moldatu. Adibide bat: 
gaur egun, DBHko ikasleek Matematika 
derrigorrezko ikasgaia dute eta gehiago 
sakondu nahi dutenentzat Matematika 
Lantegia dago hautazko gisa. Baina derri-
gorrezko ikasgaiak maila hori izan behar 
du? Alderantziz egingo bagenu? Zergatik 
ez jarri Matematika Lantegia derrigorrez-
ko, DBH 3 eta 4. mailan, batez ere mate-

matikaren kontzeptuak barneratzeko eta 
proiektuen bidez matematika apur bat 
lantzeko; eta gehiago nahi eta behar due-
narentzat hautazkoa izatea maila handia-
goko matematika? Zertarako exijitu hala-
ko matematika maila, gero zientzietatik 
joko ez duen ikasleari?

Segi dezagun huts egiten duten 
faktoreen zerrendarekin. Zein 
da gurasoen rola? Ez al liekete 
seme-alabei eurek lagundu behar 
ikasketekin?
Gurasook ez ditugu gure seme-alabak su-
fritzen ikusi nahi, eta bizilagunari entzun 
badiogu seme-alaba akademian duenetik 
askoz lasaiago dabilela eta etxean liska-
rrak gutxitu direla, probatu egingo dugu, 
eta funtzionatzen duenez, hurrengo ur-
teetan ere akademian segituko du seme-
alabak. Funtzionatuko ez du ba, arreta 
pertsonalizatua bermatuta baldin badu-
gu partikularretan.

Guraso batek etxean egin behar al 
duen lan hori? Nire iritzia da ezetz, gu-
rasoen rola ez dela seme-alabei materia 
erakustea, baina bai haiengan interesa 
piztea eta ikasten duenaren beharra eta 
garrantzia (edo ez) helaraztea. Hori bai, 
seme-alabei emandako mezua ez dadila 
izan “akademiara joan eta etxerako lanak 
gainetik kendu”, ohitu daitezela etxean 
lanak egiten eta errepikatzen, zeren ma-
tematikako kontzeptuak behar bezala 
barneratzeko, ez da nahikoa eskola-or-
duetan egiten denarekin.

Eztabaida sortzen duen gaia jarri 
berri duzu mahai-gainean: “Ez da 
nahikoa eskola-orduetan egiten 
denarekin”.
Nik daramatzadan gaietan, matematika, 
fisika eta kimikan, garbi daukat eskolako 
lanketarekin etxean jarraitzea beharrez-
koa dela, mekanika on bat hartzeko. Buru 
batzuek di-da egingo dituzte lan horiek 
eta ez die lan-kargarik suposatuko, eta 

beste batzuentzat lan-karga izugarria 
izango da. Baina liburu bat irakurri eta 
horri buruzko lan bat egitea ere izuga-
rrizko lan-karga izango da batzuentzat, 
eta eskolan ezin dizkiozu hilabete oso 
bateko Euskara orduak eskaini liburu 
bat irakurtzeari, etxean egin beharreko 
zerbait da.

Orduan, arazoa da ikasgai 
ezberdinetatik etxerako lan asko 
pilatzen denean?
Horixe bera. Irakasleen artean ez badu-
te hitz egiten, arazo hori sortzen da, eta 
egun berean hiruzpalau lan pilatu ahal 
zaizkie ikasleei. Hori esanda, ikasleek 
dramatizatzeko joera handia dute, etxean 
are gehiago, eta gurasook badakigu edo 
jakin beharko genuke zenbateraino sine-
tsi behar diegun gure seme-alabei.

Gainera, huts egiten duten faktoreez 
galdetu didazu eta aipatu duzun zerren-
dan bat falta zaizu: ikasleak. Ikasleek 
erosotasuna bilatzen dutela iruditzen 
zait, “gaur, orain eta ahalik eta errazen” 
gizartea sortu dugulako. Produkziora 
erabat bideratutako gure gizartean, non 
gure seme-alabek eskolaz kanpoko jar-
dueraz josita dituzten arratsaldeak, ez 
daude prest lehen aipaturiko bideo-tu-
torialak ikusteko, azkarrago eta erraza-
go egingo dutelako Aitziberrekin, eskola 
partikularrean. Erosotasun horretatik 
atera behar ditugu gazteak. Etxean zer-
gatik ez duten ikasten? Akademian egin-
go dutelako, hori garbi daukat.

Itxiko dugu huts egiten duten 
faktoreen zerrenda?
Irakasleekin itxiko dugu. Irakasle ona 
edo ez izatea faktore garrantzitsua da. 
Adibide bat jarriko dizut: badago DBHn 
irakasle bat, azalpen guztiak zoragarri 
ematen dituena, ikasleek primeran uler-
tzen diote, baina etxerako lan pila bat bi-
daltzen ditu, eta berak lana hartzen du 
etxerako lan horiek guztiak zuzendu eta 
banan-banan ikasle bakoitzari oharrak 
jartzeko. Exijentzia maila, ordea, oso al-
tua du azterketetan, eta ikasgela batean 
beharbada lauzpabostek baino ez dute 
gaindituko. Bada, horrek esan nahi du ez 
dela irakasle ona, emaitzak horiek baldin 
badira zerbait huts egiten ari dela kontu-
ratu behar duzu, azterketaren exijentzia 
maila edo zuzentzeko modua berrikusi 
behar duzula.

Beste adibide bat: matematikan, emai-
tza berera iritsi zaitezke bide ezberdin 
askotatik, eta badira irakasleak (Batxi-
lerraz ari naiz) beren metodoarekin ez 

Gurasoek eskola partikularrak 
normalizatu dituzte, 
seme-alabei erraztasun bat 
jartzeko, baina ikasle horietako 
askok ez dituzte behar



Abenduak 8, 2024

HEZKUNTZA І 39

bada ez dakitenak beste metodo batekin 
egiten, eta nik, errazagoa edo ulerterra-
zagoa delakoan ikasleei beste metodo 
batekin egiten azaldu badiet, irakaslea ez 
dago seguru ongi eginda dagoen ala ez, 
emaitza ongi egon arren. Bada, irakasle 
hori ez da irakasle ona.

Eta azkenik, irakasleak jakin behar 
du ardura handiko lana duela, gazte ba-
tzuen etorkizuna, autoestimua, etxeko 
giroa… dutela esku artean, eta askok ez 
du horren kontzientzia. Psikologia asko 
behar da irakasle izateko, eta elkarla-
nean jardun beharko luke bere ikasleen 
gurasoekin eta eskola partikularrak 
ematen dizkiegunekin.

Baduzu zuk halako harremanik? 
Bildu izan zara zurera doazen gazteen 
irakasleekin?
Bai, gurasoak irakaslearekin biltzera doa-
zenean ni ere eraman izan naute, adibi-
dez ikasle batek egindako azterketa ikusi 
eta zergatik ez duen gainditu ulertu ez 
dudanetan. Eta irakasleen azalpenekin 
hobeto ulertu izan ditut beraien eraba-
kiak, nik ez dakidalako, besteak beste, es-
kolan nolako jarrera duen ikasleak. Dena 
den, irakasleak dioena ere bere bertsioa 
da. Kontuak kontu, normalean oso ongi 
tratatu naute eta adostasunen bat lortu 
izan dugu, joan naizenetan beti izan de-
lako benetan laguntza behar duen ikasle 
batengatik. Irakasleak, esaterako, curri-
culumaren exijentziekin malguago jokatu 
eta esaten dit: “Ikasle honi ikusten badiot 
hobekuntza halako honetan, eta kontzep-
tu honetara eta honetara iristen bada, 
balekotzat emango diot”.

Eskolan ematen den horretatik –eta 
zurekin lantzen duten horretatik– 
azterketan galdetzen denera alde 
handia dago?
Ez, klasean ematen dituzten ariketa an-
tzekoak dira azterketetakoak. Klasean 
hasten dira ariketa sinpleekin, gero kon-
plikatzen joaten dira, eta azterketan bie-
tatik aurki daitezke, ariketa sinpleagoak 
azterketa gainditzeko, eta ariketa konpli-
katuagoak nota altuagoa lortzeko. Arazoa 
ez da azterketa, nola zuzentzen den bai-
zik, zenbateko garrantzia ematen zaion 
akats matematiko bati eta zenbateraino 
zigortzen duen hori irakasleak.

Aukera bat da ikaslearen arabera ez-
berdin zuzentzea, baina hori ere arazo-
iturri izaten da. Mutiko bat daukat, oso 
bizkorra, zeinari ariketa bat akats gisa 
zuzendu dion irakasleak, baina ariketa 
berdin eginda duen ikaskideari ontzat 

eman dion. Azaldu diot irakasleak hori 
egin duela badakielako hobeto egin de-
zakeela eta adierazi nahi diolako hori 
kontuan hartzen badu asko mejoratu 
dezakeela etorkizunera begira, inoiz 
ez diola horregatik suspendituko; are 
gehiago, mutikoak nota ona atera du eta 
ikaskideak aldiz ez du gainditu, baina 
berdin dio, bidegabea dela eta haserre 
dago, batez ere bere gurasoek ere bide-
gabea dela esaten dutelako. Arazoa da 
izugarri lehiakorrak garela, eta gaine-
ra, lehen nioenaren haritik, erritmo eta 
maila ezberdineko ikasleak erritmo eta 
talde berean ditugula batera.

Sarri sozioekonomikoki 
egoera zailenean daudenek 
dute errefortzurako eta eskola 
partikularretarako behar handiena.
Eta etxe guztietan ez dute aukera hori. 
Normalean, astean bi orduz ditut ikas-
leak. Bada, bi ahizpa izan nituen eta ordu 
batean ahizpetako bat etortzen zen eta 
bestean bestea, bien artean kuota baka-
rra ordaintzeko. Zaharrenak laguntza 
gehiago behar zuenez, gazteena atera 
zuten eta gurasoek eskatu zidaten saia-
tzeko alaba zaharrenak maila on bat lor 
zezan, gero hark lagunduko ziola txikiari 
etxean. Eta nahiko ongi funtzionatzen ari 
dira horrela, berrasmatzea ere egokitzen 
zaio hainbat familiari. Halakoetan, etxean 
dituzten dinamika eta baloreak antzema-
ten dira: anai-arreba zaharrena txikienari 
laguntzen ez duzu ikusten etxe askotan, 
haserretzen direla edo hori ez dagokiola 
arrazoituta, baina izan daiteke rol polit 
askoa elkar laguntzea etxean.

Diruaz ari garela, ezin utzi aipatu 
gabe ingelesak mugitzen duen 
negozio itzela, akademia eta eskola 
patikularretan.
2-3 urteko umeak ingeleseko akademie-
tara joaten dira, propagandak barnera-
tuarazi digulako haurrak adin horretan 
ez badu belarria lantzen jarri, jai duela 
ingelesarekin. Honen guztiaren atzean 
dago, baita ere, titulua eskuratu nahia: 
guraso askok uste du, seme-alabak 15-16 
urterako First titulua ez badu, oso atze-
ra geratuko dela. Pentsa, seme-alabak 
ingelesarekin zailtasunak izango ote di-
tuen jakin aurretik ere hasten dira aka-
demian; hain prebentiboak izan behar 
dugu? Hainbesteko garrantzia du titulu 
hori lortzeak? Zergatik ez ditugu berdin 
prestatzen euskarazko titulua lortzeko, 
jakinik C1 gaitasun maila eskuratu ezinik 
dabilela gazte asko? 

“Arazoa ez da azterketa, nola zuzentzen den baizik, zenbateko garrantzia ematen zaion akats matematiko 
bati eta zenbateraino zigortzen duen hori irakasleak”.

FR
EE

P
IK

Curriculumetan begiratu 
beharko litzateke nork behar 
duen horrenbeste eta nork ez, 
eta horren arabera moldatu. 
Zertarako exijitu halako 
matematika maila, gero 
zientzietatik joko ez duen 
ikasleari?
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HARPIDETZA KANPAINA

XABIER SAGASTA

Entzun dut albiste bat kalean 
eta pentsatu dut “zer gertatu 
ote da?”. Sartu naiz hedabide 
baten webgunean, ikusi dut 

berria eta klik egin dut. Giltzarra-
poa. Ordainduzko edukia. “Putza!”. 
Eta joko dut beste komunikabide 
batera, ea hor zorte handiagoa du-
dan. Ez al zara sekula egoera ho-
netan topatu, irakurle? ARGIAn 
ez, hori ziur, hedabide asko beren 
albiste eta edukiak ixten ari diren 
bitartean ARGIAk informazioa li-
bre eskaintzeko hautu kontzien-
tea egina baitu; euskaldun guztiei 
informazio eskubidea bermatzea. 
Hori aldarrikatzera dator negu ho-
netako harpidetza kanpaina.

Dirua ez dadila izan inorentzat 
oztopo informazioa eskuratzeko 
edo ARGIA irakurtzeko. Premi-
sa hori da. Alde horretatik AR-
GIAk duen baliorik handiene-
takoa da sortzen dituen eduki 
guztiak sarean libre izatea. 
Astekaria osorik dago esku-
ra argia.eus atarian, baita al-
bisteak, Larrun hilabetekaria, 
podcastak, multimedia kanala 
eta honen barruan dagoen 

euskarazko dokumental bil-
duma potoloa ere. 

Bere edukiei giltzarra-
poa jartzen dienak ondo 

pentsatuta egiten duen bezalaxe, 
ARGIArena ere hautu kontziente 
eta politikoa da, Euskal Herri kri-
tiko, konprometitu eta euskalduna 
helburu, ezkerreko ikuspuntutik 
desinformazioari aurre egiteko 
tresna modura ulertzen baitu in-
formazioa libre izatea eta herritar 
guztiei informazioa bermatzea. 
Euskara hizkuntza gutxitu eta za-
paldua den heinean, gainera, estra-
tegikoa da euskarazko informazioa 
ahalik eta gehien zabaltzea, bidean 
dituztenak baino oztopo gehiago 
jarri gabe. Horretan ere laguntzen 
dute ARGIAk darabiltzan CC-BY-SA 
bezalako lizentzia libreek; argia.
eus-en edukiak libre egoteaz gain, 
mugarik zabaltzeko aukera ematen 
baitute.

ZURI ESKER
Durangoko Azokarekin hasi eta da-
tozen asteetan egongo da martxan 
kanpaina eta mezua horixe da: sa-
rean eduki guztiak libre, zuri esker. 
ARGIAko kide guztiei esker lortzen 
baita eduki hauek libre izatea. Eta 
oraindik ez bazara, zuk ere harpi-
dedun egitea erabakitzen baduzu, 
euskaldun guztiei informazioa ber-
matzeko zure aletxoa jarriko duzu.

Egin ARGIAkoa. www.argia.eus/
eginargiakoa. 

  ITSASO ZUBIRIA ETXEBERRIAZuri esker edukiak libre
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NAGORE 
IRAZUSTABARRENA 
URANGA

Iruñea, 1939. Urte hasieran, hiriko ze-
zen-plaza kontzentrazio-esparru mo-
dura erabili zuten frankistek. 3.000 

gerra presorentzako edukiera izan zuen 
ofizialki; Nafarroan une horretan fron-
terik ez zegoenez, gerra presotzat baino 
errepresaliatu politikotzat jo behar dira 
han giltzaperatutakoak. Eta zezen-pla-
zakoa ez zen Nafarroako esparru baka-
rra izan. Carlos Hernández de Miguel 
kazetariak Los campos de concentración 
de Franco ikerlanean jaso zuenez, bes-
te hiru eraikin erabili zituzten helbu-
ru berberarekin: La Merced komentua, 
Iruñean bertan; Iratxeko monasterioa, 
Lizarran; eta Tafallako Akademia milita-
rra. Guztira, 8.000 presorentzako tokia 
zegoen lau esparru horietan. Espainiako 
Estatuan horrelako ia 300 gune erabili 
zituzten eta 700.000-1.000.000 herri-
tar sartu zituzten horietan. 1939aren 
amaieran esparru horiek guztiak pixka-
naka ixten joan ziren.

Baina Iruñean halako espazioak fran-
kismo osoan zehar erabili ziren, Nafa-
rroako Oroimen Historikoaren Funtsak 
aurtengo maiatzean argitaratutako Car-
tografía e historia de la cautividad bajo 
el franquismo: Iruñea-Pamplona (1936-
1978) txostenaren arabera. 

Aipatutako La Merced komentuaz 
gain, Eliza Katolikoari lotutako beste 
hainbat gune erabili zituzten: Eskola-
pioen, Salesiarren eta Jesusen Urtsu-
latarren eskolak, Seminario Zaharra… 
Horiez gain, Falangeak indarrez har-

tutako etxebizitza pribatuak erabili zi-
tuzten, baita hainbat instalazio publiko 
ere: Ospitale Militarra, Euskal Jai fron-
toia, San Joan futbol zelaia… eta, jakina, 
zezen-plaza.

1936ko Gerra amaituta eta, bereziki, 
1945etik aurrera, atxilotze eta giltza-
peratze praktika horiek behera egin zu-
ten. Bigarren Mundu Gerrako potentzia 
faxisten porrotaren ondorioz, Frankis-
moak irudi errepresiboa leundu behar 
zuen. Baina, txostenak dioenez, “1950, 
1960 eta 1970eko hamarkadetan gataz-
ka sozialek gora egin zutenez”, gune be-
rriak erabili zituzten. “Mobilizazio sozia-
lek, lan esparrukoek eta erregimenaren 

aurkako agerraldi geroz eta ohikoagoek” 
eragiten zituzten atxiloketak. 1951n ber-
tan, greba orokorrak atxiloketa andana 
eragin zuen, eta zezen-plazan 300 atxi-
lotu sartu zituzten. Eta Frankismoaren 
azken urteetan egoerak okerrera egin 
zuen, gatazkek gora egin ahala. 1973an, 
adibidez, greba kopurua 1972an baino 
bost aldiz handiagoa izan zen. 

Gaur egun, Ospitale Militar zaha-
rra, esaterako, Nafarroako Museoaren 
egoitza da, eta zezen-plazan bestelako 
torturak egiten jarraitzen dute. Baina  
horrelako txostenak eta ikerlan berriak 
zabalduta, oroimen-gune ere bihurtzen 
dira herritarrentzat. 

Iruñeko 
atxilotze-aldi luzea
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Idazketa alfabetiko zaharrena?
Egungo Siriako Tell Umm-el Marra az-
tarnategian idazkunak dituzten hainbat 
zilindro aurkitu dituzte Johns Hopkins 
Unibertsitateko ikerlariek. Adituen us-
tez buztinezko pieza hauetan idatzitako 
zeinuak alfabetikoak izan litezke. K.a. 
2400 urtean datatu dituzte zilindroak 
eta orain arte uste zuten idazketa alfa-
betikoa 500 urte geroago asmatu zela 

Egipton edo inguruetan. Idazketa modu 
zaharragoak (hieroglifikoa, kuneifor-
mea...) ikasteko oso zailak ziren eta 
idazketa alfabetikoak ezagutza askoz 
jende gehiagorengana hurbiltzeko bi-
dea zabaldu zuen. Hipotesia egiaztatuz 
gero, komunikazioaren teknologiaren 
mugarri hori askoz lehenago garatu zela 
baieztatuko litzateke. 
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Preso errepublikarrak Santanderreko zezen-plazan 1939an. Iruñeko zezen-plazak antzeko itxura 
izango zuen garai hartan, argazkirik ez dagoen arren.
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Bukatu da (bukatzen ari da) to-
matearen sasoia eta unea apro-
betxatu nahi nuke uda honetan 
izandako kezka eta amorruak 

orriotara ekartzeko.
Badira hiru hamarkada baino gehiago 

herri mugimenduen arlotik, agroekolo-
giatik eta elikadura burujabetzatik berta-
ko hazi eta barietateen inguruan lan mar-
dula egin dela. Haziak elikaduraren lehen 
katebegia direla jakitun, hazien galerak 
dakartzan arazo ekologikoez jabetuta, eta 
mundu mailan horien inguruan gauzatu-
tako pribatizazio eta merkantilizazio pro-
zesuekin kezkatuta, hainbat eta hainbat 
ekimen gauzatu dira eta gauzatzen ditu-
gu: transnazionalen aurrean autonomia 
bermatzeko, haziekin batera ezagutzak 
eta kulturak bizirik mantentzeko, eta bi-
zitza zaintzeko eta bermatzeko. Horre-
tarako, bertako barietateak ezagutu eta 
ezagutarazteko hamaika ekimen antolatu 
dira, betiere aniztasunaren garrantzia eta 
tokian toki haziak ugaltzeko eta zaintze-
ko lanaren garrantzia azpimarratuta. 

Baina neoliberalismoak badu alda-
rriak desitxuratzeko eta bereganatzeko 
gaitasuna, erresistentziarako izaera edo 
iraultzarako grina ezabatuta. Eta, horre-
tarako, noski, gaur egungo dominazio-
sistemak konplize ezinhobeak zaizkio.

Harira noa. Azken urteotan sentsazioa 
daukat figura sozial berri bat sortu dela, 
eta azkar ugaltzen ari dela gainera: toma-
teen bildumagileak edo kolekzionistak 
(gizonak, noski) eta, horiekin batera, to-

mateen lehiaketak. Egia da bertako ba-
rietateak ezagutarazteko eta baloratzeko 
aspaldi antolatu izan direla dastaketak 
eta sariketak. Horietan, gainera, maiz 
parte hartu dute ekoizle agroekologiko 
profesionalek, eta trukean, batzuetan, 
aitortza pixka bat ere jaso dute. Beraz, ez 
daukat horiek kolokan jartzeko inolako 
asmorik. Baina azken urteotan sentsazioa 
daukat lehiaketa horien logika aldatzen 
ari dela. Gero eta gehiagotan “afiziona-
tuek” parte hartzen dute horietan (hau 
ez zait halabeharrez kalterako iruditzen, 
badaezpada ere diot), gizonezkoek gehie-
netan, eta, gainera, ez beti bertako ba-
rietateekin. Aurten, kasurako, Polanco 
herrian (Kantabria, Espainiako Estatua) 
antolatu den tomateen nazioarteko lehia-
keta “Brandy Boy” barietateak irabazi du. 

Zer-nolako ekarpen egiten diete ho-
rrelako lehiaketek bertako hazi eta ba-
rietateei edo landutako bioaniztasunari? 
Ehunka eta ehunka (edo milaka) tomate 
barietate gordetzen dituzten gizonezko 
bildumagile horiek, zer helburu mota 
dute buruan? Horrelakoetan Gipuzkoako 
baratzezain emakumezko bat etortzen 
zait burura. Barazki mota asko ekoizten 
ditu, ekologikoki, azokan eta bestelakoe-
tan saltzeko. Horietako batzuen landa-
reak etxean egiten ditu, urtez urte haziak 
gordez. 15 bat tomate barietate izango 
ditu, beste horrenbeste gutxi gorabehera 
piperrena. Badu bakoitzarentzat izen bat, 
berak emana, berari barietate hori eman 
zionari erreferentzia egin ohi diona, eta 

badaki nondik ekarri zuen bakoitza. Lan 
horrekin ez du bilatzen izen propiorik, 
osperik, aitortzarik. Ez du horrekin ego-
rik puzten. Ordea, barietate horiei es-
ker baratzea elikatu eta mantentzen du, 
lurrak zaintzen ditu, elikagaiak sortzen 
ditu, eta etorkizuna bermatzen du. 

Isilpeko lan hori historikoki emaku-
mezkoek egin dute. Zenbait gizonezkok 
ere bai. Ez nuke nahiko, orain, ugalketa 
eta zaintzari lotutako genero estereoti-
poak berrindartzerik. Baina bai, ordea, 
azpimarratu gizontasunaren zaintza 
logikak. Seme-alabei abizena ematean 
jazotzen den antzera, edo seme aizkolari 
edo futbolariekin norbere abizenari os-
pea emateko nahiarekin gertatu bezala, 
maiz, gizonezkoak, haziak eta barieta-
teak zaintzen hasten direnean, aitatasun 
eta aitortza logika berekin sartzen dira 
jokoan. Eta, noski, ingurukoak liluratuta 
geratzen dira gizonezko horien gaitasu-
narekin eta horien arrautzen (barka, to-
mateen) tamainarekin. Horrelakoetan, 
lehendik beste askok kolektibotasunetik 
eta anonimotasunetik bertako hazien 
alde landutako eta bultzatutako logikak 
leherrarazten dituztela iruditzen zait. 
Beraz, logika neoliberal eta matxistek 
ez dezatela aldez aurretik egindako lana 
zapuztu eta xurgatu. Hazien ugalketan, 
ekoizpenean eta defentsan dihardugu-
nok badakigu borroka ego eta erakus-
leihotatik kanpo jokatzen dugula, eta 
bizitza (ab)izenetatik at zaindu eta sor-
tzen dela. 

Polanco herriko (Kantabria, Espainiako Estatua) 2024ko tomate txapelketa.

TOMATE HAZIEN 
BILDUMAGILEAK ETA 
BIOANIZTASUNAREN 
ZAINTZA LOGIKAK

PO
LA

N
C

O
KO

 U
D

A
LAMARTA BARBA GASSÓ



SAILAREN IZENA І 43

Abenduak 8, 2024

 43 43.eus

A ZE FAUNA!

Abenduko elurra, gazta zaharraren pare.

IÑAKI MEZQUITA ARANBURU
ARANZADIKO KIDEA

TALDEA: Ornogabea/Intsektua/
Hemiptera, Pentatomidae.

NEURRIA: 1,2-1,5 cm.

NON BIZI DA? Ekialdean du jatorria, 
baina Europan eta Amerikan ere 
zabaldu da. 

ZER JATEN DU? Landareak.

BABES MAILA: Ez dago babestuta.

20 1 6 a n  i k u s i  o m e n 
zuten lehen aldiz He-
rrialde Katalanetan. Bi 
urte geroago, 2018an 

alegia, Xanti Pagola eta Ima-
nol Zabalegui entomologoek 
Gipuzkoan azaldu zela jakite-
ra eman zuten. Eta euskaraz 
izendatu ere bai! Urte batzuk 
pasa dira eta ez dut esango 
gure artean ikusteaz ohitu 
garenik, baina urte hauetan 
bere presentzia gorabehera-
tsua izan denez, gure hasie-
rako “traumak” arindu direla 
esan behar.

Goazen lehenbizi intsektu 
hau hobetoxeago ezagutzera. 
Kolorazio apaleko zimitz hau 
asiarra da eta gure lurretara “istripuz” 
ailegatu da, ez migrazio baten ondorioz. 
Familia honetako zimitz espezie mor-
doxka dugu gure artean, eta horietako 
batzuek (gure protagonistak bezalaxe) 
usain higuingarri bat ekoizteko ahala 
dute bere burua arriskuan ikusitakoan. 
Bere kolorazioa apala da, ondo kamufla-
tzen da, baina bere antenetan eta han-
ketan (intsektua denez, sei ditu) marra 
zurixka batzuk ditu, oso nabarmenak. 
Aipatu berri dugun sistema bakar hori 
du guri “aurre egiteko”, beraz, usain txa-
rrez aparte, ez dugu inongo kalterik ja-
san beharko etxetik joatera gonbidatzen 

dugunean. Hegalari trebea da, eta ba-
tzuetan temati samarra, behin eta berriz 
lehenagoko ingurura itzultzen da. Hegan 
ondo egiten badu ere, oinez ibiltari tre-
bea da, eta barregarria ere bada gure 
aurrean zerbaiten atzean nola ezkuta-
tzen den ikustea –landare, makila, edo 
zernahi–.

Gizakiontzat ez du inongo arrisku 
fisikorik, esan bezala, baina bai eragin 
dituela kalte ekonomikoak zenbait leku-
tan (Italian edo Herrialde Katalanetako 
Gironan, esate baterako). Ez da landa-
re bakarraz elikatzen, eta horrek kalte 
ekonomikoak eragiteko aukerak ugaritu 
egiten ditu. Hala ere, esan beharra dago, 

oraingoz behintzat, ez dela 
halako kalteren berri izan 
gure artean. Intsektu honek 
hibernazioa heldu fasean be-
tetzen du, beraz, negua gogo-
rra denean, bere populazioak 
gehiago sufritzen du. Uda 
amaieran edo udazkenean 
gordeleku bila ibiltzen da, hi-
bernazioari aurre egin ahal 
izateko, beste hainbat intsek-
tu bezalaxe (tximeletak eta 
abar luze bat), eta horregatik 
maizago ikusten dugu. 2023 
urtean zimitz honen pre-
sentzia oso handia izan zen, 
2024an, berriz, ez da hala-
korik izan. Kanpoko espezie 
bat ailegatzen denean urte 

batzuk behar izaten dira leku berria-
rekiko moldaketa nola burutzen duen 
ikusi ahal izateko, klimatologiaz apar-
te, beste organismoekiko harremanak 
nola bideratzen diren ikusteko. Hau da, 
nola uztartzen den kate trofikoan, beste 
eragile batzuen artean zein diren bere 
harrapakari biologikoak, eta berauek 
ezartzen dioten presioa ikusteko. Ez dira 
urte asko pasa –sei, asko dira lagun bat 
noiz ikusiko dugun zain egoteko, baina 
ez intsektu baten egokitzapena antze-
mateko– eta adi jarraitu beharko dugu 
bere jardunbidea hurrengo urteetan, 
noski. 

GONBIDATU GABEKO 
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JAKOBA ERREKONDO
JAKOBA@BIZIBARATZEA.EUS

Bizi Baratzearen
AURKEZPENAK 

DURANGOKO AZOKAN 

Ilargia eta landareak 
2025eko agenda: 

Abenduaren 6an, 17:00etan, 
Arte eta Historia Museoan.

Haziak liburua: 
Abenduaren 6an, 17:30ean, 
Arte eta Historia Museoan.

Kosmetikoak 
sendabelarrekin liburua: 

Abenduaren 7an, 17:00etan, 
Talaia Areto Nagusian.

Ilargiaren egutegia 2025: 
Abenduaren 7an, 17:30ean, 

Talaia Areto Nagusian.

GINTONIKAREN 
EZKONTZA

Bart arratsean izan da. Etxekoak 
gintonikari zurrupaka. Ni aspaldi 
dibortziatu nintzen gintonikare-
kin. Ginak oso gogoko ditut, hortz-

haginak ur, baina tonikak ezin edan ditut, 
gozoegi eta burbuila zakar gehiegi. 

Garrazkizaleak gara eta etxe buelta 
guztian, katuaren mugarrien barruan, 
joaten zaren tokira joaten zarela, era 
guztietako garrazkiak topatuko dituzu. 
Sukaldean eltzekoa bixitzeko, edozer ja-
terakoan gordinean txinparta emateko 
edo gintonikari grazi asprea eransteko 
beti dago, zein baino zein, fruitu garratz 
egokiren bat, denak Citrus generokoak: 
mandarina (Citrus reticulata), laranja 
(C. sinensis), limoia (C. limon), lima (C. x 
aurantiifolia), Rangpur lima-tanjerina 
(C. limonia), buda eskua (C. medica var. 
sarcodactylis), yuzua (C. junus), pomeloa 
(C. x paradisi), kabiar zitrikoak (C. aus-
tralasica), kumkuat obala (C. margarita), 
lima-kumkuata (C. x floridana)…

Baldin eta ahozuriren batek gin ze-
lebreren bat ekarri eta bestelako orde-
narik ematen ez badu, gurean gintoni-
ka Rangpur lima-tanjerinarekin egiten 
da. Etxe kontra bizi da, oraintxe leihotik 
ikusten dut, fruitu emale oparoa da eta 

ezin eskuerago dugu. Bere alearen azala 
bezalakorik ez dut ezagutzen ginaren mi-
katzarekin baina batez ere tonika gehie-
nen gehiegizko gozoarekin ezkontzeko. 
Hiruko hirukote aparta. 

Bai ba, hor ari ziren bart etxekoak 
dzanga-dzanga hirukoari tiraka, eta aten-
tzioa eman zidan kopatzarraren ahotik 
azaltzen zen landare muturrak. Gaur egun 
badirudi gintonika ez dela gintonika bal-
din eta ez badago fruitu, petalo, hazi, edo 
abarrez hornitua. Adibidez, ipuru aleak 
(Juniperus communis) gina freskotu eta 
bizitzen du; kardamomo haziak (Elettaria 
cardamonum) bixi punttua eta dasta exo-
tikoa eransten ditu; zainmin edo jengibre 
ehoak (Zingiber officinale) freskotasun 
min bizia ematen du; iltzeak (Syzygium 
aromatium) arrasto bero mina ematen 
du. Kanela hautsak edo zotzak (Cinna-
momum verum) zura gogorarazten duen 
gozotasuna damaio; Brasilgo piperbeltz 
arrosak (Schinus terebinthifolius) bizipoz 
sotil eta fina; arabisagar xerrak (Citrus 
x paradisi) mingots eta garratz freskoa; 
izpilikuak (Lavandula spp) usain loretsu 
gozoa; albakak (Ocimum basilicum) txin-
parta berde bizitxoa; arrosa petalo leho-
rrak (Rosa spp) ttantta fin eta sotil bat.

Kopatan ageri zen landare muturra 
ez zen horietako inor, erromania, erru-
mania edo erromeroa zen (Rosmarinus 
officinalis), amonaren baratze bazterre-
ko landareari kendua. Harro ageri zen 
koparen ertzean zut, bere eliz usain erre-
txintsuarekin ginebrak berezkoa duen 
belar usain nahasketa azpian hartuta. 

Jaiegun saldoa dator urteko gau luzee-
nekin neguko solstizioan, eta gintonikari 
nahasgarri horietakoren bat erantsi nahi 
badiozu hemen etekin onenerako bidea: 
hautatu ginaren araberako gehigarriak, 
zanpatu usainak lokabetzeko motrailuan 
eta erantsi ginebrari, bertan utzi ordu 
laurden batez eta iragazi; bota gin hori 
kopan izotzetara, gehitu tonika ura bere 
txinparta ez galtzeko eran eta, ezkontza 
bat da, erabilitako horien aleren batzue-
kin edertu eta apaindu kopa. 

Erromeroa erabili. Aje gogorrenean 
ere gertatuak gogoratzen lagunduko 
dizu; izan ere erromeroa usaintzeak 
memoria pizten du. Beste Europa ba-
tzuetan ezkontzetan maitea gogoratze-
ko eta fideltasunari eusten laguntze-
ko nobioek adaxkatxoa zeramaten beti 
eta baita hil ondoren ere gogoratzeko. 
Dzanga-dzanga. 
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GARAZI ZABALETA

L ekarozko Aroztegia makroproiek-
tu urbanistikoaren aurkako zazpi 
ekintzaile epaitegira bidali ditu Pa-
lacio de Arozteguia S.L enpresak. 

56.000 euroko isunak eta, guztira, 20 ur-
teko kartzela zigorra eskatu ditu haien-
tzat. Azaroaren 26an prentsaurreko jen-
detsua egin dute Lekarozko frontoian, 
eta auzipetuei babesa emateko manifes-
tazioa iragarri dute Iruñean otsailaren 
1erako. “Talde kriminala garela diote, 
baina hori gezurra da, momentu jakin 
batean gu hor ginela esateko frogarik ez 
dutelako asmatu dutena”, salatu du Gar-
biñe Elizegik, zazpi auzipetuetako batek. 
ARGIAko Egonarria saioko abenduaren 
4ko gonbidatua izanen da lekaroztarra.

”TALDE KRIMINALARENA MARRA 
GORRIA DA”
“Oso larria da akusazioa, herri mugimen-
dua kriminalizatu eta aurrekari bat jarri 
nahi dutelako. Lehen dena zen terroris-
moa, orain, talde kriminala”, adierazi 
du Elizegik. Baztandarrak azaldu due-
nez, egon da akordiorako aukera azken 
hilabeteetan, enpresaren abokatuak, 
auzipetuenak eta fiskaltza negoziatzen 
ibili baitira: “Egin genuena onartzeko 
prest agertu gara gu: makinen aurrean 
jarri ginela herritar gehiagorekin batera. 

Baina, talde kriminalarena marra gorria 
da guretzat”. Auzipetuek uste dute "tal-
de kriminal" gisa izendatu nahi dituela 
enpresak, Nafarroako eta Espainiako 
Gobernuen kontra jarrita dituen bi de-
mandengatik: “Akanpada garaian en-
presa babesteko nahikoa baliabide jarri 
ez izana leporatzen die gobernuei, eta 
horretarako, gure ‘talde kriminal’ izaera 
hori behar du”. 

Egitasmoak Udalaz Gaindiko eragine-
ko Plan Sektorial (UGPS) gisa izendatu-
ta Nafarroako Gobernua egiten ari den 
triskantza salatu dute auzipetuek: “UPNk 
proiektu asko inposatzeko erabilitako 
bide hori aldatuko zuela adierazi zuen 
2015ean ‘aldaketaren gobernuak’, baina 
gaur da eguna formula hori erabiltzen 
segitzen dutena”. Aroztegiko proiektua-
rekin, gainera, pauso bat harago joan 
izana ere salatu du baztandarrak, "foru 
intereseko" egitasmo gisa izendatuta tra-

mitaziorako erraztasun gehiago dituzte-
lako proiektuek, Erdizko harrobiak kasu. 
“Formula horren kopia egin dute erkide-
goan Tapia Legearekin. Gobernu desber-
dinak dira, aldatzen dira alderdiak, baina 
segitzen dute kartzelaren mehatxuek eta 
proiektuen inposizioek, eta honi deitzen 
diote demokrazia”, salatu du.

MOBILIZAZIOETARAKO DEIA
Epaiketa otsailaren hasieran izanen dela 
aurreikusi dute akusatuek, data hori 
eman diete, momentuz. Horregatik, da-
tozen aste eta hilabeteetan mobilizazioak 
eta ekimenak eginen dituztela iragarri 
dute, eta azpimarratu dute behar beha-
rrezkoa izanen dela herritarren babe-
sa: “Argi dugu hau ez dela gure aurkako 
zerbait konkretua, herri osoaren kon-
trako erasoa da. Orain arte herritarren 
babesarekin egin dugu aurrera, orain ere 
horrela eginen dugu, elkarrekin eta modu 
kolektiboan”. Makroproiektu hau Bazta-
nen kokatua izanik ere, nabarmendu du 
Euskal Herrian gertatzen ari diren beste 
ingurumen borroka askorekin lotura zu-
zena duela. “Gure lurrak kapitalaren esku 
uzteko estrategia orokorra dago honen 
atzean, eta beraz, estrategia nazionala 
izan behar luke honi erresistentzia egi-
tea”, amaitu du Elizegik. 

GARBIÑE ELIZEGI, AROZTEGIKO AUZIPETUA:

“MUGIMENDUA KRIMINALIZATU 
ETA AURREKARI BAT JARRI 
NAHI DUTE EPAIKETA HONEKIN”
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Zure azkenengo komikiak, Raíces 
de ginseng-ek askotariko osagaiak 
ditu: zure familia, Wisconsin, 
globalizazioa…
Berez, ginsengari [Panax ginseng] bu-
ruzko istorioa da. Landarea da konta-
ketaren muina. Nire haurtzaroa igaro 
nuen ginseng landaketetan, 10 urte 
nituenetik 20 izan arte. Belar hori me-
dikuntza txinatarrean erabiltzen da, 
baina ni gaztea nintzenean, ginseng 
amerikarraren munduko ekoizpen han-
diena nire landa-eremuko herri txikian 
–ezerezaren erdian galduta dagoena– 
egiten zen. 

Komikia oso osagai gogorrarekin 
hasten da: umeen soldatapeko 
lana. amets amerikarra irauli nahi 
zenuen?
Niretzat oraingoa da adin ertaineko kri-
sialdiaren une gorena, nire lan jardu-
nari dagokionez. Hogei urtez aritu naiz 

komikiak marrazten. Ohikoa bilakatu 
zait eta maiz ez nuen gozatzen. Azken 
urteetan borrokatu dut nire lanarekin, 
eta lagungarria izan da lehen lanpostu-
ko erroetara itzultzea. Hau da, nola sor-
tu zen nire etika-lana, baita lehen diru 
horrekin erosi nituen komikiak ere. Ko-
miki horiei esker egin nintzen gerora 
marrazkilari. Hausnarketara eraman 
ninduen, lanari buruz eta nire etika-la-
naren inguruan, izan nekazaritza edota 
komikiak marraztea.

Ginsenga, adin ertaina… Hori 
guztia dago komikian, baina zer da 
funtsean landu nahi duzuna: nola 
munduak eman zizun forma, edo 
zein forma hartzen ari den mundua?
Galdera ona da. Biak. Ginsenga ez ze-
goen kontzienteki nire buruan proiek-
tu hau baino lehen. Ez da zerbait 30 
urtetan pentsatu dudana, baina behin 
hasita, oroimenak hasi ziren agertzen. 

Orduan nire arreba eta anaiarekin hasi 
nintzen hizketan eta oroitzapenak za-
baldu ziren. Horrek eta ginsengaren 
sustraiei buruz ikertzeak eraman nin-
duten interesatzen nauten hamaika 
gaitan buru-belarri sartzera: globaliza-
zioa, umeen soldatapeko lana, nekaza-
ritzaren bilakaera nekazari familia txi-
kietatik monolaborantzako korporazio 
erraldoietara, industria militarrak eta 
farmazeutikoak horrekin duten lotu-
ra… Bat-batean, ginsenga agertu zen 
Moby Dick-eko bale zuria bezala, gai 
anitzak jorratzeko bide gisa.

Egia da hori guztia komikian 
dagoela, baina, aldi berean, badirudi 
zure familiarekin eta Wisconsinekin 
bakea egin duzula, eta amodio 
aitortza dela. Blankets komikia 
kontrakoa zen, hain justu.
Erabat. Blankets hasi nuen 33 urte ni-
tuela. Une horretan bizitzen ari nintzen 
trauma: haurtzaroa, herri txiki zapal-
tzailea, jazartzen ninduen jendea, nire 
gurasoen erlijio errepresiboa eta euren 
jarrera autoritarioa. Hori guztia nire 
baitan zegoen.

24 urte igaro dira. Heldua naiz eta 
lan honek nire jarrera leundu du aipa-
tutako horri guztiari dagokionez, eta 
bereziki nire gurasoei begira. Inoiz bai-
no harreman estuagoa dut gurasoekin, 
eta komunikazioa bizia da. Adinarekin 
zaurgarriagoak dira eta nire laguntza 
behar dute.

Craig Thompson kultuzko eleberri grafikoen egile 
estatubatuarra Europan izan da bere azken lana aurkezten, 
Raíces de ginseng (Astiberri, 2024). Bilbon bi aurkezpen egin 
ditu eta artista atsegina, hurbila eta azkarra dela erakutsi du 
–euskaraz “mila esker” idatzi du sinatu dituen komiki guztietan–. 
Demostratu du eztabaidatzeko prestutasuna ere badaukala.

Trumpen hautaketak eragin 
zuen trauma kolektiboaz 
badago osagai bat komikian
Craig Thompson

     AITOR ASPURU / ARGIA CC-BY-SA
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Gainera, dibertigarria da egoera, eza-
gutu nituen nekazari gogor eta indartsu 
horiek, orain ni heldua naizela, jende 
eskuzabala iruditzen zaizkit eta eurekin 
hitz egitea erraza zait. Umea nintzenean 
ihes egin nahi nuen leku horren bizi-
tza sinpletik. Egun, aldiz, ez dut esango 
nostalgia sentitzen dudala, baina bai 
errespetua eta mirespena.

Zenbait kontraesan azaleratzen 
saiatzen zara. Adibidez, 
Wisconsingo jendea, Trumpen 
aldekoa, bizi da oso modu sinplean 
eta, beste estatubatuar batzuen 
bizimoduarekin alderatuta, ez 
dirudi horren kapitalista.
Bai. Liburuan badago osagai bat Trum-
pen hautaketari buruz eta horrek eragin 
zuen trauma kolektiboari lotuta. Saiatu 
naiz hori ulertzen. Izan ere, 2016an pre-
sidente izendatu zutenean, Los Angele-
sen bizi nintzen eta inork ez zuen uste 

hori gertatuko zenik. Baina jazo zenean, 
jende orok begiratu ninduen azalpen 
bila, AEB barnealdeko landa eremuko 
langile klase zuriko komunitateko kidea 
nintzelako. Badirudi ondorengoa pen-
tsatu zutela: “Zergatik zure jendeak au-
keratu du Trump?”. Askorentzat Trum-
pen bozkatzaileak supremazista zuri 
biolentoak baitira, baina nik banekien 
hori ez zela kasua. Alegia, jende asko 
atsegina, zentzuduna eta zintzoa da.

Edonola ere, ez nituen nire iritzi 
politikoak islatu nahi kontakizunean, 
saiakera egin dut dokumental egile ba-
ten moduan jokatzeko eta nire ahotsa 
isiltzeko, nekazari elkarrizketatuen eta 
euren familien alde pertsonalak entzun 
ahal izateko.

Komikian agertzen den gaietako bat 
klase zapalkuntza da.
Egia esanda, nire herria, Marathon, 
1.200 biztanlekoa, leku aberatsa zen, 

ginsengaren ekoizpenagatik. Hura sal-
tzen zuen nekazari asko milioiduna 
zen. Ikasketarik gabeko landa eremuko 
komunitatea izanik ere, jendeak dirua 
zuen. Baina guk ez. Nire familia ez ze-
goen negozio horretan. Leku oso bere-
zia zen Marathon eta horrek txiroago 
egiten gintuen, nekazarien seme-alabek 
dirua zutelako.

Horregatik ez zinen inoiz onartua 
izan?
Beti izan nintzen kanpotarra. Neurri 
batean mutil argala nintzelako, baina ez 
zuen lagundu nire familiaren erlijioak. 
Sinesmen horiengatik komunitatetik 
kanpo bizi ginen, gurasoek ez ninduten 
uzten gure elizatik kanpokoekin harre-
mantzen. Isolamendua da sekta baten 
ezaugarria. Hortaz, nahasketa izan zen: 
nire izaera barnerakoia eta beste nes-
ka-mutilekin egotea debekatuta izatea, 
gure elizakoak ez zirelako.
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Debeku hori eraman zuten 
muturreraino eta institutua uztera 
behartu zintuzten.
Bai, badirudi beti pentsatu zutela hori 
egitea. Etxeko hezkuntza kristaua egin 
nahi zuten, antza, baina ez zekiten nola. 
Institutua amaitzeko ikasturte bakarra 
geratzen zitzaidanean, erabaki zuten 
ez zegoela ezer garrantzitsuagorik hez-
kuntza sekularra ekiditea baino, ebo-
luzioaren teoria eta abar. Borondate 
gehiago izan banu, ez nukeen onartu-
ko eta gutxienez diploma hori izango 
nukeen, baina oso pasiboa nintzen eta 
ez zitzaidan axola. Dena den, erlijioa 
horrela bizi izanak eraman nau kristau 
izateari uko egitera, niretzat zapaltzai-
lea izan baita.

Habibi komikiarekin kultura 
apropiazioa leporatu zizuten 
eta azken komiki hau hasi baino 
lehen baloratu zenuen ez egitea 
horregatik.
Komiki hau iragarri nuenean, 2019an, 
AEBetan internet bete zuten proteste-
kin. Ez zuten komikia ikusi, baina ideia 
berak haserretu zituen, kultura apropia-
zioa egingo nuela uste zuten. Haien abu-
ruz, Habibi-rekin kultura islamiarrare-
kin horixe egin nuen eta txinatarrarekin 
ere hala egingo nuen. Haien iritziz, ez 
nuen baimenik hori egiteko, nire kultura 
dudalako.

Edonola ere, komiki hau ez da kultura 
txinatarrari buruzkoa. Hala eta guztiz 
ere, kritika handiak jaso nituen eta ko-
mikia alboratu nuen sei hilabetez. Ez 
nuen marraztu, baina tarte horretan 
konturatu nintzen komikia bazela kri-
tika horientzako erantzun inkontzien-
tea, galdera batekin: nola gainjartzen da 
zure kultura beste batzuekin?

Nire herri txikian ekoizten zen ginsen-
ga merkatu txinatar osoan kontsumitzen 
zen. Niretzat horrek ez zuen baliorik, ez 
esanahirik. Umea nintzen heinean, beste 
lan bat zen niretzat, beste edozein lan 
txar baten moduan, soilik diru apurra 
lortzeko. Baina hori zuzendu dut orain, 
galdetuta zer den ginsenga, zer esan nahi 
duen Txinako kulturan eta medikuntzan. 
Liburu hau egin baino lehen ez nuen uste 
kultura propiorik nuenik, baina honek la-
gundu nau ulertzen nire jatorrizko herria 
toki benetan berezia dela.

Euskal Herrian aipatu duzu 
eskuetan gaixotasuna duzula 
eta dirutza xahutu behar duzula 
tratamenduetan, AEBetako osasun 
sistema dela-eta. Nola hartzen du 
hemengo jendeak hori?
Sistema horrek ez dauka zentzurik ino-
rentzat, ezta estatubatuarrentzat ere. Ni 
freelance langilea naiz, ez daukat ohiko 
lana. Oro har, enpresek ordaintzen di-
tuzte mediku aseguruak, zure soldata-

tik kenduta jakina, baina nik nire kabuz 
ordaindu behar dut. 700 dolar hilero, 
alegia. Horrek ez du esan nahi ez duda-
nik ordaindu behar medikuarenera joa-
ten naizenean, baizik eta ordaindu gabe 
bisitatu dezakedala 20.000 dolarreko 
gasturaino. Hori ordaintzen du asegu-
ruak. Bitartean, gure zergak bideratzen 
dituzte militarrak ordaintzera, eta ez 
osasungintzara edo hezkuntza sistema-
ra, benetan behar dugunera.

Estatubatuarra izatearen alderik 
etsigarriena da eta Obamaren adminis-
trazioaren osasun sistemaren nazio-
nalizazioaren ondorioa da egoera, nire 
kasuan. Nazionalizazio hori baino lehen, 
artista freelance ginenok ez genuen ase-
gurua behar eta askoz merkeagoa zen, 
300 dolar ingurukoa. Aldaketarekin bi-
koiztu zen prezioa.

Ziurrenik ezkutuan gauza asko ger-
tatu ziren kongresuan, jatorrizko pro-
posamena onartzeko demokratek egin 
zituzten ahaleginak saboteatzeko. Az-
kenean, legea faltsutu zuten eta herritar 
ororentzat kaltegarri bilakatu da. Bizi 
baldintzak askoz okerragoak dira azken 
hamarkadan langile klasearentzat eta 
klase ertainentzat, eta hori erokeria eta 
etsigarria da politikoki. Hori da orain 
bizi dugun AEB. 

Pop kulturari keinu ugari egin 
dizkiozu: komikiak, jostailuak… Zure 
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haurtzaroarekin zenuen zorra da?
Bai, liburu hau ere bada saiakera bat be-
rriro topatzeko komikiekin daukadan 
amodioa, lana bilakatu delako niretzat. 
Ahalegina egin dut bederatzi edo hamar 
urte nuen ume horren barruan sartze-
ko, orduan maitemindu bainintzen ko-
mikiekin: superheroiak, Ninja Dortoka 
gazteak… Maleziarik gabeko aroa zen ni-
retzat, eta ez dira orain egin nahi ditudan 
komikiak, baina topatu nahi nuen komi-
kiek sortzen zidaten lilura hori. Marraz-
kilaria den lagun batek esaten du gure 
lana dela egunero ulertzea nola manten-
du komikiekin amodioa. Nola mantendu 
haurtzaroaren grina bizirik, alegia.

Bestalde, Chua Vang eta beste Hmong 
migratzaileak agertzen dira komikian; 
hamar urterekin haurtzaroa utzi behar 
izan zuten, bultzatu zituzten helduak iza-
tera. Eurak ezin ziren etxean geratu eta 
marrazki bizidunak ikusi. Horrela igaro 
naiz Hmong herriaren gerratik eta ge-
nozidiotik, garai horretan kontsumitzen 
genuen pop kulturaren eskutik.

Chuaren aitak Laos utzi behar izan 
zuen CIAren guda sekretuen ondorioz, 
Vietnamgo gerrako garaian. Edonola ere, 
haurtzaroan guk ezagutzen genituen ge-
rra sekretu bakarrak Marvelen Secret 
Wars sagakoak ziren. Chuaren aita ume 
soldadua izan zen adinarekin gu hasi gi-
nen lehenengo komikiak erosten.

Biziraun dezakezu komikiak 
marrazten?
Bai, zorionekoa naiz eta horri esker 
biziraun dut, batzuetan ozta-ozta. Ez 
daukat inolako jabegorik, ezta etxebi-
zitza txiki bat ere. Oso modu apalean 
bizi naiz, baina hala ere zorionekoa naiz. 
Nire lagun eta mentore Jose Saccok dio: 
“AEBetan agian hamar morroi bizi dira 
eleberri grafikoak egitetik”. Eta bera eta 
biok gara horietako bi.

Ez dira asko, jende gehienak irakasle 
edo diseinu lanak ere egin behar ditu. 
Beste batzuek mainstream komikiak 
marraztu behar dituzte, superheroiak 
eta komiki komertzialagoak. Guk ko-
miki pertsonalak eta literarioak egin 
ahal ditugu.

Sakrifizioa da, baina onartzen dut. 49 
urte ditut orain eta gai izan naiz komi-
kiak egiteko hogei urtez, Habibi egite-
ko kontratua sinatu nuenetik. Orduan 

kobratu nuen lehenengo aldiz aurrera-
pen bat eta horri esker biziraun nuen 
amaitu arte. Egia da batzuetan izututa 
bizi izan naizela. Aitortu behar dut orain 
nahiago dudala idaztea marraztea bai-
no, gehiago gozatzen dut eta marraztea 
lana iruditzen zait.

Zure idazteko eta marrazteko 
modua askoz konplexuagoa da 
azken lanean Blankets-en baino.
Bai, Blankets istorio oso sinplea, txikia 
eta intimoa zen eta nik ahalik eta orrial-
de gehien erabili nahi nituen kontatze-
ko. Gainera, paisaia elurtuetan igaro-
tzen zen, oso minimalista zen. Raíces 
de ginseng-ekin kontrakoa gertatu da. 
Informazio mordoa nuen eta sintetiza-
tu behar nuen. Serie moduan argitara-
tu dut AEBetan eta atal bakoitzak 30 
orrialde zituen. Dena orri kopuru ho-
rretan sartu behar nuen eta sekulako 
ariketa izan da. Behartu nuen nire bu-
rua laburtzera. Nolabait, komiki mains-
tream-etan egiten dutena egin behar 
izan dut, ahalik eta gehien kontatzeko.

Aurkeztu berri duzun komikia 
bukatzean zer sentitu zenuen?
Lehenik eta behin, ase nintzela. Aurreko 
komikiekin ez dut horrelakorik sekula 
sentitu. Halaber, nire azken hamar ur-
teak zailak izan dira, eta komikia amai-
tzean ikusten nuen energiarik ez nuela 
jarraitzeko. Dena den, Europan zehar 
aurkezpen-bira hasi eta egunak igarota 
inspirazioa sentitzen ari naiz berriro. 
Ideia etorri zait liburu berria sortzeko, 
eroa eta epikoa. Nire editoreak nahi du 
zerbait laburra egitea, baina 600 orrial-
deko liburua dut buruan. Agian trilogia 
egin dezaket. Liburu handietan pentsa-
tzen dut, agian nire etxe fededunean Bi-
blia Santua baino ez zegoelako. Hori da 
nire liburuen neurria (barreak). 

Marrazkilaria den lagun 
batek esaten du gure lana 
dela egunero ulertzea nola 
mantendu komikiekin 
amodioa. Nola mantendu 
haurtzaroaren grina 
bizirik, alegia
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Esaera zaharra
KOKA EZAZU PUZZLEAREN PIEZA BAKOITZA 

BERE TOKIAN ETA ESAERA ZAHAR BAT 
AGERTUKO ZAIZU.

Gurutzegrama

Anagramak

EZKER-ESKUIN:

1. Kanta zaharra. / Isil. 2. Luzatu aditzaren erroa. / Behiaren kume. 3. Aurtengo Durangoko 
Azokaren leloaren azken bi hitzak. 4. Bizkaiko udalerria. 5. Intsektu mota. / Adimenak sortzen 
duen ideia. 6. Oinazea eta harridura adierazteko erabiltzen den hitza. / Nafarroako harana. 
7. Aurtengo Durangoko Azokaren leloaren lehen hitza. / Zatarki. 8. Izateko era. / 
Eskizofrenia mota.

GOITIK BEHERA:

1. Hitza, berba. / Ore jangarri. 2. Rona. / Da, haiei (alderantziz). 3. Ezagutza. 4. Planeta baten 
inguruan biratzen den argizagi. 5. Gaixo. / Zirkonioaren ikurra. 6. Mendebaldean, zen. / 
Emakumezko izena. 7. Medikuari dagokiona. 8. Ezezkor. 9. Modu atzizkia. / Dirudienez. 
10. Behiaren arbaso, zezena baino handiagoa, XVII. mendean desagertu zena. / Gaizto, oker. 
11. Hitzordu. 12. Erara. 13. Ahatearen kume. 14. ... egin, eskaini eta ez eman. 15. Ukapena.

HITZ BAKOITZAK AURREKOAK DITUEN 
HIZKI BERAK DITU, BAT IZAN EZIK, BAINA 

BESTELAKO HURRENKERAN.

EREGI

SABAI

ERRAZA

ZAILA

Sudokua
1 2 9 8 3 7
8 9 7 3 4 1
6 3 8

7 8 6
2 1 9 5 4

8 5 7
7 3 2 8 5

8 1 3 2 7 5
5 4 1 3 8 2

7 4
8 3 5 2

7 8
6 4 3

1 2 5 9
1 2 9 7

6 8 3 7
9 8

2

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15

1

2

3

4

5

6

7

8

Jaso, eraiki

Ur gainean higitu

Guri

Gaixotasun kutsakor

Barazki mota

Tontor, punta

Enea

Keinada

Ugaztun sarraskijalea

Delako pertsona hura

Bezainbat

Ordea

Gela baten estalki

ERRAZA

ZAILA

269351784
483976521
157428963
695247318
874613259
312589476
546832197
931765842
728194635

145298637
897364251
623571498
574923816
219786543
368145729
732859164
481632975
956417382

ESKER-ESKUIN: 1. ERESI, MUTU, 2. LUZA, ZEKOR, 
3. EMATEA DA, 4. GERNIKA, 5. EULI, KONTZEPTU, 6. 
AIEI, BORTZIRIAK, 7. HARTZEA, ZATARTO, 8. IZAERA, 
PARANOIA. GOITIK BEHERA: 1. ELEA, AHI, 2. RUM, 
EIAZ, 3. EZAGUERA, 4. SATELITE, 5. ERI, ZR, 6. ZAN, 
BEA, 7. MEDIKOA, 8. UKAKOR, 9. TO, ANTZA, 10. URO, 
TZAR, 11. ZITA, 12. ERAN, 13. PIRO, 14. TATI, 15. UKOA.

ANAGRAMAK
EREGI
IGERI
GEURI
GRIPE
PIPER
ERPIN
NIREA
KEINA
HIENA
HAINA
ADINA
BAINA
SABAI

ATSOTZITZA
GERO IRTEN EZINGO 

DUZUN TOKIRA EZ SARTU.

EBAZPENAK
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Hementxe gaude, Katrakakeko aulki 
guztiak beteta, hementxe. Erorien 
monumentua eta Landaben hizpi-

de, hasi da koplaka emanaldia edo RR-zi-
tala. Tira, ez dut gehiegi kontatuko, esan 
izan baitidate spoilerrak egiten ditudala. 
Hala ere, pentsa dezakezu erremerrea 
den batek bere buruaz irri egiteko saio 
bat dela, baina hori baino gehiago, da hi-
tzekin eta formarekin jolasean egindako 
performance bat. Horraino kontatuko 
dut. Probestuko dut aukera, beraz, ardu-
ra pare bat planteatzeko.

    1. Loraldia bezalako jaialdi bat bes-
te tokietara zabaltzea: guay. Kulturaren 
eta adierazpide hibrido-esperimentalen 
lantzaderak beharrezkoak dira, eta ez 
daitezela leku jakin batzuetan monopo-
lizatu. Baina nago azken aldian Iruñean 
ez ari ote zaigun kulturaren programa-
zioa eskuetatik ihes egiten. Hartuko ba-
genu irailetik antolatu diren euskarazko 

kultur emanaldien agenda, harrituko 
ginateke. Eta nago, joera hori ez ote da-
torren joera handiagoetatik: ikus mu-
sikariek aipatzen dituzten kontsumo 
joerak; liburugintzan, irakurlerik gabe-
ko ekoizpen gaindosia; ikus-entzunezko 
proposamenak etengabe… Eta zintzoak 
izanik, kultura horretara iristen direnak 
ez ote diren/garen betikoak, diru-zo-
rroko zuloa gero eta handiago egiten. 
Lorategi bat da Iruñea, loraldi betean, 
baina zaindu egin behar dira loreak eta 
lorezainak.

    2. Berritzailea hitza dabil saioa-
ren osteko poteoan. Tira, berritzailea 
dena da Lujanbio bera erregistro ho-
rretan: koplak, ASMR, poesia, kantua, 
stand-up(?), eta dantza. BAI, gutxi, bai-
na dantza egiten du. Lan ederra egin 
du hitzei errebuelta asko ematen, eta 
zentzu bikoitzak eta hoskidetasunak 
topatzen. Baina "berritzailea" agian ez 

da hitza. Errezital performatibo batzuk 
badatozkit burura, eta gutxik bete dute 
areto bat Lujanbiok nola (eta hau ez da 
ezer haren kontrakoa, inolaz ere). Baina 
bada esanguratsua ikusteko publikoak 
–eta programatzaileek, promotoreek 
eta ekoizpen etxeek– zeri ematen dion 
autoritatea, eta horrenbestez, espazioa 
beren agendetan. Berriz ere, hau ez da 
emanaldiaren eta Loraldiaren kontrako 
kritika bat. 

Iruñea lorategi bat da. Nik inoiz ede-
rragorik ikusi dudan ez dakit. Baina, 
agian, astero lorategiko lore ederre-
nak eta handienak ekartzearekin ez da 
nahikoa. Erein behar dira haziak (sortu 
kultura baten beharra), kimaketa lanak 
(kontsumo eredua birpentsatu), eka-
rri bizilagunen balkoietako aldaxkak 
(ulertzen da, ez?), eta lorezainak horren 
guztiaren parte egin. Hori ba, loreak bo-
tatzearena, beste baterako. 

  IÑIGO SATRUSTEGI        IRUÑALDIA

Lorategiak eta lorezainak 
zaintzeaz

RR
NORK: Maialen Lujanbiok
NOIZ: azaroaren 21ean.
NON: Katakraken (Iruñea) plazan.

KULTUR-KRITIKAK
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 LIBURUA

Duela 30 urte argitaratu zuen Patxi 
Zubizarretak Marigorringoak he-
gan liburuxka; J. M. Lavarellok ilus-

tratua eta Edebé argitaletxe katalanaren 
eskutik. Aspaldi honetan, baina, ikusten 
ari gara Euskal Herritik kanpoko argitale-
txeei gero eta gutxiago interesatzen zaie-
la euskarazko haur produkzioa (Maria-
sun Landa, esaterako, Ereinera ekartzen 
ari da kanpoan zuena, edo Atxagak ez du, 
adibidez, erdaraz plazaratu Ata Pank eta 
Ate Punky saila). Lehendik zegoena des-
katalogatzeari ere ekin diote.

Politika horren ondorioz dugu Zubi-
zarretaren lan hau esku artean. Ez da 
aspaldiko marigorringo hura baina bai 
ipuin hartatik abiatuta eginiko bertsio 
berri, gaurkotu eta osatua. Irrimarraren 
ilustrazio biziekin eta Ibaizabal etxeak 
plazaratua.

Neskatila bat dugu narratzaile, June, 
eta honela ekiten dio kontaketari: “Aur-
tengo udan, zeruari euria egitea ahaztu 
zaio. Zerua urdin-urdin dago eta inon ez 

da hodeirik ageri: ez hodeirik, ez trumoi-
rik, ez euririk… ezertxo ere ez. Eta ezin 
egin inon igeri!”.

Lehortea, suteak, tenperatu altua, al-
daketa klimatikoa (kilimatikoa Juneren 

hitzetan)… eta saltsa horren erdian amo-
na Inesek guardasol bat pintatzea propo-
satzen dio ilobari. 

Eta Junek hainbat esaera eta uste ai-
patu eta komentatuko ditu, lagunekin 
eta bere buruarekin ere, euria ekartzeko. 
Marigorringoen formula magikoa, gaizki 
kantatzea edo tximeleta hiltzea; eta Junek 
euria nahi duen arren ez du tximeletarik 
hil nahi eta eskuan duen liburua itxiz txi-
meleta hil beharrean parez pare irekitzen 
dio leihoa. Azkenean, txorroskileroa eto-
rri da herrira, eta “zorrotzailea etortzen 
denean, horrek esan nahi du laster euria 
egingo duela!”, esaten dio amak.

Istorioak amaiera alaia du, Junek “plis-
ta-plasta, plisti-plust, mela-mela eta blai-
blai!” kantatzen baitu ordurako Afrikan 
egongo den tximeleta gogoan.

Irrimarraren irudiek ederki islatzen 
dute narrazioaren tonua eta kontakizu-
na; testua are ulergarriagoa egiten dute 
eta txikiei kontatzeko moduko objektua 
bilakatu liburu hunkigarri eta eder hau. 

Marigorringoak 
Afrikan

  XABIER ETXANIZ ERLE

GUARDASOLAK 
EURIA NAHI DU

PATXI ZUBIZARRETA
ILUSTRAZIOAK: IRRIMARRA

IBAIZABAL, 2024
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 MUSIKA

T ira, jada bukatu denez Gramsci 
zitatzeko moda, ekarri dezake-
gu lerro hauetara oportunismo 
akusaziorik gabe. Are gehiago 

Sal del Cochekoek ere hala ekartzen ba-
dute: “Badirudi garai zaharrak ez direla 
hiltzen, badirudi garai berriak ez direla 
jaiotzen ”. Bitarte horretan, munstroak 
jaio daitezke, edo Sarrik esaten zuen 
moduan, itxarongela aspertu bat izango 
da gure Euskal Herria. Ostiko batekin 
dator Ciudad de Polvo bonba sonikoa 
(Humo Internacional, 2024).

“Entzun ezazu musika berria”, eta 
“irensteko zaila den pilula bat da hau” 
dira diskoaren hasieran egiten zaizki-
gun jakinarazpenak, jazz piano baten 
ostean. Lehergailu atomiko bat da Año 
2000 eta, ostean, berriz, lasaitasuna 
Hernani 3-n. Baxua akordeak egiten, 
eta saxo jole birtuosoa melodika sin-
ple bat jotzen —tentsioekin, noski, fal-
ta zena—.  A zer hirukoa batu dena! 
Vulketik datozen Jangitz eta Alberto 
bateria-baxuan, eta jazzetikk datorren 

Lizardi Ceballos saxoan eta sintetan. 
Eta horixe, halako reggae batera 

goazela, gero sample entsalada batera, 
ondoren djdj-rekin indarra dator buel-
tan, eta Ciudad de Polvo-n oihu ta garra-
xiak, eta Maquina de humo-n Kamaal 
Williamsen estiloko akordeekin ireki 
eta kontzertu batean gaudela sentituko 
dugu BRAVArekin batera abestuz. 

Gaietan tematika indartsurik ez da-
goen arren, estetika berri bat proposa-

tzen digute. Euskal Herrian The shape 
of the punk to come-n ildoan egin den 
lanik antzekoena, akaso? Intentzio al-
detik nabil, noski. 

New Yorken 1970-1980an sortu 
zen post-punkaren ildoan No Wave 
mugimendua. New Wave delakoaren 
kontrako abangoardia mugimendua 
izan zen, eta, akaso ildo bakarra gara-
tzea lortu ez zuten arren, etorkizuneko 
rockaren oinarri asko jarri ziren, No 
New York bilduman kristalizatu ziren. 
Muturreraino eraman behar da zarata, 
ondoren, gauza normal eta salgarriak 
egiteko. 

Sal del Cochek akaso indarra dauka 
bidea irekitzeko, baina garai berri bat 
irekitzeko gehiago izan beharko dira 
kotxera igotzen direnak, komunitate-
rik gabe ez dagoelako eszenan eragite-
rik. No Bilbao, No Bizkaia, No Nerbioi? 
Ez dakit zeren kontra, eta zeren alde, 
baina ni gurdi honetara igotzeko oso 
prest: “Dakidana emango nuke, argita-
sun une batengatik”. 

No Nerbioi

  XALBA RAMIREZ

CIUDAD DE POLVO
SAL DEL COCHE

HUMO INTERNACIONAL, 2022
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B este askok bezala, nik ere ez ne-
kien zer egiten nuen han, Donos-
tiako Alderdi Ederren, joan den 
ostiral arratsean. Ustez, Egube-

rrietako argiak piztu behar zituztela-eta 
juntatu ginen klase, arraza eta genero oro-
tariko jendeak, baina esango nuke hautes-
kundeak izaten direnean bezala gerturatu 
ginela, hau da, pasio handirik gabe, igual 
karamelu bat, boligrafo bat edo pin bat 
oparituko ziguten esperantzan.

Argi batzuengatik hainbeste kome-
ria. Esango lukete elektrizista batek 
edo bik egunero egiten dutela horixe 
bera, eta hain hanpurus jarri gabe, baina 
tira, megafoniako abisuak moztu dizkit 
pentsamendu ezezkorrok. Adi egote-
ko denak, ez despistatzeko atxamartak, 
eskuluzeak ere ibili litezkeela; eta eba-
kuaziorik egitekotan, Hernani kalerantz 
bideratu behar dela hanka-jokoa. Hasi 
aurretik ere ebakuatuko nintzen handik 
egia esan, baina. Itxoin egin behar. 

Eta itxoiteko, piano-pieza bat. Larari-
larara. Ei, ba ez dago batere gaizki. Badu 
zerbait. Halako malenkonia doi bat, ez-
palduz bezala doana, entzulearen poro 
guztiak betetzen dituena. Gustatzen 
zait. Gustatu baino gehiago. Joder, a ze 
konposizio puska. Hunkitzeko puntuan 
nagoenean moztu du megafoniak be-
rriz, “Donostiako enbaxadore” gisa aur-
keztu duen abeslariari sarrera emateko. 
Ah, ahaztua nuen: makina, segundu bat, 
Mikel Erentxun behar dusu gaur. Enba-
xada ederra izan da etortzea, bai horixe. 

Tipoa Tio Pepe bat eginda atera da 
udaletxeko terrazara eta han hasi da, 
Olentzero joan zaiguka. Mikel erentxuten 
aritu arren, gaita galiziarrez akordatu 
naiz, eta pentsatu dut oso antzeko kuali-
tateak dituztela biek. Adibidez, soinu ber-
bera egiten dute ezkontzetan eta funera-
letan. Eta aizu, nondik begiratzen diozun, 
bi zeremonia horien sintesia izan liteke 
argiak pizteko antolatu duten kontu hau. 

Ideia hori garatu gabe geratuko da 
ordea. Erentxunaldia ez da asko-asko 
luzatu, berehala dator arrats honetako 
mamia eta konpota: botoia sakatzeko 
unea. Horretarako, donostiar olinpiko 
batzuk inguratu dituzte, derrigorrez 
han behar zuten agintari eta notableez 
gain. Eta justu etengailua zanpatu eta 
tamarindoak, flax, argiztatu diren mo-
mentuan, orduantxe akordatu naiz ho-
rrelako eszena bat zegoela Tim Burto-
nen Batman Returns pelikulan, zeinean 
Gabonetako argiak piztu ondoren kaosa 
nagusitzen baitzen Gotham hirian, Pin-
guinoaren talde armatua bereak eta bi 
egiten hasten zelako. Emozio fuerteak 
bizitzeko prestatu naiz, beraz; batez ere 
esan dutenean orain droneak datozela. 

Droneak ere, gaita galiziarrak bezala, 
berdin agertzen baitira asuntua zerbait 
ospatzea denean edo norbait hil dela zer-
tifikatu behar denean. Bueno. Berez, dro-
neak norbait hil aurretik agertu ohi dira. 
Norbait hiltzeko, alegia. Argi-ikuskizun 
honen aitzakian bildu gaituzten guztiak 
jo eta lehertuko ote gaituzte Kontxako 
badiako zerutik jaurtitako misilekin?

Ez ba. Hau Donostia da. Donostian 
ez dute jendea horrela, masiboki eta 
momentuan akabatzen. Modu atsegi-
nagoan saiatzen dira gauza bera lor-
tzen. Olentzeroren irudi bat osatu dute 
droneek lehenbizi, Gabonetako beste 
irudiren bat gero, baina berehala argi 
geratu da dena aitzaki hutsa dela bene-
tako mandangara iristeko: Haizearen 
Orrazia, Kontxako baranda, Realaren 
armarria, danbor bat, hiriko bandera... 
Batere konturatu gabe, nazionalismo 
donostiarraren exaltazioa egiten duen 
ekitaldi batean ikusi dut nire burua. Bel-
durra sentitu dut, hori da egia.

Eta okerrena: ikusita gauza “ondo” 
atera dela –ez dela izan, adibidez, Do-
nostia 2016ko inaugurazioan ikusi 
genuen puenting hura bezalako zer-
bait–, irudipena daukat erritual hau 
urtero errepikatuko dela. Izan liteke 
Aste Nagusiko su artifizialen negu-
ko baliokide bat. “Uoo” eta “aah” guz-
tiak bukatzean helatuaren ordez zer 
eskatu: hori da orain, hiri honetan, 
kontsentsu zabal baten bidez baretu 
beharreko kezka larria. 

Droneak, gaitak eta 
Eguberrietako argiak

  GORKA BEREZIARTUA MITXELENA
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